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روزنامه

اینکه محدودیت های کرونایی قم کماکان  با بیان  استاندار قم 
همان محدودیت های شرایط آبی است گفت: کرونای انگلیسی 
در قم تحت کنترل است و تدابیر لازم را نیز در ستاد استانی کرونا 
اتخاذ می کنیم . بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی 
مبارزه با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود 
در گفت و گو با خبرنگاران در پاسخ به سئوالی مبنی بر چگونگی 
اعمال محدودیت های کرونایی با توجه به شناسایی ۲ مورد بیمار 
مبتلا به ویروس جهش یافته انگلیسی در این استان اظهار داشت: 

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: طرح اقدام ملی مسکن 
در محدوده پردیسان و ۱۸ نقطه در استان قم جانمایی شده است.
حسن صبوری با اشاره به آخرین وضعیت تحویل مسکن مهر 
در قم اظهار داشت: در قم مانند سایر استان ها دارای واحدهای 
مسکن مهر بودیم که اختتامیه این پروژه در قالب ٤3 هزار واحد 
مسکن مهر خردادماه سال جاری با حضور وزیر راه اعلام شد. وی با 
بیان اینکه همه واحدهای مسکن مهر که در تعهد راه و شهرسازی 
بود تکمیل شد، ابراز کرد: 62٤ واحد از این واحدهای مسکن مهر 

استاندار قم:

ویروس جهش یافته انگلیسی در قم 
تحت کنترل است

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

اجرای طرح اقدام ملی مسکن 
در ۱۸ نقطه استان قم

4 ۸

باید جرایم آسیب شناسی و ریشه یابی شوند
سردار سید محمود میرفیضی  :

اهتمام پلیس قم در پیشگیری از جرایم و آسیب های اجتماعی

۱

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

تدوین برنامه إعمال محدودیت در برخی مناطق استان قم

آیت الله  حسینی بوشهری دردیدار فرمانده انتظامی استان قم  :

مجرمان نباید درجامعه 
احساس امنیت کنند 

روحانی در ستاد ملی کرونا:

عید امسال باید بیشتراز پارسال 
مراقبت کنیم 

ناچاریم محدودیت ها را تا ماه ها ادامه دهیم

4

۸

رئیس مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع طبیعی استان قم :

نگاه کارشناسی موجب تحول در فضای سبز قم شده است

  

شهری  مسائل  اینکه  بر  تأکید  با  قم  استان  کاربردی  علمی  جامع  دانشگاه  رئیس 
چندوجهی و چندبعدی است، گفت: نگاه دانشگاه علمی کاربردی استان سؤال و پاسخ 
شفاف به ابعاد مختلف این مسائل است، چراکه ما نیازمند فرهنگ سازی در حوزه های 
مختلف به ویژه مسائل شهری هستیم. محمدحسن نادری در آیین اختتامیه نخستین 
رویداد شتاب تخصصی)استارتاپی( محیط زیست و خدمات شهری که در سالن جلسات 
شهرداری قم برگزار شد، ضمن تقدیر از دانشگاه علمی کاربردی شهرداری در برگزاری 
این رویداد اظهار داشت: برگزاری این چنین رویدادهای علمی در کنار ثمرات علمی و 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت :در بسته بندی اقلام و کالا ها نیاز 
به بازنگری و روش های اصلاحی در کاهش پسماند هستیم. سیدعبدالله میرابراهیمی 
اظهارداشت: مدیریت پسماند، یک سلسله زنجیره و فرآیندی است که از ابتدا باید روی 
آن برنامه ریزی و ساماندهی اتفاق بیفتد و برای حلقه ابتدایی و انتهایی آن، تمهیداتی 
اندیشید. او افزود: اگر در مدیریت پسماند به یک سری از حلقه ها پررنگ پرداخته و سایر 
حلقه ها رها شود به پیشبرد اهداف در این عرصه آسیب وارد می کند و در نهایت به یک 
فرآیند غیر زیست محیطی تبدیل می شود. میرابراهیمی بیان کرد: در سطح جهان نیز 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم :

مسائل شهری نیازمند فرهنگ سازی است
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

بسته بندی کالاها نیازمند بازنگری است 

۸۸

۸

ضرورت افزایش
 اعتماد عمومی

 افزایش مشارکت سیاسی در پرتو اعتماد اجتماعی، 
جاری  مسایل  از  بسیاری  حل  برای  اساسی  راهکار 

کشور است. به اعتقاد وی اعتماد عمومی به دولت یکی از عوامل حیاتی و ضروری 
برای موفقیت های فردی، سازمانی و اجتماعی است که به مثابه منبع اصلی تولید 
قدرت نرم و موثر در ضریب نفوذ قدرت سخت ارزیابی می شود. وی اعتماد عمومی به 
سازمان های دولتی را باعث افزایش نظم و ثبات دانسته، آن را سازوکاری برای حفظ 
یکپارچگی و وحدت روابط اجتماعی در سیستم ارزیابی می کند. بدیهی است که با 
افول اعتماد عمومی، مشارکت عموم مردم در فرایندهای سیاسی نیز کاهش قابل 
توجهی را تجربه کند. با این رویکرد اگر عامه مردم هم به نهادهای دولتی و افراد منتخب 
و منصوب دولتی اعتماد نداشته باشند، در اجرای تصمیمات دشوار، خصوصاً مواردی 
که مستلزم ایثار و فداکاری است همکاری کمتری خواهند داشت. البته این موضوع 
در حالیست که بایستی این نکته را هم در نظر داشت که کاهش اعتماد شهروندان به 
دولت و نهادهای دولتی از بحران های جهان امروز بوده و یکی از اساسی ترین چالش  
های فراروی مدیریت دولتی است که چگونگی حفظ و ارتقا  اعتماد عمومی نسبت به 
سازمان های دولتی را با فراز و نشیب های گسترده ای روبرو می کند. اعتماد عمومی 
به سازمان های دولتی همواره برای دولت ها از اهمیت ویژه ای برخوردار است که در 
صورت عدم توجه به آن، یکی از اصیل ترین سرمایه های اجتماعی جامعه یعنی اعتماد 

عمومی با خسران زیادی روبرو خواهد بود. 
کشور بر اساس اصل ششم قانون اساسی از راه انتخابات اداره می شود و بر پایه این 
اصل استراتژیک، دولت موظف است برای مشارکت در عرصه تعیین سرنوشت، زمینه 
حضور مردم در انتخابات را فراهم کند. بدون تردید نگرش مکانیکی باعث حضور مردم 
در عرصه تعیین سرنوشت نمی شود بلکه مشارکت اجتماعی با »انتخابات رقابتی« 
عینیت پیدا می کند و مشارکت حداکثری در سایه انتخابات رقابتی محقق خواهد شد.
البته برخی پاشنه آشیل حیات سیاسی خود را مشارکت پرشور می دانند و به همین 
دلیل در تحلیل محتوای اظهارات آنها »رقابت در انتخابات « مشاهده نمی شود و 
معتقد به رقابت با خود هستند که این نوع انتخابات، جنبه نمایشی و فرمایشی بودن را 

تداعی می کند که در مغایرت با اصل ششم قانون اساسی است.
مجریان انتخابات بهتر است تا به جای طرح مسایل پیش پا افتاده ای مانند برخورد 
شهرداریها با مواردی نظیر الصاق برچسب لوله بازکنی و حمل اثاثیه منزل در مناظر 
شهری و معابر عمومی، به دنبال حل و فصل موانع انتخابات رقابتی باشند تا مشارکت 

حداکثری در این برهه حساس در جامعه اتفاق بیفتد.
 یکی از مباحث مهم در زمینه مشارکت سیاسی افراد در انتخابات رقابتی، اعتماد 
اجتماعی است که آن هم در پرتو احقاق حقوق اجتماعی امکان  پذیر است. بنابر نظر 
استاد مطهری در این زمینه، افراد بشر از لحاظ حقوق اجتماعی غیر خانوادگی یعنی 
از لحاظ حقوقی که دراجتماع بزرگ، خارج از محیط خانواده نسبت به یکدیگر پیدا 
می کنند، هم وضع مساوی دارند و هم وضع مشابه؛ یعنی حقوق اولیه طبیعی آنها 
برابر یکدیگر و مانند یکدیگر است؛ همه مثل هم حق دارند از مواهب خلقت استفاده 
کنند، مثل هم حق دارند کار کنند، مثل هم حق دارند در مسابقه زندگی شرکت کنند، 
همه مثل هم حق دارند خود را نامزد هر پست از پستهای اجتماعی بکنند و برای 
تحصیل و به دست آوردن آن از طریق مشروع کوشش نمایند، همه مثل هم حق دارند 

استعدادهای علمی و عملی وجود خود را ظاهر کنند.
اما باید در نظر داشت که همین تساوی در حقوق اولیه طبیعی تدریجاً آنها را از 
لحاظ حقوق اکتسابی در وضع نامساوی قرار می دهد؛ یعنی همه به طور مساوی حق 
دارند کار کنند و در مسابقه زندگی شرکت نمایند اما چون پای انجام وظیفه و شرکت 
در مسابقه به میان می آید، همه در این مسابقه یک جور از آب در نمی آیند. بعضی 
پر استعدادترند و بعضی کم استعدادتر، بعضی پرکارترند و بعضی کم کارتر، بالاخره 
بعضی عالمتر، با کمال تر، باهنرتر، کارآمدتر و لایق تر از بعضی دیگر از کار در می آیند. 
از دیدگاه شهید مطهری قهراً حقوق اکتسابی افراد صورت نامتساوی به خود می گیرد 
و اگر بخواهیم حقوق اکتسابی آنها را نیز مانند حقوق اولی و طبیعی آنها مساوی قرار 

دهیم، عمل ما جز ظلم و تجاوز نامی نخواهد داشت.
به  نسبت  عمومی  اعتماد  بر  دولتی  سازمان های  از  شهروندان  ذهنی  تصویر 
سازمان های دولتی بسیار موثر است چرا که ادراک شهروندان از میزان پاسخگویی 
اداری،  امکان مشارکت عموم در تصمیمات، کیفیت خدمات، سلامت  عمومی، 
شفافیت، رعایت اخلاقیات و عدالت، تصویر ذهنی آن ها از یک سازمان دولتی را 
شکل می دهد و بدیهی است که ارتقا  این موارد موجب بهبود تصویر ذهنی شهروندان 
و در نتیجه اعتماد بیشتر آن ها به سازمان های دولتی خواهد بود. به اعقاد »فوکویاما« 
اعتماد عمومی تعیین کننده بخش عظیمی از تفاوتها در پیشرفت اقتصادی بین 

کشورهاست.
کارشناس سیاسی ومدیر پیشین وزارت کشور

مرتضی صارمی*

شهردار قم:

دستگاه های اجرایی موانع 
نگهداری شهر را رفع کنند

انتقاد از واگذاری اراضی ۳۲ و ۴۸ هکتاری به طرح مسکن ملی  
بسیاری از طرح های توسعه ای بلاتکلیف است

آگهی مزایده عمومی 

شهرداری سلفچگان  )نوبت دوم(
شهرداری سلفچگان به استناد مجوز شماره 669 مورخ 1399/11/02 شورای محترم اسلامی 
شهر در نظر دارد  فروش سه قطعه زمین طبق مشخصات ذیل را از طریق مزایده عمومی و با جزئیات 
مندرج در اسناد مزایده، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیک دولت)setadiran.ir( با شماره مزایده 

2099005096000002 به صورت الکترونیکی واگذار نماید.
زمان انتشار در سایت: از تاریخ 1399/12/02 ساعت 08:00 تا تاریخ1399/12/20 ساعت18:00 

مهلت دریافت اسناد مزایده: از تاریخ1399/12/02ساعت 08:00 تا تاریخ1399/12/19 ساعت18:00
تاریخ بازدید: از تاریخ  1399/12/02 ساعت08:00  تا تاریخ1399/12/19ساعت14:30  

آخرین مهلت ارائه پیشنهاد قیمت : از تاریخ1399/12/02 ساعت10:00 تا تاریخ1399/12/20 ساعت18:00
زمان بازگشایی: تاریخ 1399/12/23  ساعت10:00 

زمان اعلام به برنده: تاریخ 1399/12/24 ساعت 08:00

توضیح :
1- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است .

2- در صورت وجود یک پیشنهاد برای هر قطعه ، انتخاب آن به عنوان برنده مزایده امکان پذیر 
می باشد.

2- هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.
ضمنا" رعایت موارد ذیل الزامی است: 

1- کلیه اطلاعات موارد اجاره شامل مشخصات ، شرایط و نحوه اجاره در برد اعلان عمومی سامانه مزایده قابل 
مشاهده ، بررسی و انتخاب می باشد.

2- علاقه مندان به شرکت در مزایده می بایستی جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های 
ذیل تماس حاصل نمایند :

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه: 41934-021  و در صورت نیاز اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استانها، در 
سایت سامانه www.setadiran.ir بخش "ثبت نام /پروفایل مزایده گر" موجود می باشد.

3-در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های   8-33663777-025 تماس حاصل فرمایید.
شناسه آگهی: ۱096۲۸0  

اینکه  بر  تاکید  با  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  رئیس 
پلیس  امنیت کنند گفت:  نباید درجامعه احساس  مجرمان 
علاوه بر اینکه با جرم برخورد می کند باید جرایم را نیز آسیب 

حسینی  هاشم  سید  الله  آیت  کند.   یابی  ریشه  و  شناسی 
بوشهری دردیدار فرمانده انتظامی استان قم طی سخنانی با 
بیان ضرورت آگاهی و اشراف پلیس به مسائل جامعه افزود: 

آیت الله  حسینی بوشهری دردیدار فرمانده انتظامی استان قم  :

مجرمان نباید درجامعه 
احساس امنیت کنند 

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تاکید بر اینکه مجرمان نباید درجامعه احساس 
امنیت کنند گفت: پلیس علاوه بر اینکه با جرم برخورد می کند باید جرایم را نیز آسیب 

شناسی و ریشه یابی کند. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری دردیدار فرمانده انتظامی استان قم طی سخنانی 
با بیان ضرورت آگاهی و اشراف پلیس به مسائل جامعه افزود: 2 وظیفه مهم بر عهده نیروی 
انتظامی است نخست اینکه تقویت نیروی انسانی و تجهیز مناسب قبل از جنگ تبلیغاتی 
و عملیات روانی دشمن و دوم انجام اقدام های عملیاتی و اجرایی در راستای تسهیل در امر 

خدمت رسانی با هدف افزایش رضایتمندی مردم است.
وی  با بیان اینکه از آغاز انقلاب تاکنون دشمنان در مسیر پیشرفت جمهوری اسلامی 
سنگ اندازی کرده اند، گفت: باید در راستای تحقق اهداف مان برنامه ریزی و اولویت 

بندی کارها را در دستور کار خود قرار دهیم.
رئیس جامعه مدرسین با بیان اینکه نباید از هجمه فرهنگی دشمن غافل شد اضافه 
کرد: هر چه اقدام های زیرساختی و شرح وظایف اولیه درست ساماندهی شده باشند از 

غافلگیری و هجمه فرهنگی دشمن پیشگیری خواهد شد.
امام جمعه موقت قم با تاکید بر اینکه مجرمان نباید احساس امنیت کنند، گفت: پلیس 

علاوه بر اینکه با جرم برخورد می کند باید جرایم را آسیب شناسی و ریشه یابی کند.
 حسینی بوشهری با اشاره به اقدام های قرارگاه 19 دی قم، آن را به لحاظ ساختاری و 
تعیین شرح وظایف مورد توجه قرار داد و گفت: باید وظایف هر دستگاهی در حوزه حجاب 
و عفاف مشخص شده و مردم نیز آثار مثبت تصمیم های این قرارگاه را در جامعه حس 

کنند.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه با بیان اینکه نیروی انتظامی بعد از پیروزی انقلاب 
اسلامی هر کجا که لازم بوده در صحنه حضور پیدا کرده و روزانه شهدایی را تقدیم نظام 
اسلامی می کند، گفت: مردم با حضور ناجا احساس امنیت می کنند و انتظار هم همین 
است، توانمندی نیروی انتظامی این انتظار را ایجاد می کند و در مقام عمل نیز احساس 

امنیت در شهروندان بیانگر این مطلب است.
اهتمام پلیس قم در پیشگیری از جرایم و آسیب های اجتماعی

فرمانده انتظامی قم نیز در این دیدار در سخنانی گفت: در راستای اجرای فرمان های 
رهبر معظم انقلاب به ارتقای جایگاه قم در ابعاد مختلف استانی، ملی و جهانی و همچنین 

پیشگیری از جرایم و آسیب های اجتماعی اهتمام ویژه ای داریم.
سردار سید محمود میرفیضی با اشاره به جایگاه قم خدمت در این شهر مقدس را بسیار 
ارزشمند دانست و برنامه ریزی پلیس استان را در حوزه های ماموریتی، شامل اقدام های 

کوتاه مدت و بلند مدت بیان کرد.
با اشاره به پاسخگویی دستگاه های مرتبط در حوزه های فرهنگی، اقتصادی،  وی 
مدیریتی، امنیتی و انتظامی گفت: در ارتباط با حوزه زیرساخت الکترونیکی بخشی از 
اقدام های کشوری و بخشی نیز مربوط به قم است توجه به موضوع های زیرساختی و 
الکترونیکی در ارائه خدمت به مردم در کمترین زمان ممکن و همچنین کاهش مراجعه 
های حضوری مردم به مراکز انتظامی و قضایی و افزایش رضایتمندی آنها را در دستور کار 

قرار داده و به صورت جدی دنبال می کنیم.
وی در ادامه با اشاره به اقدام های صورت گرفته در حوزه کاهش سرقت خودرو تصریح 
کرد: طی سال جاری و با تلاش های صورت گرفته در حوزه های پیشگیری و فرهنگ 

سازی، سرقت خودرو 37 درصد در قم کاهش داشته است.
میرفیضی، حضور فیزیکی پلیس را در کاهش آسیب های اجتماعی در جامعه موثر 
دانسته و با اشاره به اهمیت اقدام های قرارگاه 19 دی در قم گفت: راهبرد و اقدام های این 

قرارگاه  در حوزه های فرهنگی و حجاب و عفاف ارزشمند و کارآمد است.
وی با اشاره ضرورت ساماندهی ساختاری صنوف در این استان تصریح کرد: تغییر 
ویترین اجتماعی برخورد سلبی نیست بنابر این از اتحادیه ها درخواست شده تا بر عملکرد 

صنوف نظارت ویژه ای داشته باشند.
وی قوانین بازدارنده را در کاهش جرایم حائز اهمیت دانست و گفت: در حوزه کاهش 
جرایم با کارگروهی که تشکیل شده و برنامه ریزی هایی که صورت گرفته به نتایج مدنظر 
خواهیم رسید. میرفیضی با اشاره به تجهیز کارکنان پلیس راهور قم به دست افزار و ترسیم 
الکترونیکی کروکی تصادف ها گفت: به کارگیری تجهیزات الکترونیکی سبب کاهش 
سطح تماس مردم، سلامت اجرای ماموریت ها و باعث صیانت از همکاران شده و در نهایت 

افزایش رضایتمندی مردم را به همراه خواهد داشت. 
وی با اشاره به تلاش پلیس قم برای رسیدن به پلیس در تراز انقلاب اسلامی و مدنظر 
رهبری بیان کرد: بق نظرسنجی سازمان صدا و سیما نیروی انتظامی با کسب 75 درصد 

رتبه نخست خدمت رسانی را در بین دستگاه ها به خود اختصاص داده است.
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 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت:

جهش اساسی با تغییر معنادار رفتار کرونا 
گزارش نشده است

 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: از زمان شیوع ویروس کرونا در کشور تا امروز، افزون بر 70 جهش در ایران 
شناسایی شده که البته تا امروز هیچ کدام تغییر معناداری در رفتار ویروس ایجاد 

نکرده و اطلاق واریانت)گونه( جدید به آنها درست نیست. 
کیانوش جهانپور در رابطه با موتاسیون)جهش( های ویروس کووید19 در ایران 
اظهار داشت: ویروس های RNA دار نسبت به ویروس های DNA دار، سرعت 
 RNA جهش بیشتری دارند و با توجه به اینکه کرونا ویروس ها از زمره ویروس های
دار است، طبیعتا در آنها بیشتر مشاهده می شود، سرعت جهش در ویروس های 

RNA دار بصورت میانگین شاید 10 هزار برابر ویروس های DNA دار است.
وی افزود: کرونا نیز گرچه نسبت به برخی ویروس های RNA دار لزوما سرعت 
جهش بیشتری ندارد اما در همه ماه های گذشته جهش های متعددی را در ایران و 
جهان به خود دیده است که البته بسیاری از این جهش ها لزوما منتهی به تغییر رفتار 
ویروس یا واکنش متفاوتی به واکسن و آنتی بادی ها و سیستم ایمنی نشده اند و قابل 
توجه نبوده و نیستند.  جهانپور ادامه داد: متاسفانه انتقال ناقص مطالب و گزارش 
های علمی مطروحه هفتگی در ستاد ملی مقابله با کرونا آن هم از جانب افراد غیر از 
سخنگوی رسمی این ستاد و یا پوشش خبری ناقص آن در مواردی موجب سوء تفاهم 
و سوء برداشت شده و انتظار می رود اکنون که ستاد ملی مقابله با کرونا سخنگوی 
رسمی و مشخص دارد، اعلان مصوبات و اطلاعات منحصر به سخنگو باشد و سایر 
اظهارات، وجهی ندارد و رسانه ها این موضوع را در اطلاع رسانی مطالب، لحاظ کنند 
و البته اعضای ستاد نیز توجه بیشتری به این مهم داشته باشند، واژگان موتاسیون 
ایرانی که به نقل از نائب رییس محترم مجلس نیز منتشر شده است، اطلاق درستی 
نیست و صحت ندارد و تا امروز از میان واریانت های شناخته شده با مبدا انگلیس، 
آفریقای جنوبی، برزیل و کالیفرنیا صرفا واریانت انگلیسی در ایران مشاهده شده 
است.  رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت خاطرنشان کرد: 
بسان همه ماه های گذشته، مونیتورینگ و رصد مستمر ژنتیک ویروس و بررسی های 
فیلوژنتیکی و توالی یابی ژنتیکی در کشور در مراکز مشخص جریان دارد و تا کنون 
جهش اساسی با تغییر معنادار رفتار ویروس در ایران مشاهده و گزارش نشده است.

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی:

قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری
 باید اجرا شود

و  شده اند  واقع  مظلوم  پرستاران  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  نایب 
فداکاری های آنها به درستی دیده نشده باید به مطالبات آنها رسیدگی و با وجود 

مشکلات بودجه ریزی کشور باید قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری اجرا شود. 
مدافعان  گرامیداشت  مراسم  در  شنبه  روز  هاشمی  زاده  قاضی  حسین  امیر 
سلامت افزود: امسال حرکت خوبی برای استخدام پرستار و تامین نیروی انسانی در 
بیمارستانها برداشته شد، البته نیازها را تامین نکرد اما گام بلندی برداشته شد که باید 
ادامه داشته باشد. وی گفت: پرستاران در یک سال گذشته از جان مایه گذاشتند و 
برای مراقبت از سلامت مردم در اپیدمی کرونا کم نگذاشتند اما زحمات آنها به طور 
کامل دیده نشد، باید کار تبلیغاتی موثر و بیشتری در این زمینه انجام شود و ارزش 
وجودی این کارها به مردم شناسانده شود. عموم مردم قدردان این زحمات هستند 
و پرستاران را دوست دارند اما باید حق مطلب  ادا شود. نایب رئیس مجلس افزود: 
اصلی ترین و با ارزش ترین داشته انسان جان انسان است. هیچ  اولویتی بالاتر از 
حیات و جان انسان وجود ندارد. اپیدمی کرونا به ما یادآوری کرد که قدر سلامت و 
اولویت های نظام سلامت را بهتر بدانیم در بودجه ریزی و برنامه ریزی کشور برای 
ارتقای نظام سلامت تجدید نظر کنیم و بهره وری نظام سلامت را بالا ببریم. وی ادامه 
داد: هر زمان خطری برای سلامت مردم بوده است، چه در زمان جنگ، چه در سیل 
و زلزله و چه در اپیدمی کرونا، پرستاران همیشه در خط اول بودند و تعداد زیادی از 
آنان نیز در این میدان از بین رفته اند باید  به این نیروهای فداکار که با عشق ورزی 
و بدون ادعا در خط مقدم مبارزه هستند، بیشتر توجه کنیم و به آنان احترام و عزت 

بگذاریم.

ظریف در دیدار وزیر امور خارجه عراق؛
حملات و اتفاقات در داخل عراق مشکوک است

وزیر امور خارجه برخی حملات و اتفاقات اخیر در داخل خاک عراق را مشکوک 
دانست که می تواند با هدف اختلال در روابط ایران و عراق و برهم زدن امنیت و ثبات 

این کشور طراحی شده باشد. 
در دیدار محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان و فواد حسین وزیر خارجه 
عراق ابعاد مختلف همکاری های سیاسی، اقتصادی و تبادلات مرزی مورد بحث و 

گفت وگو قرار گرفت.
 ظریف اقدام خطرناک آمریکا در حمله به نیروهای عراقی در مناطق مرزی عراق و 

سوریه را محکوم کرد و این حملات غیرقانونی را نقض حاکمیت کشور قلمداد کرد.
دانست  مشکوک  را  عراق  خاک  داخل  در  اخیر  اتفاقات  و  حملات  برخی  وی 
که می تواند با هدف اختلال در روابط ایران و عراق و برهم زدن امنیت و ثبات این 
کشور طراحی شده باشد. وزیر امور خارجه افزود: ما بر ضرورت اقدام دولت عراق 
برای یافتن مسببین این حوادث تاکید داریم. ظریف با اشاره به مشکلاتی که برای 
تانکرهای حامل سوخت ایرانی در مرز تمرچین پیش آمده است، ابراز امیدواری کرد: 

با مساعدت مقامات عراقی مشکلات تردد تانکرها بین دو کشور حل و فصل شود.
وزیر امور خارجه همچنین فراهم شدن مقدمات آغاز ساخت و تکمیل خط آهن 
شلمچه - بصره را کمک به گسترش مناسبات تجاری بین دو کشور دانست و خواستار 
سرعت عمل مسئولان مربوطه دو کشور برای اجرایی شدن هرچه سریعتر این خط 
آهن شد. وزیر امور خارجه عراق هم در این ملاقات ضرورت مساعی دو طرف برای 
گسترش همه جانبه روابط را مورد تاکید قرار داد و آمادگی بغداد برای توسعه روابط را 

به اطلاع وزیر امور خارجه رساند.

مشاور عالی فرمانده کل سپاه ه:

هیچ کشوری جرأت تعرض و طمع به 
خاک ایران را ندارد

 مشاور عالی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: به برکت اقتدار ملی 
و توان نیروهای مسلح، هیچ کشوری جرأت تعرض و طمع به خاک ایران را ندارد. 

سردار »حسین دقیقی« شامگاه جمعه در مراسم وداع با پیکر شهید گمنام که در 
بارگاه امامزاده حضرت اسحاق ابن موسی الکاظم)ع( برگزار شد، گفت: شهرستان 
ساوه یکی از دژهای مهم انقلاب اسلامی است و مردم ولایت مدار این شهر، شهدای 

بسیاری را تقدیم حراست از نظام و انقلاب اسلامی کردند.
وی با بیان اینکه شهید بیمه گر ملت است، گفت: امروز هیچ کشوری جرات نگاه 
چپ نظامی به ایران ندارد زیرا ایثارگران، شهدا و جانبازان تدوام انقلاب را تضمین 
کردند. مشاور عالی فرمانده کل سپاه عنوان کرد: بزرگترین قدرت نظامی جهان 
دشمن اول انقلاب و نظام ما است اما اقتدار ملت اجازه حرکتی از سوی دشمنان را 
نمی دهد و دشمن به کلی گزینه جنگ نظامی را کنار گذاشته است و جنگ فرهنگی 
و اقتصادی را در برنامه دارد. دقیقی عنوان کرد: بازدارندگی دشمن در چند محور 
مدنظر است؛ موضوع نخست عدم برآورد دشمن از شدت عکس العمل ایران در 
حالی که هزاران موشک آماده پرتاب است. وی افزود: امروز دشمن اگر آغازگر جنگ 
باشد نمی تواند پایان جنگ و میزان تلفات را پیش بینی کند زیرا ملت انقلابی ایران 
همچون همیشه برای دفاع از آرمان های انقلاب ایستاده اند. مشاور عالی فرمانده کل 
سپاه بیان کرد: امنیت ملی چندین پایه اساسی دارد که در ایران اسلامی  مردم و در 
صف مقدم شهدا جزو مهمترین ارکان انقلاب به شمار می روند.وی افزود: مقام معظم 
رهبری نیز از پایه های اصلی امنیت ملی است و با تکیه بر اقتدار مدیریتی و رهبری 
ایشان، نقشه شوم ترامپ برای اجرای طرح مهار ایران عملی نشد. به گفته او، فرهنگ 
شهادت راه نجات ملت ایران است و نسل های آینده پای آرمان های شهدا ایستادند.

طرح  های ضربتی 
معضل قانون 

مطالعات  بدون  و  دفعتی  ضربتی  طرح های 
کارشناسی همواره به جای این که مشکلی را حل 

نماید خود به مثابه مشکل و معضل در جامعه بروز می کند و برای حل آن مجددا 
طرح ضربتی دیگری نیاز است. هر چند طرح های پی در پی نمایندگان مجلس 
نشان دهنده نیت ایشان به حل مشکلات جامعه است اما، عدم توجه به یافته های 
علمی و توجه به تبادرات ذهنی می تواند ضربات مهلکی به جامعه وارد سازد کما 
اینکه برخی از طرح ها آنچنان ضعیف و بی مبنا هستند که صرفا در حد خبر باقی 
مانده اند. اکنون که تحریم ها و کسری درآمد دولت ناشی از  فروش نفت موجب 
شده است توجه مسوولان به درامد ناشی از مالیات افزایش یابد؛ در این بین، اقدام 
ضربتی کمیسیون تلفیق مجلس در الحاق بند ش به تبصره 6 لایحه بودجه سال 
99، علیرغم اینکه کلیات لایحه توسط مجاس رد شده بود، بنا به تعطیلی مجلس 
این لایحه مردود با بهره مندی از حکم حکومتی، به مثابه قانون تلقی و به شورای 
نگهبان ارسال گردید؛ لذا، فرصت تحلیل علمی و منطقی این بند از اهل فن 
سلب گردید؛ این بند مقرر می دارد:»به استناد مواد )103( و )169(مکرر قانون 
مالیاتهـای مسـتقیم بـا اصـلاحات و الحاقات بعدی و به منظور افزایش درآمدهای 
مالیاتی دولت از طریق ابطـال تمبـر مالیـاتی، قـوه قضـائیه مکلف است ظرف 
مدت یکماه پس از تصویب این قانون، سامانه قـرارداد الکترونیـک تنظـیم قـرارداد 
الکترونیکی بین وکیل و موکل را راه اندازی کند و متعاقب ان کلیه وکلا موظفند 
قراردادهای مالی خود با موکل را در این سامانه ثبـت و تنظیم نمایند. اکنون نیز 
به همین سیاق قراردادها منعقد می شود. متاسفانه، طی اخبار منتشره در بند ع 
بودجه سال 1400 نمایندگان مجلس در کمیسیون تلفیق در حال جرم انگاری 
الزامات بند ش بودجه 99 است با این توضیح که پیش بینی شده است:»سازمان 
امور مالیاتی در صورت اثبات خلاف گویی وکیل علاوه بر پیگیری موضوع ذر 
مراجع قضایی ، نسبت به اعمال جریمه مالیاتی تا سقف پنج برابر اختلاف کشف 
شده اقدام نماید«اما نکته تاسف بر انگیزه این دو بند این  است که به علت تعجیل 

نمایندگان محترم به نکات ذیل توجه نشده است:
1.تفاوت بین قراردادمالی و در آمد

به نظر می رسد در الحاق این بندها ، بین »قراردادمالی« و »درآمد وکلا«  تفاوتی 
قایل نشده اند؛ 

موافق قانون مالیات های مستقیم، مالیات ماخوذه از وکلا در زمره »مالیات بر 
درآمد« مشاغل محسوب می شود لذا اصولًا و منطقاً زمانی به وکیل مالیات تعلق 
می گیرد که درآمدی کسب نماید چنانچه ماده 94 قانون مالیاتهای مستقیم 
مقرر دارد:»درآمد مشمول مالیات مودیان موضوع این فصل  عبارت است از کل 
فروش کالا و خدمات به اضافة سایر درآمدهای  آنان که مشمول مالیات فصول 
دیگر شناخته نشده پس از کسر هزینه ها و استهلاکات مربوط طبق مقررات فصل 

هزینه های قابل  قبول و استهلاکات .«
2.در مقام واقع بین قرارداد حق الوکاله و درامد وکیل رابطه تساوی برقرار نیست.
زیرا، اولًا بنا به شان وکالت و انتظار جامعه از این قشر، در بسیاری از مواقع، 
هنگامی که موکل از پرداخت حق الوکاله امتناع می ورزد وکلا اقدام قضایی جهت 
مطالبه آن صورت نمی دهد و اصولًا طلبی ایشان بلاوصول باقی می ماند ثانیا، 
علیرغم اینکه تعهد وکیل به وسیله است اما، بر اساس عرف موجود هنگامی که 
در پرونده ای نتیجه دلخواه موکل حاصل نمی شود وکلا از مطالبه باقی مانده طلب 

خود صرفنظر می کنند.
ثالثا،در بسیاری از قرارداد ها وکیل زمانی مستحق دریافت حق الوکاله می شود 
که محکوم به را اخذ نماید؛ بدین صورت حتی با قطعیت دادنامه باز هم قرارداد 

مالی منجر به درآمد برای وکیل نمی شود.
3.فقدان ساز و کار علمی و حرفه ای در سازمان امور مالیاتی: 

پیچیدگی و احتمالی بودن درامد وکلا از یکسو و عدم وجود ضوابط فنی و علمی 
در سازمان امور مالیاتی از سوی دیگر موجب خواهد شد که وکلا مجبور شوند 
بابت در امد بدست نیامده مالیات پرداخت کنند و یا اینکه جهت فرار از ناعدالتی 
)پرداخت مالیات بی جهت( مجازات گردند. چنانچه تحقیق علمی  راجع به نحوه 
محاسبه مالیات وکلا صورت پذیرد هر محقق منصفی به فقدان هرگونه ساز کار 
علمی و منطقی در آن سازمان صحه خواهد گذاشت؛ حال فرض کنیم اداره مالیات 
به جای درآمد، قرارداد حق الوکاله را با شرح فوق مأخذ و مدرک محاسبه مالیات قرار 
دهد و بنا به شرایط ضمن قرارداد مالی ، وکیل پس از سالها به حق الوکاله دست 
یابد، چه تضمینی وجود دارد که اداره مالیات بنا به اطلاعات ناشی از ماده 169 
مکرر قانون مالیات ها مجدداً این درآمد را مأخذ محاسبه قرار ندهد و از وکلا مالیات 
مضاعف دریافت نکند؟! سخن پایانی اینکه، درست است که ممکن است در نهایت 
درآمدهای دولت، خواه مشروع و یا نامشروع، از محل قراردادهای حق الوکاله )نه در 
آمدهای وکیل( افزایش پیدا کند و به واسطه آن دولت بتواند کسری بودجه خویش 
را تا حدی جبران نماید. اما در نهایت بازنده نهایی، شهروندان و عموم مردم خواهند 
بود که دولت مدعی نمایندگی ایشان است. ؛چه، در پرتو  نظم فعلی مالیات ها، وکلا 
همواره بسیار گشاده دستی می نمودند و از حق الوکاله های خود چشم پوشی 
می کردند. دیری نخواهد پایید که اینار وکلا، بر خلاف شئون وکالتی و میل باطنی 
خود، مجبور شوند جهت جبران کسری قراردادمالی و درآمد خود، علیه موکلان 

طرح دعوا نمایند و طلب خود را مطالبه نمایند.
 حقوقدان و استاد دانشگاه

وزیر بهداشت:

در وزارت بهداشت اولویتی مهمتر از 
کرونا نداریم 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با حضور در جلسه ستاد دانشگاهی 
مقابله با کرونا در قم هشدارها و توصیه هایی را به مقام های بهداشتی و درمانی این 

استان ارائه کرد و گفت:در وزارت بهداشت اولویتی مهمتر از کرونا نداریم. 
،سعید نمکی با تاکید بر اینکه مراقب باشید که رانت برای کسی در تزریق واکسن 
ایجاد نشود، اظهار داشت:نباید بگذاریم کانون های آلوده بیماری به همدیگر پیوند 
بخورد. وی در ادامه ایستادگی بر روی اجرای پروتکل های بهداشتی و همچنین 
نترسیدن از هیچکس به غیر از خدا را مورد توجه قرار داد و گفت: منحنی های ثابت 
در استان ها برای بنده که بدبین هستم دلخوش کننده نیست چون همیشه از روز 
اول بدترین وضعیت را در نظر گرفتم.وی تصریح کرد: امروز بسیار خرسند شدم که 

علمای قم نیز از عملکرد مدیریت کرونا راضی بودند.
آمریکایی ها ظالمانه ترین فشارها را بر ما وارد کردند

وزیر بهداشت همچنین در نشست شورای عالی جامعه مدرسین با اشاره به اقدام 
های خصمانه دشمنان بر علیه نظام اسلامی گفت: برغم دروغی که آمریکایی ها 
می گفتند دارو و تجهیزات پزشکی مشمول تحریم نیست اما ظالمانه ترین نوع 
فشارها را بر ما وارد کردند. وی افزود: غیر از نقش بی بدیل رهبر معظم انقلاب 
در حمایت، هدایت و رعایت پروتکل ها، جامعه روحانیت نیز در کشور کمک های 
بسیار ارزشمند و زیادی کردند و با تذکر و رعایت پروتکل ها بزرگترین خدمت را برای 
مهار این بیماری انجام دادند. نمکی بیان کرد: تقاضا داریم که در رعایت پروتکل ها 
و فاصله گذاری برای ویروس کرونا نیز این همراهی ها و حمایت ها از سوی جامعه 

روحانیت استمرار داشته باشد.

 رئیس ستاد انتخابات کشور:

 باید به نحو احسن از حقِ مردم
 امانت داری کنیم

رئیس ستاد انتخابات کشور در بازدید از روند طراحی و تولید تعرفه های اخذ رای 
انتخابات 1400 تاکید کرد که باید به نحو احسن از حقِ مردم، امانت داری کنیم. 

جمال عرف در ابتدای این بازدید با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی 
بر اینکه رای مردم حق الناس است، گفت: باید به نحو احسن از حقِ مردم، امانت 
داری کنیم که یکی از فرایندهای امانت داری، در مرحله اخذ رای و تعرفه های 

انتخابات است.

اخبار

وحید قاسمی عهد*

 

رییس جمهوری با بیان اینکه مصونیت واقعی زمانی حاصل می شود که در 
سراسر جهان واکسیناسیون انجام بگیرد، گفت: طبیعی است که هر حکومتی 
به فکر مردم خود باشد. اما وظیفه اخلاقی و انسانی حکم می کند که به فکر همه 

مردم جهان باشیم. 
حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« صبح دیروز در پنجاه و نهمین 
جلسه ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا با اشاره به سالروز وفات حضرت زینب 
)س( گفت: پرستاران ما در سراسر کشور یکی از افتخارات شان این است که 
راه و مسیر حضرت زینب کبری )س( را انتخاب کنند. در یک سال که گذشت، 
روزهای بسیار سختی بود، بار سنگینی بر دوش آنها بود و کار بسیار مهمی انجام 
دادند. وی با بیان اینکه ملت ایران همواره از خادمان خود تقدیر و تشکر کرده و 
از خدمتگزاران صحنه مدافعان سلامت نیز همواره تشکر می کند، اظهار داشت: 
این روزها، روزهای حساس تری نسبت به دو، سه ماه پیش است زیرا هم مردم 
در جنبش اجتماعی، فرهنگی و بهداشتی هستند، یعنی نظافت و تمیز کردن 
بیشتر مربوط به این ایام است و هم جنب و جوش خرید و تردد وجود دارد. 
تماس ها بیشتر است و ممکن است فاصله گذاری ها کمتر رعایت شود و این 
مسئله، آثار بیشتری دارد یعنی ممکن است یکی، دو هفته بعد آثار آن را شاهد 
باشیم. روحانی با بیان اینکه همه دوست داریم شب عید، شب های آرامی برای 
مردم باشد و مردم بتوانند همه رسومات و سنت هایی که بوده – البته نه به شکل 
سابق – را برگزار کنند، تصریح کرد: حتی اگر دچار موج چهارم نباشیم و شرایط 
عادی و آبی باشد، همه باید مراعات کنند. عید امسال مشابه عید پارسال است 
و باید بیشتر مراقبت کنیم. رییس دولت دوازدهم ادامه داد: پارسال می گفتیم 
از ویروس ووهان چه کنیم، الان می گوییم به پناه ویروس ووهان برویم تا ویروس 
انگلیسی نیاید. بنابراین شرایط سخت تر شده است. مردم در این مدت لطف 
کرده و همکاری کردند. باید مراودات کمتر شود و با مراعات بیشتر رفتار کنیم و در 

ایام نوروز مراقبت های بیشتری داشته باشیم.
 همه توان دولت بر خرید واکسن متمرکز است

رییس جمهوری با اشاره به شروع واکسیناسیون در کشور گفت: شرایط هم 
برای کادر درمان در سراسر کشور و هم برای افرادی که مسن هستند یا بیماری 
زمینه ای دارند، در هفته های پیش رو بهتر می شود. همه توان دولت برای خرید 

واکسن امروز متمرکز است و هر مقدار بتوانیم واکسن مورد نیاز را تهیه می کنیم.
روحانی با بیان اینکه شرایط واکسن امروز مشابه ماسک در روزهای اول این 
بیماری است، گفت: در روزهای اول این بیماری بر سر ماسک دعوا بود و در 
فرودگاه ها ماسک های کشورهای دیگر را تصرف می کردند و مسیر هواپیماها 
عوض می کردند. آن روز آن شرایط برای ماسک بود و امروز برای واکسن این 

شرایط پیش آماده است.
وی این شرایط را امتحان بزرگی برای همه دنیا عنوان کرد و گفت:  کشورهایی 
که پیشرفته و پول دار هستند و امکانات دارند می خواهند همه واکسن ها را به 
کشور خود بیاورند و واکسیناسیون در کشورشان به سرعت انجام شود. البته 
طبیعی است که هر حکومتی به فکر مردم خود باشد. اما وظیفه اخلاقی و 

انسانی حکم می کند که به فکر همه مردم جهان باشیم.
رییس جمهوری گفت: این بیماری یک موضوع پاندومی است که سراسر 
جهان را فراگرفته است. اگر یک کشور صد در صد هم واکسیناسیون را اجرا کند 

باز هم ممکن است از این بیماری مصونیت نماند. برای این که تردد و رفت و آمد 
وجود دارد بنابراین مصونیت واقعی زمانی حاصل می شود که در سراسر جهان 

واکسیناسیون انجام بگیرد و همه کشورها بتوانند از آن استفاده کنند.
وی با اشاره به این که امروز واکسن شرایط خاصی دارد، گفت: اولا که آثار 
واکسن ها هنوز مشخص نیست. این که کدام واکسن موثرتر است و تا چه زمان 
موثر است، عوارض آن چیست، آیا عوارضی دارد یا ندارد، هنوز روشن نیست و 
همه در ابهام است. روحانی با تاکید بر این که درشرایط فعلی راهی جز اجرای 
پروتکل و در کنار آن استفاده از واکسن نداریم، گفت: از واکسن باید استفاده 
شود چراکه این واکسن برای خیلی افراد مصونیت ایجاد می کند. البته این که این 

مصونیت تا چند ماه است، مورد بحث است.
 مراقبت از مرزها باید افزایش یابد/ قرارگاه رسالت سنگینی در خوزستان دارد

رییس جمهوری با تاکید بر این که در شرایط فعلی باید مراقبت از مرزها بیشتر 
از سابق شود، افزود: استان خوزستان یکی از استان های مهم ما با پیک جدیدی 
مواجه شده است. امروز شهرهای قرمز ما فقط در خوزستان است و هیچ استانی 
شهر قرمز نداریم که اگر مراعات نکنیم به استان های همجوار و کل کشور سرایت 
می کند بنابراین امروز قرارگاه رسالت سنگینی در استان خوزستان و رابطه این 

استان با سایر استان ها بردوش دارد.
رییس دولت تدبیر و امید ادامه داد: خوشبختانه در خوزستان تست ها افزایش 
پیدا کرده و به یازده تا دوازده هزار نفر در روز رسیده است که خیلی مهم است. در 
کنار آن بیماریابی و مسئله رهگیری افزایش پیدا کرده است یعنی اگر کسی مبتلا 

شده باید مشخص شود که با چه کسانی در ارتباط بوده است.
وی با تاکید بر لزوم اعمال محدودیت ها گفت: باید ورود و خروج ها کنترل شود 
تا شرایط مردم خوزستان هرچه زودتر شرایط بهتری شود و به استان های دیگر 
سرایت پیدا نکند. روحانی با بیان این که سیستم ایمنی و شرایط سنی افراد 
متفاوت است، گفت: همانطور که بارها گفته شده است تا حالا هیچ دارویی پیدا 
نشده است که کسی از این دارو استفاده کند و این ویروس از بین برود. داروها 
عمدتا برای بافت هایی است که این ویروس آسیب زده است و بتواند جلوی آسیب 
را بگیرد. رییس جمهوری افزود: یکی از راه ها برای اینکه سیستم ایمنی در برابر 
این ویروس آماده شود، تزریق واکسن است. واکسن در واقع تزریق موادی شبه 
ویروس است برای این که سیستم ایمنی با آن بجنگد و آماده شود.  وی ادامه داد: 
علاوه بر این ویروس ممکن است هر روز جهش خاصی داشته باشد. این مسئله 
برای کسانی که واکسن را می سازند، کار را سخت تر می کند چون ممکن است 
نیازهای جدیدی پیدا کرده و تغییرات جدیدی در واکنش به این مسئله نیاز باشد.

 شاید محدودیت ها کل سال آینده هم اعمال شود
روحانی با بیان اینکه کشور نمی تواند یک ساعته واکسینه شود، عنوان کرد: 
اگر واکسن هم به اندازه کافی باشد، ماه ها وقت برده و ممکن شش، هفت ماه 
پروتکل های بهداشتی یک ضرورت است  این شرایط، رعایت  ببرد. در  زمان 
یعنی واکسن موجب نمی شود مراعات مردم و پروتکل ها ضعیف شود و رعایت 

پروتکل ها به عنوان یک اصل بهداشتی باید مد نظر باشد.
رییس جمهوری با بیان اینکه امکانات بهداشتی باید بسیج شود و اقدامات 
کنترلی و پایشی با قدرت بیشتر ادامه یابد، یادآور شد: تست تشخیصی به صورت 
روزانه افزایش یابد که نسبت به قبل بهتر و بیشتر شده است و افراد مبتلا را می توان 
بیشتر شناسایی کرد تا نیاز به بستری نداشته باشد. ناچاریم محدودیت ها را ادامه 
دهیم. شاید کل سال آینده محدودیت ها ادامه یابد و اقدامات تنبیهی هم باید 

انجام شود.
ارائه  بستر  را موظف می داند  اینکه دولت خود  بر  تاکید  با  رییس جمهوری 
خدمات الکترونیکی را توسعه دهد، بیان کرد: ما در دولت روزانه و هفتگی این 
کار را انجام می دهیم تا کلیه نیازمندی های مردم از طریق دیجتالی و الکترونیکی 
انجام شود و از طرف دیگر اقدامات حمایتی هم مانند پرداخت وام ها برای مردم، 
صاحبان کار و... انجام شده است. کمک هایی که باید دولت انجام شود، یارانه 
ویژه ای برای کسانی که شرایط سخت تری داشتند، مدنظر گرفته شد و اگر شرایط 

سال آینده مانند امسال باشد نیازمند اقدامات حمایتی هستیم.
روحانی ابراز امیدواری کرد با تلاش و اقدامات هماهنگ و کمک بخش های 
مختلف از وزارت بهداشت، هلال احمر و نیروهای مسلح و همچنین کمک های 
مردم با اجرای همه پروتکل ها و دستورالعمل های بهداشتی انجام می دهند، 

شرایط بهتری داشته باشیم و سریع تر بر این ویروس فائق شویم.

با تأکید بر اینکه یکی از راهکارهای ریشه ای  رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
مبارزه با فساد، نظارت برخط از طریق سامانه های الکترونیک مانند سامانه تجارت 
و زیرسامانه های آن است، گفت: با نظارت الکترونیکی جلوی بسیاری از  فرارهای 

مالیاتی و فسادها گرفته می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن درویشیان در نشست هم اندیشی با دادستان و 
جمعی از معاونان و قضات دادسرای تهران با اشاره به ضرورت تعامل بین دو نهاد، 
مبارزه با فساد را کار مشترک سازمان بازرسی کل کشور و دادستانی دانست و افزود: 
قطعاً در صف اول مبارزه با فساد، دادستانی ها بویژه داستانی تهران قرار دارند و بار 
بیشتر مبارزه با فساد و دانه درشت ها و کسانی که به مراکز ثروت و قدرت وابسته هستند 
به دادستانی تهران مربوط است. همچنین مبارزه با فساد که مورد تأکید مقام معظم 
رهبری و رییس قوه قضاییه است، همواره جزو اولویت های کاری سازمان بازرسی کل 
کشور است. وی با اشاره به الزامات مبارزه با فساد و لزوم توجه به آن ها گفت: یکی از 
این الزامات مبارزه با دانه درشت ها یا برچیدن بسترهای فسادزا است. گاهی برخی از 
کسانی که دنبال فساد هستند نمی خواهند این بسترها از بین برود. حال چه مربوط به 
ساختارها باشد و یا قوانین و مقوله شفافیت که عمدتاً از طریق عدم ایجاد سامانه های 
الکترونیکی و هوشمند حاصل می شود. متأسفانه برخی می خواهند در اتاق تاریک 

باشند تا رسیدگی به فسادشان مشمول زمان شده و یا قابلیت کشف نداشته باشد.
عضو شورای عالی قوه قضاییه اظهارداشت: مقام معظم رهبری درخصوص سامانه 
تجارت تأکید کردند که به صورت جدی پیگیری شود. یا درباره طرح جامع مالیاتی که 
کوتاهی هایی شده است و اگر نظارت الکترونیکی زودتر فراهم می شد جلوی بسیاری 

از  فرارهای مالیاتی و فسادهایی که وجود دارد گرفته می شد.
وی با بیان اینکه باید سراغ موضوعات اساسی که ریشه های مفاسد هستند رفته و با  
برخورد قاطع، به موقع، صریح و لازم این ریشه ها را قطع کنیم، افزود: سازمان بازرسی 
کل کشور و دادستانی ها به ویژه دادستانی تهران وجوه مشترکی از نظر وظایف دارند 

که یکی از آن ها پیگیری حقوق عامه است. همچنین بر اساس سند تحول قضایی 
یکی از مأموریت های سازمان بازرسی و دادستانی کل کشور و به تبع آن دادستانی ها، 

احیای حقوق عامه است.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور اضافه کرد: یکی دیگر از وظایف مشترک سازمان 
بازرسی و دادستانی ها رسیدگی به ترک وظایف است که بخش قابل توجهی از وظایفی 
که ترک شده و انجام نشده است مثل تکالیف مندرج در قانون هوای پاک مصادیق 
تضییع حقوق عامه است. باید به طور جدی نسبت به برخورد با ترک فعل هایی از این 

دست، اقدام کنیم.
درویشیان ادامه داد: نکته دیگر درباره سرعت عمل رسیدگی به گزارش های کیفری 
سازمان بازرسی است. گرچه فرایند ارسال گزارش سازمان به مراجع قضایی مقداری 
زمان بر است، اما انتظار می رود این گزارش ها طبق آنچه در قانون تأکید شده در 
اولویت کار دادسرا قرار گیرد. چراکه برخورد مناسب و به موقع در پیشگیری از جرم 

بسیار حائز اهمیت است.
هیچ نوع نظارتی بر انبارها وجود ندارد

دادستان تهران نیز دراین جلسه به موضوع احتکار کالا و عدم نظارت روی انبارها 
اشاره کرد و گفت: اخیراً تعدادی از قضات ما بحث احتکار انبارها و قاچاق کالا در 
تهران را بررسی کردند. متأسفانه در بازدیدهای میدانی متوجه انبارهای متعددی در 
حومه شهر شدند که انواع و اقسام کالا در آنجا انبار است. ولی هیچ نوع نظارتی بر آن ها 
نیست. درحالی که این کار قانون و تکلیف دستگاه ها است. به همین خاطر دستور به 
تعقیب کیفری مسئولین مربوطه دادیم. با سازمان بازرسی کل کشور و دستگاه های 
امنیتی مکاتبه کردیم که باید نقش این دستگاه ها در راه اندازی سامانه نظارتی لازم در 

این حوزه را معلوم کنید.
القاصی مهر تأکید کرد: ما با کمک سازمان بازرسی کل کشور می توانیم گام اساسی 

در برخورد با فساد و دانه درشت ها داشته باشیم

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

نظارت الکترونیکی از فرارهای مالیاتی جلوگیری می کند

روحانی در ستاد ملی کرونا:

عید امسال باید بیشتراز پارسال مراقبت کنیم 
ناچاریم محدودیت ها را تا ماه ها ادامه دهیم

دبیر شورای عالی امنیت ملی تاکید کرد: ایران و 
داد  نخواهند  اجازه  تروریسم  ضد  کشورهای  دیگر 
احیا  منطقه  در  دیگر  بار  وابسته،  تکفیری  تروریسم 

شود. 
دریابان »علی شمخانی« در دیدار »فواد حسین« 
وزیر خارجه عراق با وی که پیش از ظهر امروز شنبه 
انجام شد، با اشاره به تحرکات اخیر آمریکا در عراق، 
تاخیر در اجرای قانون مصوب مجلس این کشور مبنی 
را موجب  از عراق  بیگانه  نیروهای نظامی  بر خروج 

افزایش تنش و تصاعد بحران در منطقه دانست. 
و  همکاری  ضرورت  بر  دیدار،  این  در  شمخانی 
تشریک مساعی کشورهای منطقه برای کاهش تنش 
کردن  فروکش  برای  سازنده  گفت وگوهای  انجام  و 
بحران های موجود تاکید کرد و گفت: آرامش و امنیت 

امروز عراق حاصل اقتدار مرجعیت، تدبیر دولتمردان 
گروه های  و  مسلح  نیروهای  حماسی  مجاهدت  و 

مقاومت مردمی است و باید از آن حراست شود.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه اقدامات 
فعالیت های  توسعه  و  تقویت  برای  امریکا  اخیر 
به  وحشیانه  حمله  و  منطقه  در  داعش  تروریستی 
نیروهای ضد تروریستی مقاومت، آغاز دور جدیدی 
از تروریسم سازمان یافته است، اظهار داشت: ایران 
و دیگر کشورهای ضد تروریسم اجازه نخواهند داد 
احیا  منطقه  در  دیگر  بار  وابسته،  تکفیری  تروریسم 
شود. شمخانی با اشاره به وضعیت اسفبار مردم مظلوم 
یمن که نوعی نسل کشی را تداعی می کند، آمادگی 
ایران را برای همکاری در پایان دادن به جنگ چهار 

ساله در این کشور اعلام کرد.

روند پرداخت بدهی های عراق به ایران به زودی 
آغاز می شود

»فواد حسین« وزیر خارجه عراق در این دیدار، با ارائه 
گزارشی از تحولات سیاسی و امنیتی اخیر در عراق 
تصریح کرد: امنیت و ثبات زیرساخت توسعه اقتصادی 
و رفاه است و برای کشوری چون عراق که سال ها درگیر 
مبارزه با تروریسم و ناامنی بوده، برقراری امنیت اولین 
اولویت محسوب می شود. وی با اشاره به توافقات انجام 
شده میان مسئولان دو کشور برای تادیه بدهی عراق به 
ایران که به دلیل تحریم های خارجی به تعویق افتاده 
خاطرنشان کرد: با تلاش مستمر حوزه های مالی و 
بانکی و دستگاه های اقتصادی ایران و عراق برخی از 
موانع مهم برداشته شده و به زودی بر اساس مدل مورد 

توافق دو کشور روند پرداخت بدهی ها آغاز می شود.

شمخانی دردیدار وزیر خارجه عراق: 

ایران اجازه احیای تروریسم تکفیری در منطقه را نمی دهد
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رفع یبوست با چند راهکار طبیعی 

سلامت 

کرونا باعث کم تحرکی و یک جا نشینی بسیاری از افراد و گروه های سنی شده 
است. اما اضافه وزن کودکان به طور ویژه ای والدین را نگران می کند. وقت آن 

است که سرزنش کردن را جایگزین تغییر عادت ها کنید.
کارشناسان به خانواده ها توصیه می کنند که خود و کودکانشان را سرزنش 
نکنند و کودکان خود را برای یک سبک زندگی سالم و تصمیم های خوب تشویق 
کنند. تعامل با کودکان و گفتن بایدها و نبایدها به آن ها همیشه دشوار است 
چه رسد به اینکه وسط یک بیماری همه گیر وحشتناک مانند کرونا هم باشیم 
و مسئله بر سر بالا رفتن وزن کودکان هم باشد. وزن با تصوری که از خودمان 
داریم ارتباط مستقیم دارد. وزن بالا می تواند کودکان را در معرض برچسب های 
دیگران قرار دهد. خیلی از افراد لحظه ای که پزشک به آن ها گفته است که 
فرزندتان اضافه وزن ندارند را به عنوان یک لحظۀ بسیار شادی آور توصیف 

می کنند.
سرزنش و تنبیه ممنوع!

ایجاد  کودکان  وزن  افزایش  مورد  در  را  زیادی  نگرانی های  همه گیری  بروز 
کرده است؛ نرفتن به مدرسه، در خانه ماندن و ورزش نکردن عواملی هستند 
که افزایش وزن کودکان را تشدید کرده  است. همچنین مشکلات اقتصادی و 
رکود و تورم روی انتخاب مواد غذایی سالم و مفید اثرگذار است و همین مسائل 
می تواند به یک رژیم غذایی ناسالم و چاق کننده منجر شود. کودکان در این 
دوران اوقات بسیار دشواری را می گذرانند، ناامنی غذایی افزایش داشته است، 
خیلی از افراد بیکار شده اند و به همین ترتیب خیلی از بچه ها ممکن است 
وعده های غذایی سالمی نداشته باشند. تحقیقات نشان می دهند که حتی در 
دوران قبل از کرونا هم در زمانی که استرس ها و فشارها افزایش پیدا می کرد، 

تغذیه سالم و فعالیت ها آسیب می دید. حالا که درگیر بیماری همه گیر شده ایم 
بی تحرکی افزایش پیدا کرده و میزان ماندن پای گوشی و کامپیوتر همس به 
طرز چشم گیری افزایش یافته است پس بروز نگرانی از افزایش وزن چندان 
عجیب به نظر نمی رسد. اما مسئله اینجا است که این ها را چگونه باید با کودکان 
در میان گذاشت؟ یافتن زبان مناسب برای صحبت با کودکان در این زمینه 
مسئله ای دشوار است. برای این کار علاوه بر یافتن زبان مناسب برای حرف 
زدن با کودکان باید به والدین هم آموزش داد که اضطراب های خودشان را به 
بچه ها منتقل نکنند و به کودکان امید و انگیزه بدهند. والدین باید بدانند که 
سرزنش کردن کودکان بابت افزایش وزن و رفتارهای ناسالم نه تنها دستاوردی 
ندارد، بلکه شرایط روانی کودک را نیز به هم می ریزد. به جای تنبیه و سرزنش 
باید شیوه های تشویق کردن را یاد بگیریم و با پاداش دادن به رفتارهای درست 

کودکان را تشویق کنیم.
تغییر عادت ها، مشارکت و تشویق

برای این کارها باید فهرستی از کارهایی که باید انجام دهیم تهیه کنیم، بهتر 
است وعده های غذایی را در خانه آماده و مصرف و از غذاهای بیرون کمتر 
استفاده کنیم؛ چراکه در بسیاری از اوقات تمرکز بر طعم غذا باعث می شود که 
شیوۀ پخت آن ناسالم شود. همچنین برنامه ای روزانه برای ورزش، پیاده روی و 
فعالیت بدنی داشته باشید. روی رفتارها تمرکز کنید نه روی وزن کودک، راجع 
به چاقی و وزن کودک لازم نیست با او کلنجار بروید، کاری که باید بکنید این 
است که برنامه ریزی دقیقی برای رژیم های غذایی و تحرک بدنی داشته باشید 
و آن را به همراه تشویق با فرزندتان پیش ببرید. به عقیده دکتر پرین متخصص 
اطفال و مدیر مرکز تحقیقات چاقی »دوک« واقع در کرولینای شمالی، والدین 

باید تمام تلاش خود را برای تهیه غذای خانگی برای کودکان به کار گیرند. در 
کنار آن انجام فعالیت های بدنی باید جز برنامه روزانه بچه ها باشد. والدین باید 
تلاش کنند تا پیشنهادهای جالبی برای متقاعد کردن کودکان در خوردن غذای 
خانگی داشته باشند. مثلًا بچه ها در در فرایند درست کردن غذا درگیر کنند تا 

آن ها انگیزه بیشتری برای خوردن غذا پیدا کنند.
به عقیده این متخصص اطفال مثل تلاش والدین باید در راستای جا انداختن 
عادت های سالم برای بچه ها باشد، نه وزن  آن ها. مهم این است که خانواده ها 
به بهترین شکل غذا بخورند ینی در وعده غذایی آن ها غلات کامل، پروتئین ها، 
میوه ها، سبزیجات، آب آشامیدنی وجود داشته باشد و این مواد جایگزین 
فست فود یا نوشیدنی های شیرین شده با قند شود. و البته در کنار این موارد 
فعالیت و تحرک بسیار مهم است. از جمله سخت ترین درس های این سال 
کرونایی عدم اختلاف درباره اصول سلامتی است. زیرا ما شاهد مرگ ومیر و 
بیماری های بالاتر در جوامع با تغذیه ضعیف تر بوده ایم. در اینجا از نظر برابری 
سلامت موضوعات زیادی برای حل و فصل وجود دارد، اما برای کودکانی که 
در جمعیت های در معرض خطر رشد می کنند، چاقی کودکان یکی دیگر از 
اختلافات جدی بهداشتی است. در این میان چاقی و خطر ابتلا به کرونا رابطه 
مستقیم دارند چرا که دانشمندان به این نتیجه رسیده اند که بیماری کووید-19 
در افراد با اضافه وزن بالا کشنده تر است. این اختلافات نیاز به اصلاحات 
پیچیده سیستمی دارد - از دسترسی به غذای سالم ، مکان های امن برای 
فعالیت در فضای باز ، بهبود خدمات بهداشت روان و سایر حمایت هایی که می 
توانند استرس را بر خانواده ها کاهش دهند. در حالی که ، چیزی که اغلب 
نسیب والدین و فرزندان می شود، سرزنش و گلایه است. به نظر دکتر هاسینک، 
متخصص اطفال که در زمینه چاقی کودکان تحقیق می کند، چاقی بیمارگونه 
خطر ابتلا به عفونت شدید کووید-19 را به همراه دارد. به همین خاطر باید 
جاقی را جدی گرفت البته باید مطمئن شوید که  با چاقی شدید همچون یک 
بیماری باید رفتار کرده و کودک را بابت آن ملامت نکنید. هیچ کس فردی را به 
خاطر داشتن بیماری آسم ملامت نمی کند به همین خاطر باید توجه کنید که 
چاقی هم مثل بسیاری از بیماری های دیگر می تواند یک بیماری باشد و ملامت 
بیمار هیچ مشکلی را حل نمی کند. بسیاری از خانواده ها علی رغم ترسی که 
از بیماری کووید-19 دارند هم توانسته اند با فعالیت های بدنی و رژیم غذایی 
مناسب از ابتلا در امان باشند. البته باید توجه داشت اضافه وزن فقط به رژیم 
غذایی و فعالیت بدنی مربوط نیست در بسیاری از اوقات با زمینه های ژنتیکی 
مواجه هستیم و به همین خاطر است که برای درمان چاقی بیمارگون باید 
تحت نظر پزشک قرار گرفت. در این روزها که با خطر ابتلا به بیماری کووید-19 
مواجه هستیم عدم امنیت غذایی و استرس بالا موجب شده است که بسیاری 
از افراد قید ورزش و فعالیت بدنی را بزنند چراکه شرایط روانی مناسبی برای این 
کار ندارند به همین خاطر علاوه بر خدمات پزشکی و حمایتی، لازم است به 
بهداشت روان افراد نیز توجه شود و خدمات بهداشت روان مناسبی در اختیار 
مردم قرار گیرد. متخصصان تغذیه توصیه هایی برای این شرایط دارند: از خوردن 
فست فود پرهیز کنید، نوشیدنی های شیرین را از رژیم غذایی تان کنار بگذارید، 
متخصصان  از  دارند  غذایی  ارزش  که  موادی  شناخت  برای  و  کنید  ورزش 
مشورت بگیرید. به همین خاطر لازم است که علاوه بر رژیم های غذایی فردی، 
با  بتوانید رفتارهای مرتبط  تا  باشید  نیز داشته  رژیم های غذایی خانوادگی 
افزایش وزن را در کل خانواده کنترل کنید چراکه این روزها که بسیاری از افراد 
غالباً در خانه هستند و در این شرایط که مدرسه ها هم تعطیل هستند کودکان 
بیشتر می خوابند، کمتر ورزش می کنند، به یخچال بیشتر سرک می کشند و 
این ها همه یعنی بالا رفتن وزن. برای مواجهه با این مسئله باید برنامه های منظم 
خانوادگی داشت. برای مثال در این شرایط ضروری است که میان وعده های 
ناسالم را از رژیم غذایی کنار بگذارید نه فقط برای کودکان بلکه برای همه 

اعضای خانواده.

اضافه وزن کودکان در دوران کرونا؛ سرزنش کردن را کنار بگذارید

چربی های شکم با بسیاری از بیماریهای مزمن از جمله بیماری های قلبی، دیابت 
نوع 2 و مقاومت به انسولین در ارتباط است. از دست دادن چربی های شکم کار آسانی 
نیست و مسلما یک شبه اتفاق نمی افتد. شما باید نسبت به برخی عادات سالم زندگی 
متعهد باشید تا شاهد کاهش تدریجی چاقی شکمی شوید. 6 علتی که با عدم موفقیت 

شما در از دست دادن چربی شکم مرتبط است، از این قرارند:
خوب نمی خوابید

 کم خوابی باعث کم شدن وزن در قسمت کمر خواهد شد و به بزرگ شدن شکم هم 
کمک می کند. از مطالعات و تحقیقات 16 ساله برروی 70000 زن این نتیجه حاصل 
می شود که کسانی که در طول شب 5 ساعت یا کمتر می خوابند 30 درصد احتمال 
افزایش وزن برای آنها بیشتر از کسانی است که در طول شب 7 یا 8 ساعت خواب کامل 
را دارند. موسسه ملی بهداشت بزرگسالان هفت تا هشت ساعت خواب را برای یک نفر در 

طول شب ضروری اعلام کرده است.
اندامتان گلابی شکل است

 اگر شما مایل به کم کردن وزن در ناحیه شکمتان هستید و مدل اندام شما طوری 
است که اضافه وزن دور شکمتان بیشتر از باسن و کمر و دیگر اندامتان است، باید گفت 
کار کمی سخت و مربوط به استعداد های ژنتیکی است. البته این مشکل به معنای »غیر 

ممکن « نیست.
شما هنوز غذاهای پردازش شده مصرف می کنید

 کراکرها، نان سفید، شکر تصفیه شده، برنج سفید، ماکارونی، نوشیدنی ها و شیرین 
کننده ها، همگی مقصران اصلی ابتلا به چاقی شکمی هستند. فراموش نکنید که 
التهاب از علل اصلی ابتلا به این نوع چاقی است و مصرف کربوهیدرات ها و قندهای 

ساده از عوامل اصلی بروز التهاب در بدن هستند.
چربی ها را به طور کامل از رژیم تان حذف می کنید

 شک نکنید که حذف کامل چربی ها از رژیم غذایی، به سوختن چربی شکم کمکی 
نخواهد کرد. چربیهای غیر اشباع موجود در انواع دانه ها و آجیل، روغن زیتون، روغن 
کنجد و ماهی، و ... خواص ضد التهابی دارند و به شما در مراقبت از وزن کمک فراوانی 
می کنند. به رژیم غذایی تان مواد غذایی از جمله روغن زیتون، آووکادو، آجیل، دانه 
های آفتابگردان، ماهی های چرب از جمله ماهی قزل آلا را اضافه کنید تا شاهد کاهش 

چربی شکمی باشید.
تمرینات مناسب ورزشی انجام نمی دهید

 از بین بردن چربی های شکم رابطه ای مستقیم با روند ورزش کردن و شدت آن دارد. 
در یک مطالعه منتشر شده در مجله طب و علوم و ورزش این نتیجه حاصل شده است که 
افرادی که در تکمیل رژیم غذایی از تمریناتی با شدت بالا هم بهره می گیرند، سریع تر و 
راحت تر می توانند چربی های اضافه خود را کم کنند. در واقع کم بودن شدت تمرینات 
هیچ تغییر قابل توجهی در کاهش وزن به وجود نخواهد آورد. شما نیاز به ورزش با شدت 
بالا و روی سطوح شیب دار دارید چرا که هدف نهایی سوزاندن کالری بیشتر و در پی آن 

آب کردن چربی های اضافه است.
استرس دارید

استرس داشتن بیش از حد ممکن است باعث کاهش وزن های ناخواسته شود و برای 
جبران این مشکل، تمایل به خوردن غذای زیاد و مخصوصا غذاهای چرب و پر کالری بیشتر 
شود که این تنها باعث بزرگ تر شدن سلول های چربی در بدن و بالارفتن سطح کورتیزول 

برای جمع شدن چربی در نقاط مختلف بدن و مخصوصا در قسمت شکم می شود.

علت هایی که باعث از بین نرفتن چاقی 
شکمی می شوند

پیش از شروع خانه تکانی چه باید کرد؟

برای شروع خانه تکانی نیاز به برنامه ریزی دارید و بهتر است برنامه ریزی با حضور 
تمامی اعضای خانواده انجام شود تا در همان زمان تقسیم وظایف نیز انجام و 

مسئولیت هر فرد مشخص شود.
تقریبا یک سال است که با کرونا زندگی می کنیم و نوروز دومی است که شرایط 
متفاوتی از هر ساله خواهیم دید. تمامی رسم و رسوم های عید یا تغییر شکل 
داده اند یا  اجرا نخواهند شد اما آنچه بی تغییر خواهند ماند و حتی جدی تر دنبال 

خواهد شد؛ خانه تکانی است.
و  برهم می زند  را  روزمره  زندگی  نظم  باشد  برنامه ریزی  بدون  اگر  خانه تکانی 
فرآیندی آزاردهنده برای اعضای خانه خواهد بود. به همین دلیل باید با برنامه ریزی 

دقیق و گام به گام خانه تکانی را انجام داد.
پیش از این که خانه  تکانی را شروع کنید باید یک سری اقدامات را انجام داد تا 
روند کار برای شما سخت و خسته کننده نباشد. اما چه کارهایی باید پیش از خانه 

تکانی انجام داد؟
برنامه ریزی و تقسیم وظایف

اگر شاغل هستید یا خانه دار یا ممکن است در این روزهای کرونا دورکاری کنید 
و در خانه بمانید، برای شروع خانه تکانی نیاز به برنامه ریزی دارید و بهتر است 
برنامه ریزی با حضور تمامی اعضای خانواده انجام شود تا در همان زمان تقسیم 
وظایف نیز انجام و مسئولیت هر فرد مشخص شود. اگر برنامه ریزی درستی انجام 
دهید که چه زمانی خانه تکانی را شروع کنید و پایان آن چه روزی باشد، خستگی 
حاصل از کار خانگی بسیار کم خواهد شد و تمامی کارها بر سر یک نفر آوار نخواهد 

شد.
دور ریختن زباله ها

بهتر است پیش از شروع خانه تکانی هر آن چه را که مطمئن هستید باید دور 
بریزید را به سطل زباله سرازیر کنید. می توانید از یخچال شروع کنید و آن را از 
غذاهای مانده پاک کنید. انباری و کمدها را بررسی کنید و هر چه که می دانید 
دیگر برای شما اضافه است را دور بریزید. دور ریختن زباله ها پیش از شروع خانه 
تکانی باعث می شود که در زمانی که خانه تکانی شروع شده و مشغول تمیز 
کردن هستید، تنها به نظافت مشغول باشید و زباله های پخش شده مانعی برای 
شما نباشند و نظم زندگی روزمره تان به هم نریزد. کشوها، کتابخانه، کابینت های 
آشپزخانه، داروهای در خانه، میزهای آرایش، کمد اسباب بازی کودکان و انباری 

از مکان هایی در خانه است که احتمال نگه داشتن وسایل اضافه را در خود دارد.
لیست شستنی ها

پیش از شروع ابتدا لیستی تهیه کنید از هر آن چه که قصد شستن آن را دارید. 
اگر فرش ها قرار است قالیشویی برود برنامه دقیق بریزید و بدانید چه روزی به 
دستتان می رسد از طرفی ملافه، رومیزی، بالش، پرده و لباس هایی که قصد 
شستن آنها را دارید با توجه به زمان خشک شدن، میزان کاربردی بودن، رنگ آنها 

جدا کنید.
تهیه لوازم شوینده و ضدعفونی کننده

پیش از شروع خانه تکانی دقت کنید که هر سطح را با چه شوینده ای خواهید 
شست. انتخاب شوینده با وجود کرونا مهم تر شده است. می توانید برای انتخاب 
شوینده از موادی استفاده کنید که خاصیت ضدعفونی نیز داشته باشند. علاوه 
بر این مراقب باشید مواد شوینده سطوح با شیرآلات متفاوت است. چرا که برخی 

مواد شوینده اگر برای شیرآلات استفاده شود باعث تغییر رنگ می شود.

عادت های غلط که شما را در طول روز 
کم انرژی می کند

بنا به آمارهای انجمن ملی خواب آمریکا دو سوم افراد بالغ در یک نظر سنجی 
اعلام کرده اند که خواب شبانه آنها کمتر از 7 ساعت است. ولی به هر حال کمبود 
خواب تنها یکی از عواملی است که احساس نشاط و سرزندگی را در ما، تحت 

الشعاع قرار می دهد.
اگر شما از افرادی هستید که همیشه احساس کسالت و خستگی می کنید، 

برخی عادتهای بد، شما را در زمره چنین افرادی قرار داده است.
تنفس نادرست

 این تنفس باعث می شود میزان اکسیژن وارد شده به مغز و بدن ما کاهش یابد 
و احساس خستگی و فرسودگی کنیم. به تنفس خود دقت کنید. زمانی که برای 
چند ساعت تحرک چندانی نداشته باشید تنفس سطحی به سرعت برایتان به 
صورت یک عادت در می آید. پس سعی کنیم در حین انجام کارهایی که تحرک 
چندانی ندارند به خودمان استراحت دهیم و حرکات کششی، راه رفتن و برخی 
تمرینات تنفسی را که منجر به جریان انداختن اکسیژن در بدنمان می شود را در 

برنامه خود بگنجانیم.
روی آوردن به غذاهای فراوری شده

هرچند طبخ غذاهای خانگی زمان بر و وقت گیر است ولی در عین حال میزان 
انرژی دریافتی از این غذاها بیش از چیزیست که تصور می کنیم.

خشم بیش از حد
 ماندن در حالت عصبانیت و رها نشدن از استرس نیز یکی از عواملی است که 
می تواند باعث ایجاد تنش، خستگی و کاهش انرژی روزانه ما شود. پس سعی 
کنیم به خودمان برای رودررویی با مشکلات عاطفی و احساسی و مواردی که بر 
اعصاب ما تاثیر مستقیم دارد زمان دهیم و آنها را به نحوی حل کنیم. از جمله می 
توانیم در موردشان با کسی که به او اعتماد داریم صحبت کنیم یا با موردی که 
مدتهاست فکر ما را به خود مشغول کرده مواجه شویم و یا راهی برای رها کردن 

خود از موضوع پیدا کنیم.
اعتیاد به کافئین و نوشیدنی های گازدار

مصرف بیش از حد این نوشیدنی ها شاید باعث احساس سرزندگی موقت شوند 
اما در عین حال باعث ترشح زیاد آدرنالین و فشار بر روی غدد فوق کلیوی شده و 
احساس خستگی و بی قراری را به همراه دارد. هرچه اعتیاد ما به مصرف نوشیدنی 
های کافئین دار بیشتر شود رفته رفته بدن میزان بیشتری برای رفع خستگی طلب 

می کند و عدم مصرف آن باعث احساس کسالت و بی حوصلگی در ما می شود.
خمیده راه رفتن

 این حالت راه رفتن علت اصلی بسیاری از مشکلات سلامتی و خستگی است 
چون باعث کاهش تحرک در مفاصل و عضلات شده و بدن ما را از انرژی تخلیه می 
کند. هنگامی که خمیده راه می رویم بدنمان را وادار کردیم که کاری سخت تر از 
یک راه رفتن ساده را انجام دهد و مسلما سریعتر نیز خسته می شویم. پس صاف و 
کشیده بایستید و به صحیح نشستن خود نیز توجه خاصی داشته باشید تا از انرژی 

بیشتر خود در طول روز لذت ببرید.
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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

تدوین برنامه إعمال محدودیت در برخی 
مناطق استان قم

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به کاهش محسوس آمار 
استفاده از ماسک و همچنین آلوده تر بودن برخی مناطق شهر و استان از نظر 
کرونا نسبت به دیگر مناطق، از تدوین شیوه نامه طرح عملیاتی برای إعمال 

محدودیت در این مناطق خبر داد.
سیامک محبی با بیان این که بر اساس نقشه حرارتی وزارت بهداشت، استان قم 
در رتبه سی اُم در بین 31 استان کشور از نظر بروز بیماری کووید19 است اظهار 
کرد: خوشبختانه قم جزو 4 مرکز استان با وضعیت آبی است و در کنار شهرهای 

زاهدان، کرمانشاه و بندرعباس قرار دارد.
وی افزود: البته مسئله نگران کننده این است که میانگین مراجعه روزانه به 
مراکز 9 گانه بهداشت و همچنین پذیرش روزانه و بستری در روزهای اخیر روندی 
افزایشی و البته خفیف را نشان می دهد، به بیان دیگر میزان مثبت شدن نمونه 

گیری ها در چند روز اخیر از 10.8 درصد به 11.4 درصد رسیده است.
رئیس مرکز بهداشت استان قم همچنین به آلوده تر بودن برخی مناطق استان 
در موضوع کرونا نسبت به دیگر مناطق توجه داد و اضافه کرد: ابتدا گفته می شد 
که إعلام این مناطق مانند منطقه پردیسان و شهرک قدس به عنوان مناطق آلوده 
تر در موضوع کووید19 در رسانه ها به صلاح نیست، اما به نظر می رسد اطلاع 
داشتن مردم از این مسئله می تواند کاهش تردد افراد ساکن در این محدوده به 
دیگر مناطق استان و همچنین ساکنان دیگر بخش ها به این مناطق را به دنبال 
داشته باشد. وی ادامه داد: البته دانشگاه علوم پزشکی استان نیز در نظر دارد تا 
شیوه نامه طرح عملیاتی إعمال برخی محدودیت ها را در این مناطق تدوین و 
برای تصویب به ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 

استان ارائه کند.
۳۸ درصد عموم مردم استان  قم از ماسک استفاده نمی کنند 

محبی درباره آخرین آمار رعایت شیوه نامه های بهداشتی در بین مناطق و 
مشاغل مختلف نیز گفت: ادارات و سازمان ها، نانوایی ها، مجتمع های خرید و 
پاساژها، سازمان صمت و اصناف مربوطه، مراکز شماره گذاری خودرو، جایگاه 
های سوخت و سی ان جی، پایانه های مسافربری درون و برون شهری، دفاتر اسناد 
رسمی، حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س(، آبمیوه و بستنی فروشی ها، 
رستوران ها، اغذیه فروشی ها، گیم نت ها و بانک ها از جمله مواردی هستند که 
آخرین ارزیابی رعایت شیوه نامه های بهداشتی در آن ها، عددی کمتر از 75 درصد 
را نشان می دهد. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم در عین حال درباره 
استفاده از ماسک در بین مردم استان نیز اذعان کرد: آخرین آمار بیانگر آن است که 
متأسفانه حداقل 38 درصد عموم مردم استان از ماسک استفاده نمی کنند، ضمن 
آن که میزان استفاده از ماسک در وسایل نقلیه عمومی نیز 66 درصد است که با 
وضعیت مطلوب فاصله دارد. محبی ادامه داد: این آمار همچنین نشان می دهد 
میزان استفاده از ماسک در بین اصناف قم، 68 درصد و در بین صنایع و اصناف 
مربوطه 78 درصد است، ضمن آن که عدد 74 درصد استفاده از ماسک در ادارات و 

سازمان های قم عدد قابل قبولی نیست و نیاز به توجه و مراقبت بیشتر دارد.

رییس مرکز پژوهش های مجلس: 
دنبال ایجاد شبکه نخبگانی در کشور هستیم

نماینده مردم قم و رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی گفت: این 
مرکز به دنبال ایجاد شبکه ای نخبگانی با استفاده از ظرفیت حوزه های علمیه و 
دانشگاه های کشور است تا با استفاده از این ظرفیت مشکلات مبتلا به را رفع 

کند. 
"علیرضا زاکانی" در "آئین معارفه مسئولان و دبیران کمیته های تخصصی دفتر 
قم مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی"، با تاکید بر نیاز کشور به ایجاد 
شبکه ای از نخبگان گفت: شبکه سازی نخبگانی در چهار حوزه قانون گذاری، 
نظارت  تخصصی، ایده پردازی و تصمیم سازی به مسئولین نیاز امروز و فردای 
کشور است. وی با تاکید بر ضرورت تغییر رویکرد مرکز پژوهش های مجلس گفت: 
مرکز پژوهش ها،  بازوی مشورتی و قلب تپنده مشورت دهنده به مجلس است که 
باید به جایگاه واقعی خود برسد و در موضوع های مختلف نقش خود را به درستی 
ایفا کند. زاکانی افزود: به طور قطع عمق بخشی به پیوند میان حوزه و دانشگاه 
علاوه بر هم افزایی بیشتر میان این دو نهاد مهم علمی، زمینه رفع نیاز های کشور 

در حوزه های مختلف را فراهم می کند.
وی با بیان اینکه پیوستگی بین حوزه و دانشگاه موجب ارتقای هر 2 نهاد می 
شود، ادامه داد: این پیوند موجب می شود که عنصر حوزوی درگیر مسائل 
کشوری شود و مساله حوزه،  مساله امروز و آینده کشور شود، ضمن اینکه باعث 

می شود هویت حوزوی در ذهن اهالی تخصص تغییر کند.
زاکانی افزود: باید تلاش کرد تا با ایجاد این شبکه نخبگانی در کشور  از ظرفیت 
جامعه نخبگانی در مسیر رشد نظام اسلامی و انجام کارهای بزرگ استفاده کرد و 

در این راه، امکان تفکیک میان حوزه و دانشگاه دیگر ممکن نیست.
وی اظهار داشت: به دنبال درگیر کردن تمام حوزه های علمیه برای حل مسائل 
و مشکلات مبتلا به کشور هستیم تا با اتصال نظام عناصر نخبگان به یکدیگ، 
آنها را در ترازی برای مدیریت قرار دهیم. زاکانی افزود: دلیل آن که ما از قم شروع 
کردیم آن است که ظرفیت های این استان بی نظیر و بی بدیل است،  لذا این کار، 
یک نهادسازی نوین و بنیان سازی جدیدی است و این یک رسالت تاریخی است.
وی ادامه داد: می خواهیم تغییر رویکرد مرکز پژوهش های مجلس برای حرکت 
در مسیر نهادسازی نوین در کشور به گونه ای باشد که غیر قابل بازگشت باشد و 

بعدها کسی نتواند آن را تغییر دهند. 
 رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه با تغییر رویکرد در 
مرکز پژوهش ها، جایگاه نهاد حوزه در این مرکز ارتقا یافته است گفت: همین الان 
که بین خودمان صحبت می کنیم، می گوییم که رئیس این کار، آیت الله اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه کشور است و این مساله برای خودمان کاملًا شفاف است.
وی با تاکید بر اینکه بنده معتقدم مکتبی که امام خمینی)ره( برای ما به ارمغان 
آورد راه سعادت دنیا و آخرت ما است، گفت: بنده آینده نظام را مبتنی بر این نهاد 
سازی نوین می بینم  که حوزه علمیه به جای در حاشیه قرار گرفتن،  در متن ماجرا 

قرار گیرد و این ایفای نقش باید در مشارکت با دانشگاه باشد.

توسط حامیان قمی انجام شد؛ 

واریز یک میلیارد تومان به حساب 
فرزندان ایتام و محسنین 

پدران معنوی فرزندان ایتام و محسنین تحت حمایت کمیته امداد قم، به تأسی 
از پدر یتیمان حضرت علی )ع(، فقط در ایام میلاد آن حضرت، یک میلیارد تومان 

به حساب آنها واریز کردند.
سید محمدرضا میره ای، معاون توسعه مشارکتهای مردمی کمیته امداد استان قم 
ضمن قدردانی از مردم نیکوکار استان که این نهاد را در خدمت رسانی بهتر و بیشتر 
به ایتام و نیازمندان یاری می کنند گفت: پدران معنوی فرزندان ایتام و محسنین 
تحت حمایت کمیته امداد قم فقط در ایام میلاد پدر یتیمان حضرت علی )ع( یک 
میلیارد تومان به حساب آنها واریز کردند. میره ای با اشاره به اینکه در حال حاضر 
4792 فرزند یتیم و محسنین تحت حمایت کمیته امداد استان قم هستند افزود: 
هم اکنون بیش از 24 هزار حامی نیک اندیش از این فرندان حمایت می کنند که 
مبالغ مورد نظر خود را هر ماه به حساب آنها واریز می کنند. معاون توسعه مشارکتهای 
مردمی کمیته امداد استان قم با معرفی نشانی اینترنتی ekram.emdad.ir گفت: 
خیّرانی که می خواهند از بین کودکان یتیم و محسنین تحت حمایت این نهاد در 
استان قم فرزندی را انتخاب کنند می توانند به این نشانی مراجعه و پس از انتخاب 
فرزند خود، مبلغ مورد نظرشان را به حساب وی واریز کنند. وی با بیان اینکه شب 
عید امسال، افراد بی بضاعت بیش از گذشته به کمکهای مردم و خیران نیازمند 
هستند تصریح کرد: مراجعه به دفاتر کمیته امداد و مراکز نیکوکاری، شماره گیری 
پرداخت  و شماره کارت 6037997950166018 درگاههای   *8877*025#

وجوهات و نذورات به حساب مددجویان این نهاد است.

آیت الله مکارم شیرازی:

 اقدامات مقابله با کرونا در کشور 
همچون معجزه است

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: فعالیت های وزارت بهداشت و 
درمان در مقابله با کرونا در شرایط سخت تحریمی که اکنون در آن هستیم، به نوعی 

معجزه است.
به گزارش روز شنبه دفتر آیت الله مکارم شیرازی، این مرجع تقلید در دیدار وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با وی، افزود: امروز در شرایط سخت تحریم قرار 
داریم و فعالیت های وزارت بهداشت و درمان به نوعی معجزه است و آمار مرگ ومیر و 

ابتلا به کرونا پایین آمده، اما به شرط این که مردم توصیه ها را جدی بگیرند.
وی با تقدیر از فعالیت های دلسوزانه وزیر بهداشت در زمینه مقابله با کرونا تصریح 
کرد: هر کسی جای شما بود در هنگام مواجهه با کرونا شاید از زیر بار مسئولیت شانه 
خالی می کرد، اما شما بحمدالله ایستادید و مقاومت کردید و امروز آمار مرگ ومیر در اثر 
این دلسوزی های مخلصانه و تلاش کادر درمانی و نهادهای مرتبط کاهش یافته است. 
این مرجع تقلید خطاب به وزیر بهداشت گفت: مجاهدت های شما و همکارانتان در 
تاریخ خواهد ماند و این برگ افتخاری برای همه شما در صحنه مقابله با این ویروس 
شوم است. آیت الله مکارم شیرازی بابیان اینکه رعایت موازین و اصول بهداشتی از 
دیدگاه شرع مقدس امری واجب و لازم است، اظهار داشت: برخی هشدارها را جدی 
نمی گیرند، اگر همه مردم عزیز همکاری کنند همین مقدار ابتلا هم از بین خواهد 
رفت. وی بابیان اینکه در جهت کنترل بیماری کرونا از هیچ کاری دریغ نکرده ایم، 
افزود: به عنوان مثال وجود فاصله در نماز جماعت از نظر شرعی درست نیست، اما امروز 
به خاطر ضرورتی که وجود دارد، نماز جماعت ها را بافاصله اجتماعی برگزار می کنیم 
و این را به مردم نیز اعلام کرده ایم. این مرجع تقلید، تبلیغات گسترده و هجمه های 
سنگین رسانه ای دشمن علیه ایران را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: امروز کنترل و 
مدیریت کرونا به نوعی آبروی جمهوری اسلامی محسوب می شود و این در حالی است 
که آمریکا، انگلیس و فرانسه در آتش این ویروس در حال سوختن هستند. آیت الله 
مکارم شیرازی با تأکید بر اینکه مسئولان وزارت بهداشت باید یک اطلاع رسانی و 
خبررسانی دقیق از فعالیت های خود داشته باشند تا تبلیغات رسانه ای دشمن خنثی 

شود، گفت: دشمن در مقابل اطلاع رسانی از طریق مجاری صحیح خلع ید می شود.

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

اجرای طرح اقدام ملی مسکن
 در ۱۸ نقطه استان قم

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: طرح اقدام ملی مسکن در محدوده 
پردیسان و 18 نقطه در استان قم جانمایی شده است.

حسن صبوری با اشاره به آخرین وضعیت تحویل مسکن مهر در قم اظهار داشت: 
در قم مانند سایر استان ها دارای واحدهای مسکن مهر بودیم که اختتامیه این پروژه 
در قالب 43 هزار واحد مسکن مهر خردادماه سال جاری با حضور وزیر راه اعلام شد.

اینکه همه واحدهای مسکن مهر که در تعهد راه و شهرسازی بود  بیان  با  وی 
تکمیل شد، ابراز کرد: 624 واحد از این واحدهای مسکن مهر در قالب پرونده های 
قضایی دنبال می شود که بعد از تعیین تکلیف به مرحله تکمیل می رسند و در اختیار 
متقاضیان قرار می گیرد. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم تصریح کرد: ساخت این 
واحدها به دلیل مشکلات قضائی متوقف شده بود، با توجه به پیگیری لازم، 200 
واحد تکمیل و در مرحله واگذاری است و سایر واحدها نیز بعد از پیمودن مراحل 
قضائی، تکمیل می شود. وی با اشاره به اجرای طرح اقدام ملی مسکن در استان 
قم عنوان کرد: در استان قم 4400 واحد مسکن طرح ملی برنامه ریزی و ثبت نام 
انجام شد و اراضی طرح اقدام ملی مسکن در محدوده پردیسان و 18 نقطه در استان 
قم جانمایی شده است. صبوری خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط کرونا طبق 
زمان بندی روزانه 10 تا 20 نفر مراجعه می کردند و بنیاد مسکن به عنوان کارگزار طرح، 
به تکمیل پرونده می پرداخت. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم اضافه کرد: 2560 
نفر از متقاضیان قم حائز شرایط در طرح اقدام ملی مسکن شده اند و قرعه کشی در 

اجرای طرح انجام شد و پروژه ها در دست اجراست.
 

مدیرکل مدیریت بحران استان قم مطرح کرد :

تسریع درنوسازی بافت فرسوده 
باهمگرایی دستگاه های اجرایی

مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: در نوسازی و ساماندهی بافت فرسوده در 
قم از برنامه شش  ساله به دلیل مشکلات اعتباری عقب تر هستیم و باید همگرایی و 

مشارکت همه دستگاه های اجرایی زمینه ساز پیشبرد برنامه شود.
محسن اروجی در مورد اهمیت توجه به بافت فرسوده در مقابله با بحران اظهار 
داشت: بافت های فرسوده در مقابله با زلزله و حوادث دارای استحکام نیستند و با 
هر حادثه ای خسارت های سنگینی را به شهر و شهروندان تحمیل می کنند. مدیرکل 
مدیریت بحران استان قم افزود: این بافت های فرسوده در مناطق مختلف قم وجود 
دارد و دارای آسیب پذیری بیشتری در حوادث به  ویژه زلزله است. وی تصریح کرد: در 
سال های گذشته اقدامات بسیار خوبی در شهر پیرامون بافت فرسوده انجام شد ولی 
درمجموع در نوسازی و ساماندهی بافت فرسوده در قم از برنامه شش  ساله به دلیل 
مشکلات اعتباری عقب تر هستیم و باید همگرایی و مشارکت همه دستگاه های اجرایی 
زمینه ساز پیشبرد برنامه شود. اروجی بیان کرد: مشارکت مردم سهم مهمی در اجرای 
طرح های نوسازی دارد و انتظار می رود راه و شهرسازی نیز در این  باره برنامه های خود 
را تحقق بخشد. وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر شرایط خوبی در ارائه تسهیلات و 
تخفیفات ویژه مدیریت شهری قم به نوسازی بافت های فرسوده وجود دارد و در صدور 
پروانه  و تجمیع سازی همکاری بسیار خوبی با صاحبان بافت های فرسوده می شود. 
مدیرکل مدیریت بحران استان قم در مورد کنترل سیل نیز گفت: در این  باره اقدامات 
متفاوتی انجام  شده است، همه  ساله در قم سیلاب هایی از نقاط مختلف به ویژه 
از سمت پردیسان و سمت جاده اراک و دیگری بوستان جوان و داریم که اقدامات 
متفاوتی در هر حوزه انجام  شده است. وی افزود: در مورد جلوگیری از سیلاب از 
سمت پردیسان کارهای خوبی صورت گرفته است و در سال 98 یکی از علت های 
مهمی که سیل در پردیسان اتفاق نیفتاد موضوع جمع آوری آب ها در پشت بندهای 
بالادست پردیسان بود. اروجی عنوان کرد: شرایط قم از لحاظ جغرافیایی در معرض 
خطر سیلاب قرار دارد و در این  باره آمادگی دستگاه های اجرایی و اقدامات راهبردی 

توسط شهرداری، راهداری، دهیاران و بخشداران می تواند اثربخش باشد.
شرایط کرونایی قم شکننده است 

وی همچنین شیوع کرونا را همچنان یکی از بحران های مهم برشمرد و تصریح کرد: 
اگر چه قم جزو استان هایی است که به وضعیت آبی دست  یافته است اما همچنان در 
شرایط شکننده ای قرار داریم و اگر همراهی مردم در اجرای طرح های مختلف نباشد 
با شکست روبه رو می شویم. مدیرکل مدیریت بحران استان قم بیان کرد: از اول تا 15 
آذرماه امسال محدودیت های شدیدی برقرار بود و شاهد همکاری تمام مردم و کسبه 
و بازاریان و صنعت بودیم. وی خاطرنشان کرد: وضعیت آبی در قم نشان می دهد که 
مردم در جهت رعایت پروتکل ها همراهی خوبی داشته اند، ضمن اینکه تعامل بسیار 
گسترده ای از سوی مدیران و متولیان مدارس، دانشگاه ها و حوزه علمیه و همچنین 
امامان جماعت استان قم شاهد بوده ایم. اروجی اظهار داشت: در حال حاضر نظارت 
خوبی بر رعایت پروتکل های بهداشتی وجود دارد اما تقاضا داریم با توجه به اینکه به  

روزهای پایانی سال و شلوغی بازار نزدیک می شویم باید این شرایط را مدیریت کنیم.

مدیر اجرایی استان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع(  خبرداد:
اجرای فاز نخست شبستان جوادالائمه)ع( 

مدیر اجرایی استان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( گفت: کلنگ فاز نخست 
احداث شبستان جوادالائمه در این حرم مطهر به زمین زده شد. حجت الاسلام سید 
محمدرضا صدر در گفت وگو با خبرنگاران در این خصوص اظهار کرد: کلنگ عملیات 
اجرایی فاز نخست احداث شبستان جوادالائمه در آستان مقدس امامزاده موسی 
مبرقع )علیه السلام( با حضور مدیرکل اوقاف استان قم به زمین زده شد. وی افزود: 
این شبستان در 330 متر مربع و طی دو فاز احداث می شود. مدیر اجرایی آستان 
مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( با اشاره به برآورد هزینه 3 میلیارد تومانی برای هر فاز 
عنوان کرد: زمان بندی فاز نخست 8 ماه برآورد شده است. وی ادامه داد: شبستان 
جوادالائمه در جوار ضریح مطهر امامزاده موسی مبرقع)ع( و با هدف توسعه فضای 

زیارتی از محل کمک های خیرین احداث می شود.

رضا رضایی مجد

 اسفندماه در تقویم ایران مزین شده به نام شهدایی که از خون خود گذشتند تا 
ایران زنده بماند، اسفندماه سال 63 به نام فرماندهان جوانی ثبت شد که تا ابد زنده 
خواهند ماند و آیندگان از آن ها به نیکی یاد خواهند کرد، شهدایی که برای عزت و 

شرف ایران جنگیدند و خون پاکشان را نثار سرزمینشان کردند.
  وجود شهدای دفاع مقدس با تاریخ معاصر کشورمان گره خورده است و هرگاه 
نامشان مرور می شود، مقاومت مردم این خاک در ذهن تداعی خواهد شد. درود 
می فرستیم به آنهایی که از نفس افتادند تا ما از نفس نیفتیم، قامت راست کردند تا 
ما قامت خم نکنیم، به خاک افتادند تا ما به خاک نیفتیم، سلام بر آنهایی که رفتند 

تا ایران را زنده نگه دارند.
هر برگ تاریخ گوهربار جنگ تحمیلی مزین شده به اسم فرماندهان و سردارانی 
است که با دست خالی و با تکیه بر قدرت ایمان و سلاح اخلاص، چشم طمع 
متجاوزان به خاک ایران اسلامی را کور کردند. سخن گفتن از یکایک شهدای دفاع 
مقدس در این گزارش نمی گنجد اما می توان از آن ها یادی کرد حتی به اشاره،  بر 
این اساس در این فرصت مروری می کنیم بر مجاهدت رزمندگانی که در اسفند ماه 

آسمانی شده اند و این ماه را به ماهی سرخ در تاریخ دفاع مقدس تبدیل کرده اند.
اسفند ماه در دوران دفاع مقدس فرماندهان و رزمندگان عزیزی را از جمع ما جدا 
کرد که از جمله شهید حمید باکری ششم اسفند، شهیدحسین خرازی هشتم 
اسفند، شهید امیرحاج امینی دهم اسفند، شهید مهدی رضایی مجد دهم اسفند، 
شهید ابراهیم همّت هفدهم اسفند، شهید حجت اله رحیمی هجدهم اسفند، 
شهید عبدالحسین برونسی 23 اسفند، شهید عباس کریمی 24 اسفندو شهید 

مهدی باکری 25 اسفنددر ماه دوازدهم سال آسمانی شدند.
شهید حمید باکری فرمانده گردان نجف اشرف 

برادران باکری از چهره های مبارز در جریان پیروزی انقلاب و دوران جنگ هستند؛ 
اعدام علی یکی از برادران باکری در دوران طاغوت، عزم دیگر برادرانش مثل مهدی 

و حمید را برای مبارزه علیه رژیم پهلوی راسخ تر کرد.
حمید در کنار روحیه مبارزه جویانه اش از شخصیتی متفکر و اهل مطالعه و تحقیق 
بهره می برد. همین ویژگی های شخصیتی سبب  شده بود حمید به چهره ای 
مقبول در کنار دیگر مبارزان تبدیل شود.  حمید از روحیه و خصوصیات ارزشمندی 

مثل صبر، خویشتنداری و صفای باطن برخوردار بود.  
با شروع رسمی جنگ فعالیت های مبارزاتی حمید بیشتر از قبل  شد و حالا 
تجربیات او از اندوخته های سفرش به سوریه و لبنان به کمکش  آمد. حضور دائمی  
حمید در جبهه های نبرد با دشمن متجاوز از عملیات فتح المبین شروع شد و 
شایستگی هایش او را در عملیات بیت المقدس فرمانده گردان تیپ نجف اشرف 
کرد. عملیات خیبر در اسفند ماه میعادگاه حمید برای دیدار با خالقش بود. قبل 
از عملیات خیبر، برادرش مهدی در جمع فرماندهان گفت: ما باید در این عملیات 
ابوالفضل وار بجنگیم و هرکس آماده شهادت نیست پا پیش نگذارد.  و حمید آرام 

گفت،  برادران دعا کنید من هم شهید بشوم.
سرانجام در ساعت 11 شب چهارشنبه، سوم اسفند 1362، حمید با بی سیم، 
خبر تصرف پل مجنون را اطلاع داد. حمید باکری و یارانش در حفظ این پل مهم، 
دلاورانه جنگید و در نهایت با دو روز جنگ شجاعانه در مقابل انبوه نیروهای زرهی 

دشمن جانانه جنگید و همانجا به خیل شهدای جاوید الأثر پیوست.
شهید حاج حسین خرازی فرمانده لشکر نجف اشرف اصفهان 

پرچمدار جهاد و شهادت لقبی است که رهبر انقلاب پس از شهادت حسین 
خرازی به او دادند. فرمانده اصفهانی و شجاع سپاه حضرت امام یکی از با اخلاص 
ترین رزمندگان در دوران دفاع مقدس بود. هنگامی که او در سال 1355 پس از اخذ 
دیپلم طبیعی به سربازی اعزام شد و با آگاهی و شعور بالای خود، نماز را در آن سفر 
تمام می خواند.  روحیه نظامی و استعدادی که در این زمینه داشت، باعث شد تا پس 

از انقلاب مسئولیت هایی را در اصفهان عهده دار شود.
شروع جنگ حاج حسین خرازی را به عنوان سمت فرمانده اولین خط دفاعی 
 ـاهواز در منطقه دار  خوین تشکیل شده بود،  که مقابل عراقی ها در جاده آبادان 
فرستاد. در عملیات شکست حصر آبادان، فرماندهی جبهه دارخوین را به عهده 
گرفت و دو پل حفار و مارد را که عراقی ها با نصب آن دو پل بر روی رود کارون، آبادان 
را محاصره کرده بودند، به تصرف درآورد. شهید خرازی در آزاد سازی بستان بهترین 
مانور عملیاتی را با دور زدن دشمن از چزابه و تپه های رملی و محاصره کردن آنها در 
شمال منطقه بستان انجام داد و پس از عملیات پیروزمندانه طریق القدس بود که 

تیپ امام حسین)ع( رسمیت یافت.
پس از رشادت های حسین خرازی در عملیات های فتح المبین، رمضان، والفجر 
مقدماتی و والفجر 4، او در عملیات خیبر جراحت سختی برداشت و یکی از دست 
هایش را از دست داد. حضور او در جبهه با یک دست به نمادی از مبارزه و اراده در 
میان رزمندگان تبدیل شده بود. چهره او که با یک دست قنوتی عاشقانه را در نمازش 

بسته، به یکی از ماندگارترین صحنه های جنگ تبدیل شد.
عملیات بزرگ کربلای5 در زمستان سال 65 لحظه بزرگی برای حاج حسین 
و دیگر رزمندگان بود. او در جلسه ای با حضور فرماندهان گردان ها و یگان ها از 
آنان بیعت گرفت که تا پای جان ایستادگی کنند و گفت: هر کس عاشق شهادت 
نیست از همین حالا در عملیات شرکت نکند، زیرا که این یکی از آن عملیات های 
عاشقانه است و از حساب های عادی خارج است. لشکر او در این عملیات با عبور 
از خاکریزهای هلالی که در پشت نهر جاسم از کنار اروندرود تا جنوب کانال ماهی 
ادامه داشت شکست سنگینی به عراقی ها وارد آورد. عبور از این نهر علاوه بر تثبیت 
مواضع فتح شده، عامل سقوط یکی از دژهای شرق بصره بود که در کنار هم قرار 
داشتند. سرانجام حسین خرازی در هشتمین روز از اسفند ماه در عملیات کربلای 

5 به شهادت رسید.
شهید امیر حاج امینی نماد شهدای کربلای ۵

اغراق نیست بگوییم امیر حاج امینی بیسیم چی گردان انصار لشگر 27 شد نماد 
شهادت، وقتی عکس لحظه شهادتش در جنوب کانال پرورش ماهی شلمچه روی 

نگاتیوها چاپ شد.
هر جا نامی از شهید و شهادت باشد، حتما این عکس زیبا را که تمام و کمال از 
مظلومیت خون شهدا و مفهوم عمیق شهادت سخن آشکار می گوید، را دیده ایم و 
دلمان عجیب برای غربت شهدا می گیرد. عکس شهید امیر حاج امینی به عنوان 
سمبل شهید و شهادت در ایران با این نگاه که چرا بین این همه عکس شهید، عکس 
این شهید بزرگوار سمبل شهید و شهادت شد! همیشه وقتی می خواهند تصویری از 
شهید را به نمایش بگذارند، تصویر زیبای امیرحاج امینی با آن عروج ملکوتی وآرامش 
در چهره ولبخند ملایم وزیبا بیش از هرچیز جلوه گر می شود. عکس در تاریخ 10 
اسفند ماه 1365 و در کربلای شلمچه در جنوب کانال پرورش ماهی در لحظه به 
شهادت رسیدن شهید امیر حاج امینی گرفته شده است و ازجمله تاثیرگذارترین 

عکس  های گرفته شده از شهدای دفاع مقدس است.
شهید مهدی رضایی مجد کاپیتان تیم ملی فوتبال جوانان ایران 

شهید مهدی رضایی مجد فرزند حسین در زمستان سال 1342 در محله  پاچنار در 
یکی از محلات کهن تهران به دنیا آمد. مهدی رضایی مجد زمانی به دنیا آمد که امام 
خمینی )ره( در تبعید به سر می برد. و مصاداق این پیام تاریخی امام هستند که می 
فرمایند: یاران واقعی من یا در آغوش مادرنشان هستند یا اینکه متولد نشده اند.  این 
شهید بزرگوار محافل درس و قرآن را با جدیت و اهتمام گذاشت و با شرکت در هیئت 
های مذهبی راه خود را با ائمه و اهل بیت آغاز نمود.  دوران نوجوانی شهید رضائی 
مجد توام با درس و ورزش همراه بود که در ورزش پله های ترقی را به سرعت می 
پیمود. مهدی رضایی مجد فرزند چهارم خانواده ای ورزشی است که با کشتی ورزش 
خود را آغاز کرد و حتی قهرمان هم شد و با توصیه بردار بزرگ تر حاج اکبر رضایی 
مجد به سمت فوتبال رفت. توضیع اعلامیه حضرت امام )ره(   و شرکت در تظاهرات 
از جمله فعالیت های شهید در دوران انقلاب بود. و در پیروزی انقلاب نقش موثری 

داشت که اهالی محله از او به عنوان امیر کوچک یاد می کردند.
مهدی رضایی مجد در فوتبال در تیم های آذر، اکباتان،  تهران جوان و توامان 
در تیم محلی شهدای گمنام بازی کرد، سپس به تیم  پرسپولیس پیوست و با این 
باشگاه قرارداد امضا کرد و 4 ماه در تمرینات پرسپولیس حضور داشت. با حضور در 
تیم پرسپولیس  می توانست به تیم ملی بزرگسالان هم دعوت شود اما مهدی رضایی 
مجد برای دفاع از کشور و اسلام حضور در جبهه را به  بازی در پرسپولیس ترجیح داد.

شهید »مهدی رضایی مجد« در 10 اسفند سال 65 در عملیات تکمیلی کربلای 5 
در منطقه عمومی شلمچه به فیض شهادت نائل شد.  مهدی دهم اسفند ماه به دنیا 

آمد و دهم اسفند ماه  هم به سوی معبود خود شتافت.
شهید حاج محمد ابراهیم همت  فرمانده لشکر ۲۷ محمد رسول الله )ص(   
شهر اصفهان شهیدان بزرگ زیادی را تقدیم کشور کرده است و ابراهیم همت یکی 
از بزرگ ترین چهره هاست. سردار خیبر پس از پیروزی انقلاب با کمک دو تن از 
برادران خود و سه تن از دوستانش سپاه شهرضا را تشکیل داد. با تهاجم رژیم بعث 
عراق به خاک کشور و به دستور فرماندهی کل سپاه، او و حاج احمد متوسلیان، 
مأموریت یافتند ضمن اعزام به جبهه جنوب، تیپ محمد رسول الله)ص( را تشکیل 

دهند.
در عملیات سراسری فتح المبین، مسئولیت قسمتی از کل عملیات به عهده این 
سردار دلاور بود. موفقیت عملیات در منطقه کوهستانی »شاوریه« مرهون ایثار و 
تلاش این سردار بزرگ و همرزمان اوست. شهید همت در عملیات پیروزمند بیت 
المقدس در سمت معاونت تیپ محمد رسول الله )ص( فعالیت و تلاش تحسین 
برانگیزی را در شکستن محاصره جاده شلمچه- خرمشهر انجام داد و یگان تحت 
امرش سهم بسزایی در فتح خرمشهر داشتند و با اینکه منطقه عملیاتی دشت بود، 
شهید حاج همت با استفاده از بهترین تدبیر نظامی به نحو مطلوبی فرماندهی کرد. 
سرعت عمل، صلابت، اقتدار و استقامت از مهم ترین خصایص ابراهیم همت در 
صحنه های نبرد و زندگی بود. تجمیع صفات خوب انسانی در وجود او، از همت 
چهره ای یگانه ساخت که پس از گذشت سال ها از شهادتش هنوز نام او ورد زبان 

هاست.
در جریان عملیات خیبر همچنان که رزمندگان ایرانی در برابر ارتش عراق مقاومت 
می کردند هنگامی که همت برای بررسی وضعیت جبهه جلو رفته بود بر اثر اصابت 
گلوله توپ در نزدیکی اش همراه با معاونش اکبر زجاجی، در غروب 17 اسفند 
1362 در محل تقاطع جاده های جزایر مجنون شمالی و جنوبی به شهادت می 
رسد. مقاومت و پایداری رزمندگان در این جزایر به قدری تحسین برانگیز بود که 
فرمانده سپاه سوم عراق در یکی از اظهاراتش گفته بود: »... ما آنقدر آتش بر جزایر 
مجنون فرو ریختیم و آنچنان آنجا را بمباران شدید نمودیم که از جزایر مجنون جز تلی 

خاکستر چیز دیگری باقی نیست!«
شهید حجت الله رحیمی از اعضای کاروانهای راهیان نور  

شهید حجت در بین دوستان و نزدیکانش به شهید همت، نسل جدید معروف 
بودند وجالب اینکه در سالروز تشیع شهادت شهید همت تشییع وتدفین گردید.  
مهمترین ویژگی شهید حجت ایمان به خدا و اعتقاد قلبی و باور درونی به خالق یکتا 

بوده است.
شهید حجت الله رحیمی در حالی که تنها 7 روز تا تولد 22 سالگی اش باقی مانده 
بود صبح مورخه 18/12/90 در شهرستان خرمشهر منطقه دژ زمانیکه مشغول 
هدایت اتوبوس کاروان راهیان نور بسیج دانشجوئی استان لرستان به سمت یادمان 
عملیات والفجر 8 در منطقه اروند کنار آبادان بود در مقابل پادگان دژ بدلیل برخورد 
اتوبوس راهیان نور با وی دعوت حق را لبیک گفت و به فیض عظیم شهادت نائل آمد.  

شهید عبدالحسین برونسی فرمانده تیپ امام جواد)ع(
عبدالحسین برونسی در تربت حیدریه متولد شد، او از همان سالهای پیش از 
انقلاب به مبارزه با رژیم ستمشاهی پرداخت و بارها توسط ساواک دستگیر و شکنجه 
شد، این اتفاق آنقدر افتاد و این مبارزه آنقدر ادامه داشت تا حکم اعدام او هم صادر 

شد که با وقوع انقلاب این حکم لغو شد.
انقلاب  که  پیروز شد، جزو نخستین  افراد اعزامی  به  کردستان  بود. عرصه های  نبرد 
حق  علیه  باطل  بستر مناسبی  بود که  استعداد بالقوه  او به  فعل  درآید و از فرماندهی  
و  رشادت   سال ها  )ع(  برسد.  جوادالائمه  هجدهم  تیپ   فرماندهی   به   گروهان، 
ایثارگری  او زبانزد خاص  و عام  بود تا آنجا که  دشمن  چنان  هراسی  از برونسی  داشت  

که  برای  سرش  جایزه  تعیین  کرد.
شهید برونسی فرمانده تیپ امام جواد)ع( بود؛ او مردی بسیار قاطع بود که عقیده 
داشت که از جان گذشتن برای رسیدن به هدف، موجب تعالی انسان شده و جزو 
وظایف آدمی به شمار می رود به همین دلیل در عملیات های مختلف، با جان و دل 

وارد عرصه پیکار می شد و دشمن را به عقب می راند.
همرزمانش تعریف می کنند که همیشه در عملیات ها، سخت ترین نقطه و 
دشوارترین مرحله را بر عهده می گرفت و همیشه با پیروزی و سربلندی آن را به پایان 

می رساند.
سرانجام این سردار شهید در جریان عملیات بدر در 23 اسفند سال 63 به درجه 

شهادت رسید و پیکر مطهرش پس از 27 سال به میهن بازگشت.
شهید عباس کریمی فرمانده لشکر محمد رسول الله )ص(

عباس سال 1336 هجری شمسی در »قهرود« کاشان چشم به جهان گشود. 
دوران ابتدایی را در این روستا به پایان رسانید و وارد هنرستان شد. بعد از اخذ دیپلم 
در رشته نساجی، به سربازی رفت. در بهار سال 1358 به هنگام تأسیس سپاه 
پاسداران کاشان با احساس تکلیف، به عضویت سپاه درآمد و در قسمت اطلاعات 

مشغول به خدمت شد.
»عباس کریمی قهرودی« چهارمین فرمانده »لشکر پیاده - مکانیزه 27 محمد 
رسول الله« در روز 24 اسفند ماه1363 در چهارمین روز عملیات »بدر« در منطقه 
عملیاتی شرق رودخانه »دجله« بر اثر اصابت ترکش گلوله توپ به ناحیه پشت سرش 
شربت شهادت نوشید. پیکر غرق در خون و گل حاج عباس کریمی زمانی به تهران 
منتقل شد که تنها چند روز از اولین سالگرد شهادت فرمانده پیشین لشکر محمد 

رسول الله )ص( یعنی »حاج محمد ابراهیم همت« می گذشت.
شهید مهدی باکری فرمانده لشکر عاشورا 

عملیات فتح المبین یکی از نقاط عطف در دوران رزمندگی مهدی باکری است. 
با استعداد و دلسوزی فراوان خود توانست در عملیات فتح المبین با عنوان معاون 
تیپ نجف اشرف در کسب پیروزی ها مؤثر باشد. در همین عملیات در منطقه رقابیه 
از ناحیه چشم مجروح شد و به فاصله کمتر از یک ماه در عملیات بیت المقدس )با 

همان عنوان( شرکت کرد و شاهد پیروزی موفقیت رزمندگان بود.
سردار بدر پیش از شروع عملیات بدر، در جمع رزمندگان می گوید: »با هر رگبار 
سبحان الله بگویید. در عملیات خسته نشوید. بعد از هر درگیری و عملیات، شهدا 
و مجروحین را تخلیه کرده و با سازماندهی مجدد کار را ادامه دهید.«این فرمانده 
دلاور در عملیات بدر در تاریخ 25 اسفند 63، به خاطر شرایط حساس عملیات، 
طبق معمول، به خطرناک ترین صحنه های کارزار وارد شد و در حالی که رزمندگان 
لشکر را در شرق دجله از نزدیک هدایت کرده، تلاش می کرد تا مواضع تصرف شده 
را در مقابل پاتک های دشمن تثبیت نماید، که در نبردی دلیرانه، بر اثر اصابت تیر 
مستقیم مزدوران عراقی، ندای حق را لبیک گفت. هنگامی که پیکر مطهرش را از 
طریق آب های هورالعظیم انتقال می دادند، قایق حامل پیکر وی، مورد هدف آرپی 

جی دشمن قرار گرفت و قطره ناب وجودش به دریا پیوست.
دوران دفاع مقدس فرصتی تاریخی برای سربازان بی ادعا خمینی کبیر بود تا 
قدرت، درایت و نبوغ جوانان این مرز و بوم را به دشمنان دیکته کنند. من همیشه 
بیاد خواهم داشت که اگر با آرامش و امنیتی دلنشین در کانون گرم خانواده روزها 
را سپری می سازم، همه را مدیون خون سرخ شما )شهدا(   هستم که بر این خاک 

مقدس جاری گشت و سرخی اش را لاله ها تا ابدیت با یادگار خواهند داشت.

شهدا تا ابد زنده اند وآیندگان از آن ها به نیکی یاد خواهند کرد؛ 

اسفند؛ماهی سرخ در تاریخ دفاع مقدس
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دهد،  می  پوشش  را  آنها  هزینه  درصدِ   30 کارگران  دستمزد  اینکه  بیان  با  کار  عالی  شورای  عضو   
گفت:دستمزد حتی اگر 100 در صد هم افزایش یابد، باز یک فاصله حدودیک میلیون تومانی با سبد 

معیشت خواهیم داشت.
پس از برگزاری چند جلسه کمیته مزد شورای عالی کار، بالاخره چهارم اسفند ماه هزینه سبد معیشت 
کارگران به عنوان یکی از ارکان اصلی تعیین دستمزد سال 1400، به میزان 6 میلیون و 895 هزار تومان 
تعیین شد؛ این در حالی بود که نمایندگان کارگری با توجه به وضعیت تورم و قیمت کالاها، انتظار تعیین 
ارقام بالاتری برای سبد معیشت داشتند.  ناصر چمنی اظهار داشت: با توجه به شرایط کنونی، سبد معیشت 
6 میلیون و 895 هزار تومانی به هیچ وجه منطقی نیست. همه می دانند که این رقم با هزینه های زندگی 
از جمله آموزش، سلامت، اجاره بها، هزینه های کرونا و …همخوانی ندارد اما متأسفانه این بازی ای بود که 
دولت و گروه کارفرمایی شروع کردند و با توجه به اینکه زمان گذشته و باید وارد مذاکرات مزد می شدیم، این 
رقم مصوب شد. وی افزود: طبق اعلام مرکز آمار ایران، خط فقر 10 میلیون تومان است، بنابراین رقم تعیین 
شده برای سبد معیشت کارگران، صرفاً برای مایحتاج اولیه است. عضو کارگری شورای عالی کار تصریح کرد: 
با توجه به رقم 6 میلیون و 895 هزار تومانی هزینه سبد معیشت، حداقل دستمزد حتی اگر 100 در صد هم 
افزایش یابد و به 4 میلیون و 300 هزار تومان برسد، با در نظر گرفتن تمامی مؤلفه های مزدی از جمله داشتن 

دو فرزند، دستمزد 6 میلیون تومان خواهد شد که باز هم با هزینه سبد معیشت فاصله دارد.
وی افزود: دستمزد کنونی کارگران حداکثر 30 درصد از هزینه های زندگی را پوشش می دهد و فرد برای 
پر کردن این خلأ 70 درصدی، مجبور به کار کردن در شغل های کاذب است که این مساله تبعات اجتماعی 
زیادی دارد. چمنی گفت: امروز نهم اسفند است و هنوز هیچ دعوت نامه ای برای برگزاری جلسه شورای 
عالی کار جهت ورود به مذاکرات مزدی برای اعضا ارسال نشده است؛ نمی دانیم چرا دبیرخانه شورای عالی 
کار تا این حد کار را سخت کرده است. در حال نزدیک شدن به نیمه دوم اسفند ماه هستیم و زمان کافی برای 

مذاکرات سنگین مزدی وجود ندارد. وی ادامه داد: امیدواریم در جلسات پیش روی شورای عالی کار، دولت 
نقش کارفرمایی خود را کنار بگذارد و یک نقش بی طرفانه و محوری را ایفا کند تا بتوانیم دستمزد را مطابق با 
نیازهای جامعه کارگری تعیین کنیم، چراکه کارگران دیگر توان ایستادن در برابر هزینه های زندگی را ندارند.

قانون کار عمل  اگر طبق ماده 41  نیز  بلکه دولت های قبلی  این دولت  نه فقط  چمنی تصریح کرد: 
می کردند و دستمزد سالانه کارگران را بر اساس سبد معیشت و تورم تعیین می کردند امروز این فاصله بزرگ 

بین دخل و خرج کارگران ایجاد نمی شد.

عضو شورای عالی کار:

دستمزد ۳۰ درصدِ هزینه خانوار کارگری را پوشش می دهد

وزیر ارتباطات:

فیلتر تلگرام، رشد پیام رسان های داخلی را 
دچار وقفه کرد

وزیر ارتباطات مانند مدیران پیام رسان های بومی معتقد است فیلتر تلگرام رشد 
پیام رسان های بومی را با وقفه روبه رو کرده است.

طبق اعلام مسئولین ذیربط، پیام رسان های بومی زمانی که فعالیت خود را آغاز 
کردند توانستند 1.5 میلیون کاربر جذب کنند. پس از گذشت یک سال تعداد کاربران 
آن ها به 15 میلیون نصب رسید. درست در همان سال و زمانی که پیام رسان ها در 

حال رشد بودند، پیام رسان تلگرام به دستور قضایی فیلتر شد.
 فیلترینگی که با رشد پیام رسان ها همزمان شد و اینطور به نظر رسید که حاکمیت 
از فیلتر تلگرام برای رشد پیام رسان ها استفاده کرده است. این همزمانی مردم را از 
پیوستن به پیام رسان های بومی که رشد ارگانیک و خوبی داشتند، دچار تردید کرد. 
تردیدی که باعث شد با گذشت تقریبا سه سال از فیلتر تلگرام، تعداد نصب آن ها به 

20 میلیون کاربر برسد و حتما تعداد کاربر فعال کمتر از این عدد است.
»محمدجواد آذری جهرمی« درباره تاثیر فیلتر تلگرام بر رشد پیام رسان های بومی 
به ایرنا گفت: مدیران پیام رسان های داخلی به این اعتقاد دارند که فیلتر شدن تلگرام 
روند رشدشان را با وقفه مواجه کرده؛ نظر من نیز همین است که فرآیند فیلترینگ به 

رشد پیام رسان ها ضربه زده است.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: البته اکنون وضعیت پیام رسان های بومی خوب است 
و اگر شبکه دانش آموزی »شاد« را نیز جزو پیام رسان ها حساب کنیم ترافیک آن از 
برخی از پیام رسان های خارجی در ایران بیشتر شده است. جدا از شبکه دانش آموزی 

»شاد« پیام رسان های دیگر نیز وضعیت خوبی دارند.
وی افزود: اگر شاد را پیام رسان محسوب کنیم میزان نصب ها از20 میلیون بیشتر 
می شود و شاید بتوان تعداد کاربر فعال پیام رسان های داخلی را عددی معادل همین 

ببینیم.
اینترکانکشن یا اتصال متقابل، یکی از تسهیلاتی است که باید توسط وزارت 
ارتباطات در دسترس پیام رسان ها قرار بگیرد. آذری جهرمی درباره این امکان گفت: 
یکی از مصوبات برای مرحله دوم حمایت از پیام رسان هایی که مرکز ملی فضای 

مجازی نام آن ها را اعلام کرد، اینترکانکشن بود.
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی کشور، مصوبه را به کمیسیون تنظیم 
مقررات آورد و تصویب شد. بخشی از این مصوبه به تایید دولت نیاز داشت که آن نیز 
تصویب و به اپراتورها و پیام رسان ها ابلاغ شده است. اکنون گزارشی مبنی بر این که 
اپراتورها مانع اتصال متقابل باشند به دست ما نرسیده است. باید بگویم عدم همکاری 

اپراتورها در مصوبه اینترکانکشن، جرایم سنگینی را شامل حال آن ها می کند.

رییس سازمان برنامه و بودجه:

 دولت بعد بدون تنخواه امکان پرداخت 
یارانه را نخواهد داشت

رییس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه نمی توان برای یک روز هم پرداخت یارانه 
نقدی را به تأخیر انداخت، گفت: بدون تنخواه دولتهای بعدی امکان پرداخت یارانه 

را نخواهند داشت.
محمد باقر نوبخت در جلسه علنی روز شنبه در جریان بررسی جزئیات لایحه 
بودجه 1400 در مخالفت با پیشنهاد محسن دهنوی نماینده تهران مبنی بر حذف 
تنخواه یک درصدی دولت از بانک مرکزی را به منظور جلوگیری از بی  نظمی مالی 
دولت گفت:پرداخت یارانه نقدی به خانوارها در حال انجام است و واقعا تعدادی از 
شهروندان به این درآمدها بسیار وابسته هستند. باید یارانه نقدی در یک روز خاص در 

ماه پرداخت شود و حتی نباید یارانه نقدی با یک روز تأخیر پرداخت شود.
معاون رییس جمهوری با بیان اینکه دولت پیش از این از شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی و با موافقت مقام معظم رهبری مجوز لازم را برای استفاده از اوراق و منابع 
مالی خزانه اخذ کرده است؛ گفت: این مجوز برای این منظور اخذ شد که یارانه ها سر 
موقع و بی هیچ تاخیری پرداخت شود.اما تأکید نمایندگان بر این بوده که مجوز از 

مجلس گرفته شده و به سمت شورای دیگری برای اجازه قانونی نرویم.
وی افزود: دولت های آینده دچار مشکلات فراوانی می شوند اگر از این مجوز 
تنخواه استفاده نکنند کما اینکه طبق این مجوز باید دو ماه بعد تنخواه پرداخت شود. 
اگر این مجوز نباشد امکان پرداخت ها نیست. با این مجوز فرصتی داده می شود تا به 

وقت خود یارانه به محرومان داده شود.
نوبخت گفت: برای دادن نظم و پرداخت به موقع یارانه نقدی ما مجوز تنخواه را از 

مجلس می خواهیم چون اگر این اتفاق نیفتد دولت بعدی دچار مشکل می شود.
عبدالرضا مصری عضو کمیسیون تلفیق با اعلام مخالف کمیسیون با این پیشنهاد 
حذف گفت: اگر دولت تصمیم بگیرد یکی دو ماه کشور را تعطیل کند بدان معناست 
که عملا منابع حاصل از فروش بنزین تأمین نشده و نمی توان یارانه نقدی پرداخت 
کرد اما دولت باید بتواند سر ماه حقوق مددجویان کمیته امداد، رزمندگان معسر 
و یارانه نقدی را پرداخت کند. ما در این مصوبه به دولت تنخواه می دهیم تا این 
پرداختی ها با مشکل مواجه نشود. در نهایت با رای موافق  5١ نماینده این پیشنهاد 

حذف شد و مجوز تنخواه یک درصدی دولت از بانک مرکزی حفظ شد.

معاون نظارت بر نهاد های مالی سازمان بورس:
دامنه نوسان نامتقارن در بورس، مقطعی است

معاون نظارت بر نهاد های مالی سازمان بورس گفت: دامنه نوسان نامتقارن در 
بورس، تصمیمی است که در راستای آرامش بازار گرفته شد و کوتاه مدت خواهد بود.
محمدرضا معتمد افزود: براساس مطالعات صورت گرفته در سایر کشور ها و حوزه 
خلیج فارس، تغییر دامنه نوسان در شرایطی که بازار از حالت عادی خارج می شود 
صورت می گیرد. وی اضافه کرد: تغییر دامنه نوسان به صورت نامتقارن، یکی از 
ابزار هایی است که در شرایط خارج شدن بازار از حالت عادی خود، از نوسانات غیر 
منطقی سهامداران جلوگیری می کند. معتمد گفت: دامنه نوسان نامتقارن که توسط 
شورای عالی بورس تصمیم گیری شد از جمله ابزار های حمایتی بازار سرمایه است و 
در شرایطی فعلی، راهگشا خواهد بود و باعث ایجاد آرامش در بازار می شود، اما این 

تصمیم مقطعی است و در حالت عادی دامنه نوسان، بالاتر و متقارن خواهد بود.

"حمید حاج اسماعیلی" می گوید:برای حل معضل چندشغله  ها در کشور 
می بایست اصلاحاتی در زیرساخت های اقتصادی انجام گیرد؛ یعنی قوانین 
اصلاح شود، مشارکت مردم در اقتصاد افزایش پیدا کند، اقتصاد مولد شود و 
با سرمایه گذاری  های داخلی و خارجی، اقتصاد از خدماتی به تولیدی سوق 

پیدا کند.          
حداقل فایده کارکردن، پول درآوردن است اما اگر قرار است کل عمرمان کار 
کنیم و در نهایت فقیر و بی پناه باشیم، دیگر چه چیز خوشایندی در آن باقی 
و  بر خستگی  کاری، علاوه  که طی ساعات  دوره ای  در  می ماند؟ مخصوصاً 
فرسودگی، باید لبخندی گرم و دلی پرامید را هم دنبال خودتان بکشید چرا که 
با یک شیفت کار کردن نمی توان از عهده حداقل های زندگی برآمد و می طلبد 
که ساعت های بیشتر یا در شیف های دیگر هم کارهایی انجام داد تا بتوانیم 
از عده مخارج زندگی برآییم. در صورتی که میان کار و زندگی و سلامت جسم 
و جان رعایت تعادل ها دارای اهمیت بالایی است که اگر به آن توجه نکنیم، 
می تواند مشکلاتی جدی خصوصاً برای سلامت فرد در زندگی ایجاد کند اما 
با آگاهی بر این نکته عده ای به دلایل مختلف دوشغله یا چندشلغه هستند که 
آثار روحی، روانی و اجتماعی مخربی بر زندگی آنها می گذارد. با توجه به این 
اتفاق پژوهشگر ایرنا در خصوص عوامل به وجود آمدن دوشغله ها و چندشغله 
ها با »حمید حاج اسماعیلی« کارشناس اقتصاد و بازار کار به گفت و گو پرداخته 

است که در ادامه می خوانیم:
اقتصاد دولتی و غیرمولد باعث ایجاد چندشغله بودن می شود

این کارشناس بازار در مورد علت به وجود چند شغله بودن در کشور توضیح 
داد: دوشغله و چندشغله به عنوان یک مساله سال ها است که در اقتصاد ایران 
وجود دارد؛ مساله ای که در خصوص شاغلان و بازنشسته ها مطرح است و در 

بخش خصوصی، دولتی و بازار کار، صنعت و خدمات هم وجود دارند.
علت اصلی و ریشه ای به وجود آمدن دوشغله ها و چندشغله ها را می بایست 
ساختار ناکارامد اقتصادی کشور دانست؛ زیرا هنگامی که اقتصاد کشور دولتی 
و غیرمولد است خود به خود استعداد چنین شرایطی در بازار و اقتصاد کشور 

به وجود می آید.
حاج اسماعیلی یکی دیگر از علت ها را سرانه پایین دانست و اظهار داشت: 
دومین موضوع اینکه سرانه کشور پایین است. شاید بسیاری از افراد درآمدهای 
بالایی داشته باشند اما چندشغله هستند و این مربوط به عده خاصی از مدیران 
و مسوولان می شود که از رانت بالایی برخوردار هستند و درآمدهای بالایی دارند 
اما در خصوص عموم مردم باید گفت که درآمدها پایین است و وقتی که درآمدها 
پایین باشد کفاف یک زندگی آبرومند را نمی دهد و آنها ناچار می شوند که  شغل 

های دیگری هم انتخاب کنند.  
 از اقتصاد خدماتی تا قوانین موازی و متناقض

این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: یکی دیگر از مسایلی که به دوشغله و 
چندشغله بودن دامن زده، اقتصاد خدماتی ایران است؛ یعنی اقتصاد خدماتی 
ایران مستعد شرایط دلالی و واسطه  گری است که می تواند حضور افراد را در 
جاهای مختلف بخش بازار کار و اقتصاد کشور نمایان کند؛ یعنی یک فرد در 
عین حال که یک شغل دارد در جای دیگر دلالی و واسطه  گری انجام می دهد 

و به نوعی درآمد دارد و چند شغله محسوب می شود.
این کارشناس بازار کار گفت: همچنین قوانین موازی و متناقضی که در کشور 
وجود دارد خود باعث به وجود آمدن چندشغله ها در اقتصاد کشور می شود. 
ما وقتی قوانین را شفاف و چابک نمی کنیم باعث می شود که افراد با استناد 
به قوانین مختلف سو استفاده کنند و در جاهای مختلف اشتغال داشته باشند. 
به همین دلیل هم سال ها است که این انتقاد به مجلس و مرکز پژوهش های 
مجلس مطرح است که ما اگر بخواهیم شرایط کشور را درست کنیم می بایست 
قوانین موازی و متناقض را پایش کنیم و آنهایی که محل سو استفاده است حتماً 

از حوزه اجرایی کشور حذف کنیم.
ارتباط چند شغله بودن با ناکارآمدی نظارت و پایین بودن بهره وری  

از موضوعاتی که باعث ایجاد دوشغله  این کارشناس اقتصادی یکی دیگر 
ها و چندشغله ها می شود را بحث نظارت دانست و توضیح داد: نظارت ها و 
مکانیسم هایی که در این خصوص وجود دارد به شدت ناکارامد هستند و وقتی 

ما نمی توانیم به درستی افراد را پالایش کنیم که در چه بخش هایی کار کنند 
امکان اینکه بتوانیم جلوی دوشغله ها و چندشغله را بگیریم، وجود ندارد. به 
همین دلیل ما نیازمند بانک جامع اطلاعاتی هستیم تا رصد شود که افراد در 
چه جاهایی مشغول به کار هستند. این اتفاق تبعات منفی برای کشور دارد که 
یکی از آنها فراری های مالیاتی است. برای نمونه عده ای چندین برابر یک فرد 
عادی درآمد دارند اما از نظارت مالیاتی فرار می کنند و درآمدهای هنگفت و 

غیرمشروعی را به جیب می زنند.
حاج اسماعیلی اظهار داشت: یکی دیگر  از عواملی که باعث به وجود آمدن 
دوشغله ها و چندشغله ها می شود، پایین بود بهره وری در اقتصاد است. وقتی 
بهره وری در نیروی کار و سرمایه پایین باشد باعث می شود که بسیاری از افراد 
اما در عین حال درآمد قابل قبولی برای کشور به دست  مشغول کار باشند 
نیاید؛ یعنی تلاش زیاد اما سود و بهره وری کمتر. پس وقتی بهره وری پایین 
باشد منفعتی برای کشور ایجاد نمی شود و به تبع آن مردم هم نمی تواند به 
اندازه ای که تلاش می کنند در رفاه باشند. در همین راستا در سال 97 برای 
اینکه ظرفیت های اشتغال در کشور افزایش پیدا کند و نرخ بیکاری پایین بیایید 
قانون منع به کارگیری بازنشستگان در کشور در مجلس تصویب شود و الان چند 
سال از این موضوع می گذرد اما استثناهایی که همین قانون ایجاد کرد باعث 
غیرشفاف شدن قانون شده است. برای نمونه در سطح افراد رده اول و میانی 
وضعیتی وجود دارد که عده ای شغل های زیادی دارند و برخی فکر می کنند 
که همه این شغل ها فقط انتصابی است و برای آنها درآمدی ندارد در صورتی 
که اینگونه نیست و افرادی هستند که از همه شغل های خود درآمد کسب می 

کنند.
این کارشناس بازارکار در ادامه افزود: در ایران دستمزد به نسبت بسیاری از 
کشورهای دیگر پایین است و جزو چند کشوری هستیم که پایین ترین نرخ 
دستمزد در دنیا داریم. در نتیجه زندگی مردم به نسبت نیازهایشان اداره نمی 
شود و به همین دلیل به چند شغله بودن روی می آورند. البته در سال های 
اخیر که کشور با مشکلات اقتصادی روبرو شده که عامل اصلی آن تحریم ها 
است و باید به این مساله هم توجه داشت. به هرحال فرد وقتی که درآمد پایین 
داشته باشد که نتواند نیازهای خود را تامین کند مجبور می شود که به سمت 

شغل دوم برود.
چگونگی حل مشکلات چند شغله ها

حاج اسماعیلی در مورد چگونه حل معضل دوشغله ها و چند شغله ها گفت: 
تا وقتی که ما زیرساخت های اصلی این مشکل که خود اقتصاد کشور است، 
حل نکنیم نمی توانیم موفق باشیم. پس  اقتصاد باید به سمت بخش خصوصی 
برود و مشارکت مردم در حوزه های اقتصادی زیاد شود و از تکدی گری دولت در 
حوزه اقتصاد کاسته شود که این اتفاق می تواند گام بزرگی برای رفع این مشکل 
باشد. موضوع دیگر برای رفع مشکل دوشغله ها و چندشغله این است که باید 
اقتصاد کشور مولد شود. ما سالهاست که به درآمدهای نفتی وابسته بوده ایم و 
الان تلاش می شود که وزنه مالیاتی کشور زیاد شود که این اتفاق خوبی است 
اما وقتی اقتصاد رونق نداشته باشد این درآمدهای مالیاتی تا کی می خواهد از 
بخش خدمات ادامه پیدا کند؟ و در بلندمت باعث ایجاد مشکل می کند. یکی 
دیگر از کارهایی که در حل معضل باید انجام شود اینکه اقتصاد را از خدماتی به 
تولیدی سوق دهیم که این امر نیازمند سرمایه گذاری از داخل و جذب سرمایه 
از خارج است. همچنین برای حل معضل چندشغله ها باید قوانین اصلاح شود 

و نظارت ها و مکانیزم های نظارتی را باید کارآمد کرد.

یک کارشناس اقتصاد و بازار کار ؛

اصلاح زیرساخت های اقتصادی معضل چندشغله  ها را حل می کند

کشور 20  اقتصادی  انتخابات  بزرگترین  نخستین بار  برای 
اسفندماه برگزار می شود تا مردم در مورد شیوه انتخاب سهام 
اهمیت دارد،  برای مردم  آنچه  اما  خود تصمیم گیری کنند. 

پیامدهای این انتخابات برای سهام داران است.
حمایت از گروه های آسیب پذیر و تحقق عدالت اجتماعی از 
دغدغه های اصلی دولت دوازدهم بوده و در این رابطه تلاش 
شده به هر نحوی درآمدها را به درستی بین مردم توزیع کند که 
در این بین، اجرای طرح سهام عدالت، یکی از اقدامات دولت 

برشمرده می شود.
طرح سهام عدالت در بهمن ماه 1384 در دستور کار دولت 

نهم قرار گرفت و در دولت دوازدهم احیاء شد.  
تمرکز دولت بر سهام عدالت از آنجا آغاز شد که دارندگان این 
سهام از طریق مجرای بازار سرمایه به جامعه سهامداری افزوده 

شدند و چالش های جدیدی برای این بازار پدید آمد.
سهام عدالت مجموعه ای از سهام 49 شرکت است که 36 
شرکت بورسی و 13شرکت غیر بورسی را شامل می شود. در 
واقع دارندگان سهام عدالت به نوعی می توانند بر نوسان های 

قیمتی 36 شرکت بورسی موجود در سبد اثرگذار باشند.
مردم، محور اصلی سهام عدالت 

رهبر معظم انقلاب نهم اردیبهشت ماه امسال با درخواست 
رئیس جمهوری برای آزادسازی سهام عدالت موافقت کردند.

با مراجعه به سایت  بر این اساس، دارندگان سهام عدالت 
تمایل  صورت  در  بورس  سازمان  و  خصوصی سازی  سازمان 
می توانند به طور مستقیم مالکیت و مدیریت سهام عدالت خود 
را در اختیار بگیرند. پس از انتخاب سهام از میان 49 شرکت 
سرمایه پذیر دولتی، دارندگان آن می توانند سهام خود را در 

بورس بفروشند یا نزد خود نگاه دارند.  
همچنین افرادی که روش غیرمستقیم را انتخاب می کنند به 
اندازه سهام عدالت خود سهامی از شرکت های سرمایه گذاری 
استانی سهام عدالت را در اختیار خواهند داشت و قرار شده 

شورای عالی بورس به سرعت زمینه ورود این شرکت ها را به بازار 
سرمایه فراهم سازد

در این آیین نامه اعلام شده بعد از واگذاری سهام عدالت، 
سهامداران غیرمستقیم به شرکت های سرمایه گذاری استانی 

معرفی و هیات مدیره  جدید شرکت ها مشخص شوند.   
اکنون از مجموعه 49 میلیون ایرانی که سهام عدالت شامل 
آنها شده، 19 میلیون نفر روش مستقیم و حدود 30 میلیون نفر 
نیز روش غیرمستقیم را انتخاب کرده اند که باید در انتخابات 

سهیم باشند.
۲0 اسفندماه، تجربه بزرگترین انتخابات اقتصادی

مربوط  موارد  عدالت  سهام  آزادسازی  اجرایی  آیین نامه  در 
به نحوه برگزاری مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی، 
انتخاب اعضا و هیات مدیره این شرکت ها بیان شده است و 
انتخاب اعضای هیات مدیره به عهده سهامداران شرکت ها بوده 

که از طریق برگزاری مجامع انجام می شود.
در  ثبت نام  رای،  و حق  الکترونیک  در مجمع  برای شرکت 
سامانه »سجام« و احراز هویت برای مردم ضروری است و پیش 
از برگزاری مجمع در 20 اسفند، آن دسته از افرادی که ثبت نام 

نکرده اند باید نسبت به آن اقدام کنند.
الکترونیکی  مجامع  در  سهامداران  حضور  و  ورود  نحوه 
شرکت های سرمایه گذاری استانی، از طریق درگاه یکپارچه 
ذی نفعان بازار سرمایه است و به جهت ورود و بهره مندی از 

مزایای این درگاه، سهامدار باید سجامی شده باشند.
و  بانکی  هویتی،  اطلاعات  شدند،  سجامی  که  افرادی 
همچنین مالکیت شماره تلفن همراهشان با مراجع ذیصلاح، 

راستی آزمایی شده و مورد تائید است.
چرایی اهمیت مشارکت همه سهامداران برای این انتخابات 
آن است که، پس از برگزاری، مجمع عمومی این 31 شرکت 
روش  که  کسانی  سرمایه  مدیریت  و  برگزار  کشور  سطح  در 
غیرمستقیم را انتخاب کردند، به دست شرکت های سرمایه 

گذاری استانی و اعضای هیات مدیره ای که سهام داران به آنان 
را در انتخابات رای داده اند، سپرده خواهد شد.

استانی  سرمایه گذاری  شرکت های  سرمایه  طرفی  از 
حدود 300 هزار میلیارد تومان است که بعد از تشکیل این 
شرکت ها،مهمترین موضوع، مدیریت این حجم از سرمایه های 

عظیم است.
مزایای این انتخابات

به  مجامع  برگزاری  امکان  سهامداران،  کثرت  به  توجه  با 
صورت حضوری وجود نخواهد داشت به همین دلیل در ماده 
6 آیین نامه اجرایی آزادسازی سهام عدالت نحوه برگزاری این 
مجامع به صورت الکترونیکی در نظر گرفته شده است، ضمن 
اینکه اهمیت این موضوع با توجه به شرایط کنونی کشور در 
خصوص جلوگیری از شیوع بیماری کرونا دوچندان خواهد 

بود از جمله:
سرمایه گذاری  شرکت های  مدیریت  مجامع،  برگزاری   .1
نقش  می گیرد؛  قرار  جدید  مدیره  هیات  اختیار  در  استانی 
این هیات مدیره و عملکرد آنها تاثیر بسزایی در سوددهی یا 
یا  و  زیان دهی شرکت ها دارد که مطابق آن سهامدار منتفع 
متضرر می شود؛ سهامداران با مشارکت در مجامع می توانند 
مدیریت  جهت  اصلح  مدیران  انتخاب  در  بسزایی  نقش 

دارایی شان داشته باشند.
2. از طرفی با ورود شرکت ها به بورس، سهامداران اختیار 
دارند سهام خود را از طریق در بورس عرضه و برای معامله سهام 

خود تصمیم گیری کنند.
3. همچنین برگزاری این انتخابات به سهامداران این اختیار 
تا به صورت مستقیم در زمینه افزایش سرمایه و  را می دهد 
تصمیم گیری برای سرنوشت آن شرکت، مشارکت داشته باشند.
4. با توجه به ارزنده بودن این سهم ها، انتظار می رود بخشی 
از سرمایه های به دست آمده در تولید و فعالیت اقتصادی به کار 
گرفته شود تا از این طریق، این سرمایه ها تا چند برابر افزایش 

پیدا کنند و شرکت ها به پشتوانه این سهام اقدام به راه اندازی 
خطوط تولید با سوددهی بالا  کنند.

5. تا 10 سال گذشته سهامداران از نقش چندانی برای اداره 
سابقه  و  نبودند  برخوردار  عدالت  سهام  استانی  شرکت های 
نشان می دهد سهامداران در آن زمان نه تنها هیچ اطلاعی 
از شرایط شرکت ها نداشتند بلکه نسبت به دارایی های خود و 

اینکه در کدام شرکت ها سهامدارند بی خبر بودند. 
ضمن اینکه افرادی که عهده دار این شرکت ها بودند با این 
تصور که مالک این شرکت ها هستند اقدام به مدیریت با سلیقه 
شخصی می کردند اما با برگزاری انتخابات این مجامع، اختیار 
تصمیم گیری  سهامشان  برای  و  می گیرد  قرار  مردم  برعهده 

بهتری می گیرند.
6. اکنون سود یکسان به همه سهامداران عدالت پرداخت 
می شود اما از این پس دیگر این سود یکسان نخواهد بود و 
براساس عملکرد شرکت ها سود سهامدار مشخص می شود. 
اکنون ارزش سهام شرکت های استانی متفاوت است که این 

موضوع وابسته به عملکرد این شرکت هاست.
7. این انتخابات می تواند باعث روی کارآمدن هیات حاکمه 
آشنا به مسائل سهامداری و افرادی شود که تخصص بیشتری را 
برای حفظ منافع سهامداران دارند. فعالیت شرکت داری وابسته 
به عوامل بسیار متعددی از جمله هیات حاکمه آن شرکت، 
شرایط بازار، شرایط روابط بین الملل و مسایل سیاست های 

اقتصادی داخل کشور است.
8. و در آخر، این انتخابات موجب می شود با بورسی شدن 
همه این شرکت ها باید هر سال مجمع برگزار شود و هر سه ماه 
یک بار گزارش مالی را به بورس ارائه دهند. همچنین  وضعیت 
قرار  همه  دید  معرض  در  همواره  بورس  تابلوی  در  شرکت 
می گیرد و عملکرد هیات مدیره قابل ارزشیابی است و از این 
پس دولت از اداره این شرکت ها کنار کشیده می شود و به طور 

کامل اداره شرکت های سهام عدالت، بورسی می شود.

۲0 اسفندماه، تجربه بزرگترین انتخابات اقتصادی ؛

پیامدهای مشارکت سهامداران در انتخابات سهام عدالت چیست؟



یکشنبه -دهم اسفند ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65226
ورزشی

مجمع انتخابات هیات کشتی استان قم در حضور دبیر فدراسیون کشتی 
محمدهادی علیایی را برای مدت چهار سال به عنوان رئیس جدید این هیات 

ورزشی موفق برگزید.

برپایه این  گزارش ، مجمع انتخابات هیات کشتی استان قم پیش از ظهر 
دیروز برگزار شد و در پایان محمدهادی علیایی با کسب 9 رای از 14 رای اعضای 
مجمع، برای مدت چهار سال تا 1403 سکاندار ورزش نخست کشور در استان 
قم شد، رشته ای که تک سهمیه المپیک آینده را برای ورزش قم به ارمغان آورده 

است.
این در حالی است که تعداد 10 داوطلب برای تصدی پست ریاست هیات 
کشتی استان قم در امور مجامع هیات های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان قم 
ثبت نام کرده بودند و پیش از برگزاری مجمع امروز، چهار تن از آنها یعنی روح الله 
نعمتیان، مهدی علیزاده پورنیا، افشین میرصالحی و حسن رئوفی فرد از حضور در 

این رقابت انصراف داده  بودند.
مجمع انتخاباتی انتخابی در غیاب علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی برگزار 
شد و به جای وی عسگری دبیر فدراسیون در مجمع حضور یافته بود، ضمن اینکه 
نایب رئیس مجمع رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان استان قم بود و رقابت 
برای ریاست هیات کشتی قم بین محمدهادی علیایی، محمد حسنی، محمد 

کریمی، مصطفی زرچینی، مهدی باقری و مسلم رشیدی برگزار شد.
بدین ترتیب محمدهادی علیایی که داور و مربی این رشته ورزشی است و سابقه 
فعالیت زیادی در هیات کشتی قم دارد، تا اسفند ماه سال 1402 مسوولیت 
ریاست هیات کشتی استان قم را بر عهده گرفت، رشته ای که با درخشش علیرضا 
نجاتی در مسابقات 2019 قهرمانی بزرگسالان جهان ضمن کسب نشان برنز دنیا 

توانست سهمیه بازی های المپیک توکیو را برای ورزش قم به ارمغان بیاورد.
را  انتخابات هیات کشتی استان قم در حالی محمدهادی علیایی  مجمع 
به عنوان رئیس چهار سال آینده این هیات برگزید که دی ماه امسال رئیس 
فدراسیون کشتی در حکمی محسن وزیری را که در چهار سال گذشته ریاست 
هیات کشتی استان قم را بر عهده داشت، به عنوان سرپرست تا زمان برگزاری 
انتخابات منصوب کرده بود و با انتخابات امروز ماموریت وزیری نیز در این هیات 

به پایان رسید.
مدرک  دارای  قم  استان  کشتی  هیات  جدید  رئیس  علیایی  محمدهادی 
تحصیلی فوق  لیسانس رشته علوم اجتماعی و دانشجوی کارشناسی ارشد 
روانشناسی ورزشی با سابقه 15 ساله داوری در کشتی و بیش از یک دهه فعالیت 
در مسوولیت  های اجرایی هیات کشتی استان قم است و از سال 1394 در روابط 

عمومی اداره کل ورزش و جوانان نیز حضور دارد.

برای مدت چهار سال ؛

عُلیایی رئیس هیات کشتی استان قم شد عباس سرخاب: 

فکری همه تمرکزش را معطوف تیم کند
پیشکسوت استقلال با تاکید بر اینکه باید از »محمود فکری« حمایت کرد گفت: 

سرمربی تیم باید تمام تمرکزش را روی تیم بگذارد تا شرایط را آرام کند.
»عباس سرخاب« اظهار داشت:  استقلال با حاشیه های زیادی روبروست و حتی 
می توانم بگویم این تیم در حال حاضر در حاشیه  غرق شده است، این برای تیم بزرگی 

همچون استقلال خوب نیست.
وی افزود: متاسفانه استقلال به گروه های مختلفی تبدیل شده است و هر کدام از 
این گروه طرفدار شخص خاصی هستند و این باعث شده تا آنها از فرد مورد علاقه شان 

حمایت کنند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال در نیم فصل اول نوسان زیادی داشته 

است و باعث شده تا هواداران نگران شرایط این تیم باشند.
سرخاب تصریح کرد: در حال حاضر مخالف برکناری »محمود فکری« هستم و باید 
از او حمایت شود. فکری باید تمام تمرکزش را روی شرایط استقلال بگذارد تا شرایط را 

آرام کند.
وی تاکید کرد: استقلال در دور برگشت نیاز به تقویت دارد و باید در برخی پست ها 

بازیکن به خدمت بگیرد تا تقویت شود.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: شیخ دیاباته بازیکن خیلی خوب است و به طور 

حتم در نیم فصل دوم گل های  زیادی برای استقلال به ثمر می رساند.

ناصرعبداللهی:

 استقلال مدعی جدی قهرمانی است
پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: استقلال هنوز هم مدعی جدی قهرمانی در لیگ 

برتر است و هیچ کس نمی تواند بگوید این شانس برای استقلال وجود ندارد.
نصرالله عبداللهی اظهار داشت: استقلال با صدر جدول فاصله زیادی ندارد و می تواند 

در بازی های آینده این اختلاف امتیاز موجود را جبران و صدرنشین شود.
وی افزود: هنوز بازی های زیادی تا پایان فصل باقی مانده است و به طور حتم آبی پوشان 

تا هفته آخر لیگ برتر تلاش می کنند تا قهرمان شوند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال هنوز هم مدعی جدی قهرمانی در 

لیگ برتر است و هیچ کس نمی تواند بگوید این شانس برای استقلال وجود ندارد.
عبداللهی  تصریح کرد: محمود فکری در این مدت تلاش کرده برای استقلال نتایج 
خوبی کسب کند و در حال حاضر آبی پوشان در جایگاه سوم جدول رده بندی لیگ برتر 
قرار دارند. وی ادامه داد: به طور حتم هواداران این تیم باید صبر و تحمل بیشتری داشته 

باشند تا در ادامه فصل آبی ها با آرامش نتایج بهتری کسب کنند.
مشاور باشگاه استقلال تاکید کرد: من همانطور که چند روز پیش نیز گفتم اعضای 
هیات مدیره باشگاه استقلال از محمود فکری حمایت می کنند و به آینده این تیم امیدوار 

هستند.
وی در پایان گفت: استقلال به دنبال این است در بازی با مس رفسنجان به پیروزی 

رسیده و سه امتیاز کامل را به دست آورد تا دور برگشت را با برد آغاز کند.
 

بزودی برای عقد قرارداد راهی تهران می شود

مغانلو با پرسپولیس به توافق نهایی رسید
شهریار مغانلو مهاجم تیم فوتبال سانتاکلارا پرتغال در آستانه انتقال به پرسپولیس قرار 

دارد.
شهریار مغانلو یکی از اهداف نقل و انتقالاتی باشگاه پرسپولیس برای نقل و انتقالات 

زمستانی بود.
سرخپوشان در اولین گام مهدی ترابی را جذب کردند اما با توجه به محرومیت عیسی 
آل کثیر نبود یک مهاجم در ترکیب سرخپوشان در نیم فصل نخست کاملا تاثیرگذار بود. 
با توجه به این موضوع سرخپوشان مانند نقل و انتقالات های قبلی به سراغ شهریار مغانلو 
رفتند. در این میان با توجه به اینکه مغانلو تحت قرارداد با باشگاه سانتاکلارا پرتغال بود، 

باشگاه کار آسانی را برای بازگرداندن وی به ایران پیش رو نداشت.
در همین راستا باشگاه پرسپولیس قصد داشت تا وی را به صورت دائمی در اختیار 
بگیرد اما با توجه به اینکه باید مبلغ رضایتنامه باشگاه پرتغالی پرداخت می شد، این 
در  پرسپولیس هم  یحیی گل محمدی سرمربی  بود. حتی  موضوع کمی سخت 
گفت وگویی اعلام کرد که جذب بازیکنی که باشگاه به خاطرش باید با فشار مواجه شود، 
چندان منطقی نیست. با این حال خیلی ها این صحبت های سرمربی پرسپولیس را به 
منزله منتفی شدن این انتقال دانستند اما پس از اینکه باشگاه به صورت مستقیم با خود 

مغانلو وارد مذاکره شد، اقدامات خوبی صورت گرفت.
در نهایت هم توافقات لازم جهت حضور این بازیکن در پرسپولیس صورت گرفته و قرار 

است وی به زودی برای عقد قرارداد با سرخپوشان راهی تهران شود.

 شماره ۱0 ماندنی شد

جزییات توافق جدید مهدی قایدی و 
باشگاه استقلال 

 مسئولان باشگاه استقلال در مذاکرات طولانی مدتی که با مهاجم تاثیرگذار خود 
داشتند به توافق رسیدند تا خواسته های این بازیکن را به صورت تعاملی و »بُرد« طرفین 

اجرایی کنند.
یکی از چالش های این روزهای استقلال، اصلاح مبلغ قرارداد مهدی قایدی، مهاجم 
شماره 10 این تیم بود که به نشانه اعتراض به مبلغ قراردادش، چند روزی را در تمرینات 

آبی پوشان شرکت نکرد.
قایدی بعد از آنکه با انتشار پستی در فضای مجازی به صورت تلویحی خبر از بازگشت به 

تمرین داد، ظهر امروز نیز با حضور در تمرین خیال آبی ها را راحت کرد.
قایدی که خواهان اصلاح مبلغ 900 میلیونی قراردادش بود و گفته می شد با اینکه تا 
سال 1402 با باشگاه قرارداد دارد، اما خواهان بند فسخ در ازای مبلغی بوده است، به 

صورت ضمنی موافقت خود را با پیشنهاد باشگاه اعلام کرد.
گویا توافق طرفین به این ترتیب است که مبلغ قرارداد قایدی افزایش یافته، اما بند فسخ 
در قرارداد وی قرار نگیرد و به جای آن در صورت ترانسفر قایدی، مبلغی که بعداً مشخص 

خواهد شد به عنوان حق رشد این بازیکن از قراردادش به استقلال تعلق گیرد.
این توافق هنوز مکتوب نشده و ممکن است به زودی و طی روزهای آتی به شکل متمم 

به قرارداد مهاجم شماره 10 آبی پوشان اضافه شود.
قایدی در دو فصل اخیر عملکردی مطلوب داشته و می توان او را بهترین و تاثیرگذارتر ین 
بازیکن دو فصل اخیر آبی پوشان و یکی از برترین بازیکنان شاغل در فوتبال ایران دانست 
که اخیراً در مقایسه مبلغ قراردادش با خیلی از بازیکنان لیگ برتری و حتی همبازیانش، 

خواهان اصلاح در مبلغ آن شده بود.

با شرکت ۴۸ پینگ پنگ باز برگزارشد؛

معرفی برترین های پینگ پنگ استان قم
برترین های مسابقات پینگ پنگ جایزه بزرگ رده جوانان استان معرفی شدند.

برپایه این گزارش ،در دیدار پایانی این رقابت ها علی اکبر حسینی با غلبه بر ماهان 
عبدی به عنوان قهرمانی این رقابت ها رسید.

در بازی رده بندی هم رسایا قسمت، رادین خیام را از پیش رو برداشت و در جایگاه سوم 
ایستاد.

مرتضی ایمانی، علی اخوان، محمد حسین ولی داداشی و محمد محمدی هم در 
جایگاه مشترک پنجم این رقابت های ایستادند.

مسابقات پینگ پنگ جایزه بزرگ رده جوانان استان با شرکت 48 پینگ پنگ باز در 
سالن شهید محمدی برگزار شد.

جسد دستیار کارلوس کی روش در خانه اش پیدا شد

مرگ مشکوک مربی سابق ذوب آهن
مربی پیشین تیم فوتبال ذوب آهن ایران و دستیار کارلوس کی روش در تیم ملی کلمبیا 

به طرز مشکوکی درگذشت.
جسد » دز مک آلینان« رسانه های ایرلندی ضمن اعلام این خبر نوشتند: مربی 
دروازه بان های ذوب آهن و دستیار کی روش در تیم ملی کلمبیا در خانه اش در ایرلند پیدا 
شده است و طی چند ساعت گذشته اخباری شنیده شده است که این مربی دست به 
خودکشی زده است. این مربی که در تیم ملی کلمبیا دستیار کارلوس کی روش سرمربی 
پیشین تیم ملی فوتبال ایران بود، سابقه حضور در کادر فنی تیم ذوب آهن و دستیاری 

امید نمازی در این تیم را هم دارد.

مهاجم سابق تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه اگر آبی پوشان می خواهند به آرامش برسند، باید مس را ببرند، 
گفت: شکست مقابل مس می تواند این تیم را وارد حاشیه های بیشتر کند.

غلامرضا فتح آبادی در مورد عملکرد تیم های لیگ برتری در نیم فصل اول گفت: لیگ بیستم نسبت به فصل های 
گذشته بهتر بود و بازی های باکیفیت بهتری را شاهد بودیم. یکی از فاکتورهای نیم فصل اول لیگ امسال، حضور 

جوانان با انگیزه بود که اعتماد به آنها می تواند آینده فوتبال ما را تضمین کند.
وی ادامه داد: شاید برخی تیم ها با داشتن جوانان نتوانستند نتایج چندان درخشانی بگیرند اما همین که به 

بازیکنان جوان میدان داده می شود و آنها می توانند تجربه کسب کنند، کار بسیار بزرگی انجام شده است.
فتح آبادی افزود: در نیم فصل اول لیگ شاهد فراز و نشیب زیادی بودیم، در پایین جدول تیم های ریشه دار وجود 
دارند که به دلیل عدم مدیریت صحیح، در حال سقوط هستند و بالای جدول هم چند تیم مثل استقلال، پرسپولیس 
و سپاهان قرار دارند که با وجود تمام مشکلات، توانستند نتایج قابل قبولی کسب کنند. سپاهان با نویدکیا شروع 
خوبی نداشت اما هر چه از بازی ها گذشت، این تیم از لحاظ فنی کیفیت بهتری پیدا کرد و توانست به رده دوم 
برسد. پرسپولیس هم پس از شکست در فینال آسیا، مدت ها در شوک این اتفاق بود و چهار بازی پیاپی را با تساوی 
به پایان رساند اما رفته رفته آن شکست سنگین را فراموش کرده و توانستند با پیروزی های اقتصادی و اشتباهاتی که 

استقلال انجام داد، صدرنشین لیگ شده و داعیه قهرمانی داشته باشند.
مهاجم سابق تیم فوتبال استقلال درباره شرایط آبی پوشان گفت: استقلال برعکس سال های گذشته لیگ را با برد 
شروع کرد، اما متأسفانه نوسان این تیم زیاد بود و رفته رفته مشکلات حاشیه ای بر روند موفقیت استقلال غلبه کرده و 
این تیم وارد یک بحران تازه شد؛ ضعف های مدیریتی، مشکلات مالی و مسائلی از این قبیل، باعث شد که استقلال 

شرایط خوبی نداشته باشد و نتواند بدون دغدغه کارش را ادامه دهد.
فتح آبادی تأکید کرد: نمی توانیم همه مشکلات را به گردن محمود فکری بیندازیم. متأسفانه محمود فکری در 
فضای مجازی با یک برد مورد تشویق قرار می گرفت و با یک شکست، بدترین انتقادها از وی می شد که این مسئله 
به تیم ضربه زیادی زد. بخش اعظم مشکلات استقلال به مدیریت ضعیف این تیم برمی گردد؛ غیرفوتبالی ها که هیچ 
شناختی از فوتبال ندارند، جایگزین کسانی شده اند که سال ها خاک فوتبال را خورده و تجربه داشتند. مشخص 

نیست مدیریت های ضعیف که به فوتبال ما ضربه های زیادی وارد کرده، تا چه زمانی ادامه خواهد داشت.
وی در پایان در خصوص دیدار روز دوشنبه تیم فوتبال استقلال برابر مس رفسنجان گفت: استقلال نیاز به آرامش 
دارد، این تیم آتش زیر خاکستر است و اگر مقابل مس به نتیجه مطلوب دست پیدا نکند، شاهد حواشی بیشتری در 
این تیم خواهیم بود. فکری می داند که روزهای سختی در پیش دارد. او حالا باید در چند جبهه بجنگد و اگر نتواند 
تمرکز و آرامش را به تیم برگرداند، نه تنها نتیجه نخواهد گرفت بلکه احتمال برکناری اش زیاد است بنابراین باید از 

تمام تجربیاتی که سال های پیش در استقلال کسب کرده، استفاده کند تا بتواند به هدفش برسد.

رییس فدراسیون والیبال گفت: تلاش ما این است که در المپیک 2024 پاریس کادر فنی ایرانی تیم ملی را هدایت کند.
محمدرضا داورزنی در یک گفت وگوی تلویزیونی، اظهار داشت: برای فدراسیون آرمان حضور در جمع چهار تیم برتر المپیک 
و رفتن روی سکوی این مسابقات را پیش بینی کرده ایم. با توجه به توانایی والیبال ایران و بازیکنانی که در 10 تا 15 سال گذشته 

پرورش یافته اند و البته جایگاه والیبال ایران در سطح جهان، به این هدف امیدواریم.
وی خاطرنشان کرد: والیبال ایران از سال 2006 رشد کمی داشت اما از 2011 و سپس از سال 2012 که وارد لیگ جهانی 

شدیم، رشد قابل توجهی داشته که زعم فدراسیون بین المللی رشدی موشکی را تجربه کرد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا ولادمیر آلکنو فقط تا المپیک هدایت تیم ملی را بر عهده دارد یا فدراسیون برنامه بلندمدتی با او 
دارد؟ گفت: وقتی شرایط مختلف را بررسی کردیم به این نتیجه رسیدیم که تیم ملی ایران به یک رهبر برای هدایت در المپیک 
نیاز دارد. از میان گزینه های مختلف به آلکنو رسیدیم و با او برای المپیک به تفاهم رسیدیم. در حال حاضر او لیگ ما را رصد 

می کند و اردوهای تیم ملی نیز از هفتم فروردین آغاز می شود.
رییس فدراسیون والیبال در پاسخ به این سوال که مربیان ایرانی کادر فنی چه کسانی هستند؟ گفت: علاوه بر پیمان اکبری و 
سعید رضایی،  رحمان محمدی راد و رضا تندروان نیز در این دوره با تیم ملی کار می کنند. فرصت خوبی است که شرایط را برای 

پس از المپیک آماده کنیم.
وی افزود: والیبال ایران با مربیان ایرانی به قهرمانی نوجوانان و جوانان جهان رسید. اما نمی توانستیم در این دوره المپیک خطر 
کنیم و تیم را با سرمربی ایرانی به توکیو بفرستیم زیرا ممکن بود روند حضور مربیان ایرانی را به تعویق بیاندازد. تلاش ما این است 

که در المپیک 2024 پاریس کادر فنی تیم ملی ایرانی باشد.
داورزنی درباره دوری طولانی مدت سعید معروف از میادین والیبال گفت: معروف پارسال به تیم بایک موتور چین پیوست اما لیگ 
این کشور به دلیل همه گیری ویروس کرونا بارها به تعویق افتاد و به همین دلیل مدت هاست که این بازیکن نتوانسته به میدان برود.
داورزنی افزود: کاپیتان تیم ملی تجربه بالا و زندگی کاملا حرفه ای دارد و مطمئن هستم که در طول لیگ ملت های والیبال، 

کمبودی که به دلیل مدت طولانی بازی نکردن دارد جبران می شود.
وی درباره کیفیت برگزاری لیگ برتر گفت: امسال یکی از فنی ترین لیگ ها در طول 40 سال گذشته بود. نبودن تعدادی از 
بازیکنان ملی پوش در لیگ،  نشان داد که والیبال ایران ظرفیت بالایی دارد. از سوی دیگر متمرکز برگزار شدن مسابقات و استفاده 

از سیستم ویدئوچک، هم کیفیت فنی مسابقات را بالا برد و هم حاشیه ها را کمتر کرد.
رییس فدراسیون والیبال درباره حضور تعدادی از مدیران پروازی در فدراسیون گفت: موضوع استفاده از برخی مدیران را که در 
خارج از تهران سکونت دارند بررسی کردیم و به این نتیجه رسیدیم که بهره بردن از آنها در مقابل هزینه ای که برای سفر به تهران 

دارند، سود بیشتری دارد.
وی ادامه داد: طبیعی است که این کار برای فدراسیون هزینه دارد ولی طبیعی است که فدراسیون باید برای استفاده از نیروهای 

توانمند استان های دیگر هزینه کند. تلاش می کنیم که از همه ظرفیت والیبال کشور استفاده کنیم.

غلامرضا فتح آبادی :

»فکری« روزهای سختی در پیش دارد
داورزنی: 

سرمربی تیم ملی والیبال در المپیک ۲۰۲۴ ایرانی خواهد بود

سرمربی تیم فولاد خوزستان می گوید: متاسفانه پنجره  نقل 
و انتقالات زمستانی مان بسته ماند و این پنجره ی بسته توان 

تجدید قوا را از تیم گرفت.
جواد نکونام درباره شروع نیم فصل دوم، دیدار برابر ذوب 
آهن، وضعیت تیم در فصل نقل و انتقالات و حضور در سه 
جبهه رقابت ها به صحبت پرداخت که در ادامه می خوانید...

*بعد از دو هفته رقابت های نیم فصل دوم لیگ برتر 
آغاز می شود. وضعیت تیم در آستانه بازی با ذوب آهن 

چگونه است؟
دقیقا از فردای دیدار برابر شهرخودرو کارمان را برای نیم 
فصل دوم آغاز کردیم. در فاصله بین آن بازی تا امروز همه 
چیز مطابق برنامه پیش رفته و امیدواریم که بتوانیم در نیم 
فصل دوم هم نتایج دلخواه را بدست بیاوریم و هواداران را 

خوشحال کنیم.
*حریف اول شما تیم ذوب آهن است که برای نیم فصل 
دوم خودش را تقویت کرده و کادر فنی این تیم هم تغییر 

کرده است.
بله ذوب آهن تیمی کاملا متفاوت نسبت به نیم فصل اول 
است. این تیم و در مجموع همه تیم های لیگ برتر به غیر 
از ما و یکی، دو تیم دیگر با هزینه های خیلی زیاد بازیکنان 
جدیدی گرفته اند که این باعث می شود نیم فصل دوم با 
چهره تازه  و قدرتمندتری وارد مسابقات شوند. ذوب آهن هم 
با تغییر کادر فنی اش حتما تیمی است که با تیم نیم فصل 

اول خیلی فرق دارد.
*همان طور که اشاره کردید فولاد بخاطر محرومیت در 
فصل نقل و انتقالات نتوانست بازیکن جدیدی به تیم 
اضافه کند و شما با همان بازیکنان نیم فصل اول باید به 

مصاف حریفان بروید.
بله، با وجود پیگیری های بسیار زیادی که از سوی آقای 
آذری و بخش حقوقی باشگاه انجام شد متاسفانه پنجره  
نقل و انتقالات زمستانی مان بسته ماند و نتوانستیم بازیکن 
جدیدی بگیریم و پنجره ی بسته، توان تجدید قوا را از تیم 
گرفت. هواداران حتما به یاد دارند که سال قبل با بازیکنانی 
که در تعطیلات نیم فصل گرفتیم، تیم را تقویت کردیم و نقاط 
ضعف برطرف شد؛ اتفاقی که متاسفانه امسال بدلیل بسته 
بودن پنجره رخ نداد. البته از بازیکنان فعلی  که در نیم فصل 
اول نهایت تلاش شان را برای موفقیت تیم انجام دادند راضی 
هستم و خوشحالم که آنها را در اختیار دارم اما واقعیت این 
است تیمی همچون فولاد که هواداران توقعات زیادی از این 
تیم دارند، باید بتواند با بهترین شرایط به میدان برود. قطعا 
با توجه به حضور فولاد در سه جبهه کارمان دشوارتر از نیم 

فصل اول خواهد بود.
و لیگ قهرمانان آسیا سه  برتر جام حذفی  * لیگ 
جبهه ای است که شما باید در این چند ماه در آن به 

رقابت بپردازید و حتما کار سخت خواهد بود.
شما شک نکنید کار خیلی سختی داریم و من همانطور که 

به بازیکنان تیم در جلسات مان گفته ام، الان هم به آن ها اعلام 
می کنم که ما در نیم فصل دوم روزهای به مراتب سخت تر و 
مهمتری پیش رو خواهیم داشت. شما برای اینکه در این سه 
رقابت مهم و فشرده به مصاف حریفان بروید باید هم بازیکن 
و هم اینکه نیروی لازم را به اندازه کافی داشته باشید. ما برای 
خودمان در این سه جام اولویت بندی کرده ایم و با توجه به 
این که پنجره نقل و انتقالاتی مان بسته بوده و در نظر گرفتن 
این واقعیت مهم، کارمان را در این سه جام پیش می بریم. باید 
واقع بینانه کار کنیم و برنامه هایمان را با توجه به داشته های 
موجود و واقعیت ها پیش ببریم. تمام هدف مان این است که 

آخر فصل مثل سال گذشته با هواداران  موفقیت مان را جشن 
بگیریم. مطمئنم از در کنار هم بودن مجموعه باشگاه فولاد و 

هواداران، هر دو در آخر فصل سود خواهیم برد.
باید  انجام شد و فولاد  *قرعه کشی جام حذفی هم 
در  که  برود  ماشین سازی  مصاف  به  بازی  اولین  در 
لیگ نتایج خوبی نگرفته اما مطمئنا برای جام حذفی 

انگیزه های زیادی دارد.
در حال حاضر تمام تمرکز ما بر روی لیگ برتر است و نه جام 
حذفی. اولویت فعلی ما مسابقات لیگ برتر است و در زمان 

خودش درباره جام حذفی صحبت خواهم کرد.

نکونام: 
پنجره ی بسته توان تجدید قوا را از ما گرفت

پیشکسوت فوتبال ایران، گفت: استقلال و پرسپولیس به دلیل محبوبیتی که در 
جامعه دارند و هواداران پرتعداد خود، همیشه خاص هستند.

ایران در نیم فصل  ابراهیم قاسمپور در خصوص شرایط فنی لیگ برتر فوتبال 
نخست، اظهار داشت: به نظرم نیم فصل باکیفیتی نداشتیم. بیشتر بازی ها دفاعی 

بود و خبری هم از بازیکنان خلاق نبود. در کل فوتبال قشنگی از تیم ها ندیدیم.
وی ادامه داد: مهم ترین دلیلی که باعث شد فوتبال خوبی نداشته باشیم، حضور 
نداشتن هواداران در ورزشگاه ها بود. وقتی هوادار در ورزشگاه نباشد فوتبال جذاب 

نمی شود و کیفیت مسابقات هم پایین می آید.
پیشکسوت فوتبال ایران در مورد قهرمانی نیم فصل پرسپولیس در لیگ برتر و اینکه 
برخی معتقدند،  پرسپولیس تیم خاص است، گفت: پرسپولیس و استقلال به خاطر 
محبوبیتی که در جامعه دارند همیشه خاص هستند و چون تیم های پایتخت نشین 

هم هستند حتی بین خواص جامعه و سیاسیون نیز محبوب هستند.  
قاسمپور افزود: اگر پرسپولیس فوتبال خوبی بازی می کند و قهرمان می شود به 
خاطر تیمی است که »برانکو ایوانکوویچ« ساخته و تفکری است که از زمان او در این 

تیم وجود دارد. البته نمی شود از دانش »یحیی گل محمدی« نیز چشم پوشی کرد.  
وی خاطرنشان کرد: پرسپولیس در شرایطی به قهرمانی نیم فصل رسید که در 
ابتدای لیگ بازیکنان مهم خود را از دست داد اما با اینکه تیمش تغییر کرده بود، به 
خود آمد. این را هم بگویم که استقلال و سپاهان نیز تیم هایی بودند که می توانستند 
قهرمان نیم فصل شوند.   پیشکسوت تیم فوتبال صنعت نفت آبادان درباره عملکرد 
اما مثل همیشه  نتایج خوبی در نیم فصل گرفت  این تیم،  گفت: صنعت نفت 
مشکلات مالی این تیم وجود دارد. در مجموع به غیر از فولاد، همه تیم های جنوبی 
مشکل مالی دارند. وقتی صنعت نفت نتیجه گرفته باید به بازیکنان، مربیان و مدیران 

رسیدگی شود نه اینکه مشکل مالی وجود داشته باشد. در کل صنعت نفت  با توجه به 
بضاعتی که دارد عالی نتیجه گرفته است.  

اینکه »طالب ریکانی« کاپیتان صنعت نفت به پیشنهاد  قاسمپور در خصوص 
استقلال پاسخ منفی داده و گفته صنعت نفت مثل خانواده اش است و خانواده خود 
را به پول نمی فروشد، عنوان کرد: طالب بازیکن جوانی نیست که دنبال پول باشد. او 
با تجربه است و تجربه اش می تواند به کمک صنعت نفت بیاید. طالب عاشق شهرش 

است و تیمش را به پول نفروخته که این موضوع جای تقدیر دارد.  
وی در پایان گفت: باشگاه صنعت نفت باید قدر امثال بازیکنانی همچون ریکانی را 
بداند. من هم موافق فروش او نبودم. اگر قرار باشد بازیکنی را بفروشیم تا مشکلات 
کار  نفروختن طالب  در کل  دیگر دچار مشکل می شود.  مالی حل شود، جایی 

عاقلانه ای بود.

ابراهیم قاسمپور: 

استقلال و پرسپولیس به دلیل داشتن هوادار خاص هستند
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همراهان قدیمی و مخالفان جدید؛

اصولگرایان و معضل پدرسالاری

ترکیب پدرسالار در اردوگاه اصولگرایی این روزها نوعی اتهام است که طیفی از این 
جریان، طیف دیگر را متهم به اعمال آن می کنند؛ این معضل از یک سو و بالا گرفتن 
تنش های لفظی میان موافقان قدیم و مخالفان جدید نگرانی ها از آینده وحدت را 

میان این جریان سیاسی افزایش داده است. 
با وجود همه  ائتلاف،  و مدافعان شورای  به شورای وحدت  منتسبان  اختلاف 
گروهی  است.  رشد  حال  در  و  دوانده  ریشه  نزدیکی،  برای  تلاش ها  و  تکذیب ها 
انتخاباتی  نادیده گرفتن تجربیات  از  و گروه دیگر  را پدرخوانده می داند  دیگری 
خود گلایه دارد. برخی اظهارات درباره رد و تایید صلاحیت شماری از چهره ها هم 
آتش اختلافات را برافروخته و به نظر می رسد اصولگرایان برای آرامش انتخاباتی، 
انتخابات پیش رو تنها یک راه در پیش دارند و آن رسیدن به نامزدی است که همه 
با حضورش موافق باشند. این گزینه می توانست حجت الاسلام »ابراهیم رییسی« 
باشد اما مخالفت های تلویحی وی تاکنون این امید را ناامید کرده است. با اصرار 
حجت الاسلام رییسی بر موضع خود، صف طولانی از نامزدهای حاضر به یراق پیش 
روی شوراهای وحدت و ائتلاف شکل گرفته که انتخاب و حمایت از هریک از آن ها 

می تواند آغازگر مسیر جدایی میان طیف ها باشد.
پدرسالار کیست؟ 

همزمان با جدی شدن فعالیت شورای وحدت در کنار دیگر سازوکار اصولگرایان 
برای اتحاد؛ یعنی شورای ائتلاف، اصولگرایان نزدیک به هریک از این دو گروه و نیز 
اصولگرایانی که خود را خارج از این دو دسته تعریف می کنند؛ دیگری را متهم به 
پیش گرفتن روش های پدرسالارانه یا قیم مابانه می کنند. گروه دیگر هم در دفاع از 
خود؛ تنها دلیل تلاش برای ریش سفیدی را تلاش را برای توافق میان همه طیف های 

اصولگرا می داند.
شورای وحدت با محوریت جامعه روحانیت مبارز و شورای ائتلاف با ریاست غلامعلی 
حدادعادل در تلاش هستند تا اثبات کنند که انگیزه تمام تکاپوهای انتخاباتی چیزی 
جز ایجاد اتحاد نیست. حدادعادل روز جمعه 30 بهمن ماه در همایش سیاسی 
اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان بار دیگر و البته این بار صریح تر از شورای وحدت 
و بانیان آن انتقاد کرد و گفت: »مشکل امروز ما این است که جامعه روحانیت مبارز 
به طور مستقل راه افتاده و می گوید من هم می خواهم انتخابات را میزبانی کنم و 
محور وحدت شوم. حرف بنده به آن ها این است که وقتی تجربه شورای ائتلاف وجود 
دارد، چرا آن را نادیده می گیرید؟ از طرف دیگر دوستان پایداری هم داستان خود را 
دارند؛ البته ما هنوز خط مذاکره ای با آن ها باز نکرده ایم و مذاکرات را برای مراحل 

بعدتر گذاشته ایم.«
در پاسخ به این اظهارات حدادعادل؛ حجت الاسلام »حسین ابراهیمی« عضو 
جامعه روحانیت مبارز تصریح کرده است: »ما شورای ائتلاف را نادیده نمی گیریم قبلا 
آقایان با جامعه روحانیت هماهنگ بودند و نام آنها در انتخابات تشکل های همسو با 
جامعتین بود. تشکل های همسو در تقابل با جامعه روحانیت نبودند. خود ما نه ادعا، 

نه کاندیدا و نه مساله پدرخواندگی نداریم.«
 در این میان طیف پایداری اما ساز مخالف خود را از هم اکنون برای انتخابات 
کرده  تصریح  حزب  این  دبیرکل  محصولی«  »صادق  و  است  کرده  کوک   1400
است: »محصولی و جبهه پایداری اهل بده بستان نیستند برای همین ممکن است 
حرف هایی هم درباره ما بزنند. برخی می گویند اگر با ما وحدت کردید درست است 
ولی اگر وحدت نکردید وحدت شکن هستید! ما معتقدیم جریانی می خواهد تحت 
عنوان پدرسالاری برای احزاب اصولگرا تصمیم بگیرد ولی ما زیر بار این جریان 

نمی رویم«.
در پاسخ به انتقاداتی از این نوع، حجت الاسلام »مصطفی پورمحمدی« دبیر کل 
جامعه روحانیت مبارز با بیان اینکه عده ای جامعه روحانیت مبارز را پدر سالار معرفی 
می کنند در انتقاد از این سخن گفت: به نظرم نگاه پدرسالارانه این است که یک فرد 
نزدیک انتخابات می آید و نامزدهای مورد اقبال خود را تعیین می کند یا تغییری در 
چینش نامزدها ایجاد می کند. کسانی که امروز جامعه روحانیت مبارز را پدرسالار 
می خوانند خودشان مخفیانه پدرخوانده هستند. البته پدرخوانده ها معمولا از یک 
مقبولیت برخوردارند. این افراد که مقبولیت چندانی ندارند بیشتر نقش ناپدری را 

ایفا می کنند.
همه طیف های اصولگرا از اتهام پدرسالار بودن تبری می جویند و تاکید دارند؛ 
اختلاف ها به زودی حل و فصل خواهد شد اما تا زمانی که ریش سفید اصولگرایان 
مشخص نشود کار به آسانی پیش نخواهد رفت. اینکه باید از ریش سفیدی گذشته 
و به سازوکار دموکراتیک تری برسند، آرمانی است که با توجه به ضعف نظام حزبی در 

ایران به این زودی محقق نخواهد شد.
همراهان قدیمی و مخالفان جدید

در هر اظهارنظر بزرگان اصولگرا درباره چهره ها و نام های احتمالی کاندیدا در 
انتخابات، ترجیع بند مشترکی وجود دارد بارها بر این موضوع تاکید می شود که در 
بحث کاندیدا هنوز وارد مصادیق نشده اند. با این همه به نظر می رسد حتی اگر درباره 
مصادیق حمایتی هم ورودی نشده باشد؛ مصادیق برائت آرام آرام مشخص می شوند 
به گونه ای که »غلامعلی حدادعادل« در همایش سیاسی اتحادیه جامعه اسلامی 
دانشجویان قاطعانه از رد صلاحیت و بسته شدن پرونده رییس جمهوری سابق در 
عرصه سیاست سخن می گوید و تاکید می کند: »آمدن احمدی نژاد به انتخابات را 
اصلا در نظر نگیرید. به نوعی این تکلیف روشن است.« سخنانی که با واکنش تند 
»محمود احمدی نژاد« هم روبرو شده و رییس جمهوری سابق تصریح کرده است: 
»رهبری گفتند انتخابات پرشور لازم است و آن را تنها راه علاج دردهای کشور و 
برقراری امنیت اعلام کردند، اما این آقا رسماً از انتخابات افتضاح و حداقلی مجلس 
در سال 98 دفاع و آن را به عنوان یک الگوی موفق معرفی می کند و جالب است که 

این نسخه را برای انتخابات ریاست جمهوری هم تجویز می کند.«
با توجه به اینکه حدادعادل در مقام رییس مجلس هفتم، بیشترین همراهی و 
همکاری را با دولت احمدی نژاد داشت؛ این تنش ها عجیب به نظر می رسد اما 
اصولگرایان سال هاست که رییس دولت های نهم و دهم را آلوده به انحراف می دانند 
و هریک به نوعی از وی برائت می جویند. با این همه اظهارات حدادعادل و پاسخ 
تند احمدی نژاد نشان از افزایش تنش ها در جریان اصولگرایی دارد و هر اندازه هم 
اصولگرایان از احمدی نژاد دوری کنند، وی در رسته آن ها دسته بندی می شود و 

حتی گاهی برخی برای گرم کردن تنور انتخابات به وی امیدها دارند.
دعوت و اعلام های نامزدی

تنش های لفظی و اختلافات در جریان اصولگرا مانع از گمانه زنی ها درباره نامزدهای 
بالقوه نشده و همچنان خبرهای شنیده و تایید نشده از دعوت ها و درخواست ها برای 
حضور حجت الاسلام رییسی در انتخابات شنیده و منتشر می شود. بر اساس تازترین 
خبرهای منتشر شده در فضای مجازی تعدادی از نمایندگان مجلس برای حضور 
رییس قوه قضائیه امضا جمع کرده اند و بر اساس شنیده های تایید نشده بانیان 
جمع آوری امضا برای حضور حجت الاسلام رییسی در انتخابات ریاست جمهوری از 

چهره های نزدیک به جبهه پایداری در مجلس هستند.
این درحالی است که گروه دیگری هم از اصولگرایان معتقدند که بهتر است حجت 
الاسلام رئیسی در کسوت ریاست قوه قضائیه باقی بماند. »محمد تقی رهبر« عضو 
جامعه روحانیت مبارز یکی از معتقدان به این موضوع بوده و گفته است: »دستگاه 
قضا بسیار مهمتر از قوه مجریه است در واقع بهتر است آقای رییسی با تجارب 
و عملکردی که از قبل داشتند سنگر قضا را رها نکنند.« چهره هایی مانند حجت 
الاسلام »مصطفی پورمحمدی« هم در پاسخ به این پرسش که نامزد انتخابات خواهد 
شد یا نه گفته است: »تا الان تصمیمی مبنی بر کاندیداتوی نداشتم و الان هم 

قصدی برای کاندیداتوری ندارم.«

علی مطهری می گوید: من با رئیس جمهور شدن یک شخص روحانی مخالف 
هستم مگر اضطراراً. به ویژه آنکه تز شهید مطهری همین بود و امام خمینی هم در 

ابتدا چنین نظری داشتند.
فاطمه استیری - فائزه عباسی :»نیازمند دولت مقتدر هستیم که در برابر دخالت 
ها بایستد«؛ این جمله را علی مطهری نماینده ادوار مجلس چند روز قبل از اعلام 

کاندیداتوری اش برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 1400 مطرح کرد.
او که مهمان کافه خبر خبرگزاری خبرآنلاین بود تاکید دارد نباید یک نظامی 
رئیس جمهور و حتی وزیر شود. علی مطهری که می گوید اطلاعی از تصمیم علی 
لاریجانی برای کاندیداتوری ندارد این را گفت که اگر ابراهیم رئیسی، قالیباف، 
حسین دهقان، جلیلی و محسن رضایی کاندیدا باشند به هیچکدام آنها رأی 

نخواهد داد.
وقتی از مطهری درباره گمانه ها پیرامون ظریف سوال می کنیم صریح می گوید؛» 
ظریف به درد وزارت خارجه  می خورد نه ریاست جمهوری. آقای ظریف استقامت 

لازم در برابر دخالت های خارج از دولت را ندارد«
گفتگو با علی مطهری، نماینده ادوار مجلس و کاندیدای انتخابات 1400 را در 

ادامه بخوانید؛
آقای مطهری شما از برنامه آقای لاریجانی برای انتخابات خبر دارید؟ آقای 
جواد لاریجانی گفته بودند آقای علی لاریجانی هم در گزینه های انتخاباتی 

هستند. 
در مصاحبه با شما گفته بودند؟

علی لاریجانی ذاتا معتدل و عاقل است /نمی دانم کاندیدای 1400 می شود یا نه
خیر، ایشان فقط با فارس و تسنیم مصاحبه می کنند.

بله؛ ایشان جزو همان افرادی است که اختناق را نهادینه می کند )خنده(.
بین برادرها آقای علی لاریجانی است که از همه روشنفکرتر است

بله، شاید آن هم به دلیل نزدیکی به خانواده ما باشد )خنده(. البته ایشان ذاتاً 
معتدل تر و عاقلتر است. درباره حضور ایشان در انتخابات، من نمی دانم و از ایشان 
هم نپرسیده ام چون اگر می پرسیدم شاید در محظور قرار می گرفتند.  اگر هم قرار 

باشد بیاید نمی گوید؛ اگر هم به من بگوید باز من به شما نمی گویم!
لاریجانی هم تجربه دارد هم ذکاوت اما...

فکر می کنید اگر وارد انتخابات شوند فضا آنقدر به سود او هست که بتواند 
رئیس جمهور شود؟ 

پایگاه رأی او را نمی دانم. سوابق اجرایی و تجربه و ذکاوت لازم را دارد اما به لحاظ 
شخصیتی آن فردی نیست که بتواند در مقابل دخالت های خارج از دولت به طور 
کامل ایستادگی کند و از حقوق مردم در برابر رفتارهایی که با منتقدان و مخالفان 

می شود دفاع کند.
ما 12 سال با ایشان در مجلس بودیم. ایشان گاهی بیش از آنکه به فکر ارتقاء 
جایگاه مجلس باشد به فکر اجرای دستوراتی بود که از این سو و آن سو می آمد. 
مثال واضح آن، موضوع استیضاح وزیر کشور است که اجازه نداد اعلام وصول 
بشود! چون به او دستور داده بودند که این استیضاح انجام نشود، در حالی که باید 
می گفت مجلس بر این کار اصرار دارد و باید انجام شود. اگر انجام می شد آثار خوبی 

برای کشور پس از حوادث آبان 98 داشت.
ظریف به درد وزارتخارجه می خورد نه ریاست جمهوری

نظر شما درباره آقای ظریف چیست؟ 
آقای ظریف به درد وزارت خارجه  می خورد نه ریاست جمهوری. آقای ظریف هم 
استقامت لازم در برابر دخالت های خارج از دولت را ندارد. کسی باید بیاید که محکم 
و مقتدر در مقابل این دخالت ها بایستد تا هرکسی کار خود را انجام بدهد. امروز 
برخی اصول قانون اساسی کنار گذاشته شده و اجرا نمی شود و برای همین است 
که می بینیم همه در کار هم دخالت می کنند. شما نگاه کنید مثلا رئیس قوه قضائیه 
در جلسه شورای اداری استان سمنان که یک کار اجرایی است شرکت می کند؛ 

این یعنی چی؟
نیازمند دولت مقتدر هستیم که در برابر دخالت ها بایستد

مگر رئیس قوه قضائیه می تواند در کار اجرایی دخالت کند؟ یا می بینیم یک 
کارخانه ای که تعطیل شده است رئیس قوه قضائیه از آن کارخانه بازدید می کند و 
می گوید ببینیم چه کاری می شود انجام داد. اینها همه از وظایف قوه مجریه است 
گرچه ممکن است ارتباطی هم با قوه قضائیه داشته باشد. متاسفانه همه در کار 
هم دخالت می کنند. می بینیم افتتاح یک پالایشگاه یا یک مجتمع مسکونی توسط 
یک نظامی انجام می شود، در حالی که همه اینها باید زیر مجموعه دولت باشد و 
اگر هم می خواهند کمک کنند باید زیر مجموعه دولت باشند نه اینکه هر کسی 
برای خودش کار کند. یک دولت مقتدر نیاز است که در برابر این دخالت ها بایستد.

رئیس جمهور نظامی، بی اقتداری دولت را تشدید می کند
برخی تا اسم دولت مقتدر یا رئیس جمهور مقتدر را می شنوند بحث دولت 

و رئیس جمهور نظامی را مطرح می کنند و ...
نه، منظور از مقتدر، نظامی  نیست. اتفاقا رئیس جمهور نظامی موضوع دخالت ها 
و بی اقتداری دولت را تشدید می کند.  اصلا صلاح نیست یک نظامی در حالی که 
نظامی است رئیس جمهور شود. اگر یک نظامی بخواهد رئیس جمهور شود باید از 
آن نهاد نظامی بیرون بیاید و یا دست کم تعهد بدهد اگر رای آورد از آن نهاد نظامی 
کاملا جدا شود نه اینکه عضو آن نهاد نظامی باشد و در عین حال رئیس جمهور هم 
باشد. اصلا معنی ندارد یک رئیس جمهور نظامی داشته باشیم و شبیه پاکستان و 

ترکیه قدیم بشویم که با هزار زحمت توانستند دولت را از نظامی ها پس بگیرند.
نمی شود قدرت نظامی، سیاسی و اقتصادی در یک جا متمرکز شود

این امر موجبات اختلاف در نیروهای نظامی را هم فراهم خواهد کرد. من در زمان 
آقای احمدی نژاد وقتی آقای رستم قاسمی می خواست وزیر نفت شود، در جلسه 
رأی اعتماد به او در مخالفت با او نطق کردم و گفتم اینکه یک نظامی بخواهد وزیر 
شود غلط است؛ او اگر می خواهد وزیر شود باید استعفا دهد. نمی شود در حالی 
که عضو سپاه است وزیر هم باشد؛ نمی شود قدرت سیاسی و نظامی و اقتصادی 
)نفت( در یک جا متمرکز شود. جالب اینجاست که در آن جلسه آقای لاریجانی از 
ترس اینکه مبادا آقای قاسمی رای نیاورد خودش به عنوان موافق صحبت کرد.به 
هر حال من از اول مخالف این موضوع بودم و به نظرم اگر یک نظامی می خواهد 

کاندیدا شود باید در صورت رأی آوردن از نهاد نظامی خارج شود.
با توجه به اینکه تعداد کاندیداهای نظامی در حال افزایش است و مشاهده 
می کنیم از سردار دهقان و سعید محمد تا قالیباف و رضایی، تحرکات خود را 
کلید زده اند، چقدر محتمل می دانید که در ۱۴00 یک رئیس جمهور نظامی 

داشته باشیم؟
من بعید می دانم مردم به نظامی ها اقبالی نشان بدهند. معتقدم مردم هم رای 
نخواهند داد و چندان خوششان نمی آید که یک نظامی در رأس قوه مجریه قرار 

بگیرد.
بهتر است یک دولت معتدل روی کار بیاید

آقای مطهری! شما چندی پیش در مصاحبه ای با خبرآنلاین گفتید FATF در 
دولت اصولگرا به تصویب می رسد، از طرف دیگر الان بحث دولت مقتدر را مطرح 
می کنید. در واقع این تناقض در حرف های شما مشاهده می شود که اگر دولت 
همسو با نهادهای حاکمیتی باشد مشکلات رتق و فتق خواهد شد و از سوی دیگر 

می گویید باید مقتدر باشد و در مقابل دخالت های خارج از دولت ایستادگی کند. 
من البته با این فرض که دولت ترامپ بر سر کار باشد و فشارهای حداکثری 
ادامه داشته باشد گفتم بهتر این است که یکی از همین تندروها بر سر کار بیاید 
که خودشان مشکل را رفع کنند و دیگر کسی نباشد که برای دولت مستقر دائما 

کارشکنی و سنگ اندازی کند.
آنها وقتی خودشان مسوول نان و آب مردم باشند مجبور می شوند برای رفع 
مشکلات اقدامی بکنند و برای حل fatf و برجام و حتی رابطه با آمریکا گامی بردارند. 
اما امروز که بایدن دولت آمریکا را به دست گرفته و شرایط تغییر کرده است بر آن نظر 

نیستم و معتقدم که بهتر است در ایران یک دولت معتدل روی کار بیاید.
نه به رئیسی و جلیلی رأی می دهم نه به قالیباف، محسن رضایی و حسین 

دهقان
ابراهیم رئیسی، جلیلی، حسین دهقان، رستم قاسمی،  بین  اگر شما 

قالیباف و محسن رضایی حق انتخاب داشتید به کدام یک رای می دادید؟ 
هیچکدام.

با رئیس جمهور شدن یک شخص روحانی مخالف هستم
یعنی رأی نمی دهید؟ 

رأی می دهم ولی خط تیره می گذارم. ببینید درباره آقای ابراهیم رئیسی باید 
بگویم من با رئیس جمهور شدن یک شخص روحانی مخالف هستم مگر اضطراراً. 
به ویژه آنکه تز شهید مطهری همین بود و امام خمینی هم در ابتدا چنین نظری 
داشتند بعد با شرایطی که به وجود آمد مجبور شدند با ریاست جمهوری آقای 
خامنه ای موافقت کنند و تازه ریاست جمهوری در آن زمان یک مقام تشریفاتی بود و 

نخست وزیری مقام اجرایی بود.
کاندیداتوری قالیباف، بی احترامی به رأی مردم است

ثانیا آقای رئیسی در مسند قوه قضائیه قرار گرفته و اصلاحاتی را در این دستگاه 
آغاز کرده است. ایشان باید کارش را به نهایت برساند. این که افراد از این شاخه 
به آن شاخه می پرند کار درستی نیست. لذا بهتر است ایشان وارد انتخابات نشود. 
درباره آقای قالیباف هم همین موضوع صادق است. ایشان از مردم برای مجلس 
رأی گرفته است برای چهار سال آینده. بهتر است این کار را به پایان برساند. اینکه 

وارد انتخابات ریاست جمهوری شود بی احترامی به مردم است.
سعید جلیلی در عالم رویا به سر می برد

در مورد آقای جلیلی هم واقعیت این است که من تفکر ایشان را قبول ندارم. افکار 
سیاسی او منطبق بر واقعیات نیست و به نوعی در عالم رؤیا به سر می برند. و بقیه هم 
که نظامی هستند و من ریاست جمهوری نظامی ها را قبول ندارم. بنابراین به هیچ 

کدام رأی نمی دهم.
خیلی ها معتقدند علی مطهری در زمینه مسائل سیاسی تغییر کرده 
است مثل موضوع رابطه با آمریکا یا پیگیری ها و اظهار نظرها درباره زندانیان 
سیاسی و اعتراضات مردمی. آیا شما با ورود به سیاست نظرتان تغییر کرده 

است؟ 
من از ورودم به مجلس هشتم نگاهم همین بود و تغییری نکرده است. در داستان 
رابطه با آمریکا هم من معتقدم ما باید متناسب با رفتار آمریکا عمل کنیم. این طور 
نیست که تا ابد باید رابطه قطع باشد. از اول انقلاب هم قرار بر قطع رابطه نبود. کار 
نامعقول و هیجانی تسخیر سفارت و گروگان گیری طولانی مدت که متأثر از نفوذ 
گروه های چپ در انقلاب و شاید به تحریک شوروی بود باعث شد که آمریکا رابطه 

را قطع کند.
اگر رابطه با آمریکا به نفع انقلاب است، باید اینکار را بکنیم

اگر رابطه با آمریکا به نفع انقلاب یا به نفع آزادی فلسطین است باید این کار را 
بکنیم و رنج غیرضروری بر مردم تحمیل نکنیم. به عبارت دیگر هدف را نباید گم 
کنیم. وضعیت فعلی به نفع اسرائیل است. گاهی اتفاقی می افتد که اجتناب ناپذیر 
است. مثلا حمله نظامی رخ داده و بخشی از خاک ما را اشغال کرده اند. اینجا هر 
کاری که لازم است باید انجام دهیم و هر هزینه ای بدهیم ارزش دارد و مردم هم 
ایستادگی می کنند. اما زمانی ما یک کارهای هیجانی غیر لازم انجام می دهیم که به 

خاطر آن باید سختی هایی را متحمل شویم که اجتناب پذیر بوده اند.
مانند تسخیر سفارت آمریکا یا حمله به سفارت عربستان. چه ضرورتی وجود 
داشته. این که با همه درگیر شویم و دور خود دیوار بکشیم و در نتیجه مردم را به 
زحمت بیاندازیم و دست آوردی هم نداشته باشیم معقول نیست. نقدی که من دارم 
به موارد این چنینی است. اگر رابطه با آمریکا برای کشور و مردم منفعت دارد خب 
این کار را انجام دهیم و تنها بر اساس تخیلات کشور را اداره نکنیم. مثلا بگوییم چون 
در شرایطی امام گفته است رابطه با آمریکا بد است ما تا ابد این را ادامه می دهیم. 
باید عاقلانه فکر کنیم. قبلا شرایطی وجود داشته است و امروز شرایط دیگری حاکم 
است. اصلا هدف ما از انقلاب چه بوده است. لذا باید از آن فضای احساسی دور 
شویم و به واقعیات نگاه کنیم. آیا این رابطه ای که امروز ما با کشورهای عربی داریم 

درست است؟! همه را از خودمان ترسانده ایم و آنها را به دامن اسرائیل انداخته ایم.
چرا با مصر رابطه نداریم؟

مثلا ما با مصر سال هاست رابطه نداریم. چرا  نباید با این کشور رابطه داشته 
باشیم؟ یک زمانی این رابطه به دلیل موضوع کمپ دیوید به هم خورد. امروز که 
دیگر کمپ دیوید موضوعیت ندارد. مصر یک کشور اسلامی مؤثر در دنیای اسلام از 

نظر فرهنگی و سیاسی است، چرا نباید با آن رابطه داشته باشیم؟
باید روابط خارجی را اصلاح کنیم

در دنیای اسلام فقط دو تا دوست داریم یکی حزب الله و یکی هم حماس که 
حماس هم نیم بند است، گاهی با عربستان است گاهی با قطر. بعد با این وضعیت 
می خواهیم انقلاب را هم صادر کنیم. معلوم است که نمی شود. اصلا بدون اینکه با 
کشورها رابطه داشته باشیم و آنها را به خود جذب کنیم چطور می خواهیم انقلاب را 
صادر کنیم؟ ما باید کشورهایی مثل عربستان و امارات و بحرین را جذب می کردیم و 
در مقابل آمریکا و اسرائیل قرار می دادیم نه اینکه آنها را با اسرائیل متحد و در مقابل 
خودمان قرار دهیم. همه را از خود طرد کرده ایم و می خواهیم دنیا را درست کنیم و 
از سوی دیگر دائما فشار غیرضروری متوجه مردم است. کار این طور پیش نمی رود. 

باید روابط خارجی را اصلاح کنیم.
آقای روحانی هم با همین شعار روی کار آمد اما ...

ایشان از همان ابتدا قافیه را باخت چراکه آنقدر همه جا عقب نشینی کرد که الان 
دیگر قدرتی ندارد و برای هر کاری باید با چندین جا هماهنگ کند. اما اگر از ابتدا 
قدرت خود را حفظ می کرد، با آن اختیارات و رایی که داشت بهتر می توانست عمل 
کند. شما نگاه کنید ایشان همان ابتدای دولت دوازدهم وقتی می خواست فهرست 
کابینه را تنظیم کند چند جا فرستاد که نظر دهید و کار به جایی رسید که انتخاب 
برخی وزرای او انتخاب بیستم بود در حالی که فهرست وزرا باید مستقیم به مجلس 
تحویل داده شود. این که تأیید فلان نهاد و فلان نهاد را بگیرم معنا ندارد. بنابراین 
خود آقای روحانی از همان اول بند را آب داد و حالا هم قدرت چندانی ندارد. 
می بینیم رئیس جمهور سوریه به ایران دعوت می شود اما وزیر خارجه دولت و حتی 
خود رئیس جمهور خبر ندارد. یا مثلا وزیر خارجه می خواهد به یک سفر برود به او 
می گویند با چه کسی باید دست بدهی و با چه کسی دست ندهی. این که دیگر 
دولت نمی شود. لذا دولت مقتدر که می گویم یعنی این که مقابل این دخالت ها 

بایستد.

علی مطهری: 

نیازمند دولت مقتدر هستیم که در برابر دخالت ها بایستد 
کاندیداتوری قالیباف، بی احترامی به مردم است 

و  شد  مشخص  اصلاح طلبان  ساز  اجماع  نهاد  تکلیف 
حالا جریان چپ با بازگشت به دامان چریک پیر اصلاحات 
درصددند تا هم آخر و عاقبت وحدت را تضمین کنند و هم 

ریسک تصمیمات انتخاباتی را به حداقل برسانند. 
این چند صباح تا پیچ تاریخی انتخابات 1400 و دلسردی 
مردم برای رای دادن، کار را آنقدر برای جناح چپ دشوار کرده 
است که دیگر مجالی برای ریسک و اشتباهات تشکیلاتی 
وجود ندارد، دیگر فرصتی برای آزمون و خطا باقی نمانده 

است.
اهالی اردوگاه اصلاح طلبی با سرعت هرچه تمام تر رکاب 
می زنند تا از قافله انتخابات و کاروان رقیب عقب نیفتند. 
موضوع حتی آنقدر جدی شد که سیدمحمد خاتمی در ردای 
لیدری جناح چپ فرمان انتخاباتی خطاب به اصلاح طلبان 
صادر کرد و آنها را به وحدت و  برداشتن گام جدی در مسیر 

انتخابات ریاست جمهوری دعوت کرد.
خیز برای حرکت جمعی

ساختاری  مشکلات  اینکه  علی رغم  طلبان  »اصلاح 
زیادی دارند ولی بالاخره برای انتخابات استراتژی مدون و 
تکنیک هایی را مدنظر قرار  می دهند و سعی شان این است 
که یک بحث و گفتمانی را راه اندازی کنند«  این جمله ای 
در وصف  اصولگرا  یک  عنوان  به  که جواد لاریجانی  است 
رقیب به زبان می آورد؛ موضوعی که در آخرین تحرکات جبهه 
شورایعالی  برای  جایگزین  نهاد  یک  تولد  برای  اصلاحات 

سیاست گذاری اصلاح طلبان می توان مشاهده کرد.
نیمه بهمن ماه بود که فرج کمیجانی رئیس دوره ای جبهه  
که  سازوکاری  داد؛  خبر  جدید  نهادی  ایجاد  از  اصلاحات 
به گفته فرج کمیجانی با انتخاب 15 نفر اعضای حقیقی 
توسط کارگروه 9 نفره  و حضور 31 حزب، اعضای 46 نفره 
خود را تکمیل کرده است. البته این نهاد هم مانند شورایعالی 
میان  دراین  و  دارد  منتقدانی  و  مخالف  سیاست گذاری 
برخی چهره ها مانند رسول منتجب نیا معتقد هستند نهاد 

اجماع ساز ادامه همان شورایعالی سیاست گذاری با همان 
ایرادات است.  

هادی  و  نبوده  جدید  سازوکار  منتقد  تنها  منتجب نیا 
خامنه ای نیز به صف منتقدان اضافه شد.هادی خامنه ای در 
بیان نقد و انتقاد با منتجب نیا هم نظر است و  این سازوکار را 
در جهت هژمونی برای برخی اشخاص می داند، او می گوید 
» هر سازوکاری که به تضعیف تحزب بیانجامد،دارای اشکال 
است. دوستانی که مدافع توسعه سیاسی بوده اند، نباید با 
روندهای شبه دموکراتیک احزاب را تضعیف کنند و برای افراد 
و محافل خاص، هژمونی بسازند و از احزاب هم صرفاً به عنوان 
سازمان رأی استفاده کنند.« او در نهایت در جایگاه دبیرکل 
مجمع نیروهای خط امام مخالفت این حزب را با این سازوکار 

اعلام می کند.
از  برخی  به  نهاد درپاسخ  این  اعضای  از  حسین کمالی 
این انتقادات که بیشتر رای دادن اشخاص حقیقی را نشانه 
این  در  حقیقی  اشخاص  حضور  می گوید:»تفاوت  می رود 
سازوکار جدید با قبلی، این است که این اشخاص حق رأی 
ندارند.«  این درحالی است که زهرا شجاعی از دیگر اعضای 
این نهاد می گوید:»نفس رأی دادن مسئله مهمی نیست بلکه 

رأی ساختن مهمتر است.«
بازگشت چریک پیر

»ما نیاز به فردی داریم مانند بهزاد نبوی که کار کشته باشد 
ناصری  عبدالله  را  این  بشناسد«  را  تحزب  و  تشکیلات   و 
شورایعالی  تشکیل  از  بعد  سال  یک  خاتمی،  مشاوران  از 
سیاست گذاری اصلاح طلبان به زبان می  آورد. حالا چند 
ماهی می شود که محمدرضا عارف سکان اداره شورایعالی 
را رها کرده است و حاضر نشد تا در ساز و کار جدید حضور 
وارد  خللی  کار  به  چندان  هم  بودنش  البته  باشد  داشته 
نمی کرد و تصمیم جریان چپ باز هم همین بود که کار را به 

دست کاردانی چون چریک پیر اصلاحات بسپارند.
شورای  دوره ای  رئیس  کمیجانی   که  بود  ماه  بهمن   26

نفره  اعضای 46  کرد:  اعلام  اصلاحات  جبهه  هماهنگی 
جماران  حسینیه  در  حضور  با  ایران  اصلاح طلبان  جبهه 
ضمن تجدید میثاق با آرمان های بلند حضرت امام خمینی 
)ره(، مهندس بهزاد نبوی را به عنوان رئیس موقت جبهه 
آیین نامه داخلی این جبهه  تا تصویب  ایران  اصلاح طلبان 

انتخاب کردند.
بهزاد نبوی  سرد و گرم سیاست را به خوبی می شناسد و 
بود.  اسلامی  انقلاب  مجاهدین  سازمان  ارشد  اعضای  از 
انتخاب بهزاد نبوی برای قرار گرفتن در راس یک تشکیلات 
حزبی از این نظر اهمیت دارد که نه اهل سکوت طولانی 
مدت است و نه اهل بی گدار به آب زدن و مهم تر از همه به 
لحاظ سال های حضورش درجمع اصلاح طلبان مرجعیت و 
نفوذ قابل توجهی در میان طیف های مختلف اصلاح طلبی 
دارد و برای همین در راستای وحدت و تصمیم واحد گرفتن 
دیگر  سوی  از  و  کند  عمل   می تواند  بیشتری  قدرت  با 
حرف شنوی از او قابل مقایسه با محمدرضا عارف نیست. 
آنچنان که حتی مخالفان سازوکار جدید چون صادق خرازی 
حضور بهزاد نبوی در رأس این سازوکار را نقطه امیدوار کننده 

می دانند.
تماشاچی یا قدرت تمام عیار 

هر چه باشد اصلاح طلبان یک سال پیش تمامی کرسی های 
معلوم  قرار  از  و  دادند  دست  از  را  اسلامی  شورای  مجلس 
چندان هم نمی توانند امیدی به شورای شهر و روستاها داشته 
باشند اما هنوز یک نقطه  امید برایشان باقی مانده است و آن 
حفظ سنگر خیابان پاستور و ریاست جمهوری است. به هر 
حال تجربه در این 4 دهه ثابت کرده است تمایل مردم به روی 
کار آمدن رئیس جمهوری با تفکر به روز است موضوعی که 
جناح راست دست کم در مواضعشان نشان داده اند که اهل 
مصالحه نیستند و با هرگونه ایجاد فضای باز چه به لحاظ 
سیاسی و چه به لحاظ اجتماعی مخالفند. بنابراین نیاز به کار 
انتخاباتی است تا ریاست جمهوری را بعد از 8 سال همچنان 

در دست خود حفظ کنند. برای این اتفاقا نیز نیاز بود تا یک 
وحدت به معنای واقعی درون جریان اصلاحات ایجاد شود و 

به تبع آن لازم بود تا نقاط اختلافی رفع و رجوع شود.
اولین اختلاف نظر اصلاح طلبان شورایعالی سیاست گذاری 
بود که حالا نه تنها این شورای کن لم یکن تلقی شد بلکه 
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات برای مشروعیت بخشیدن 
به نهاد اجماع ساز به حاشیه رانده شد. آذر منصوری که به 
عنوان سخنگو این نهاد انتخاب شد می گوید: »شفافیت 
نهاد اجماع ساز و پاسخگویی عملکرد نهاد در قبال منتخبین 
نهاد، نیز از جمله مواردی بود که سعی شد به عنوان تغییرات 
جدی در آیین نامه جدید لحاظ شود. بحث پی گیری عملکرد 
منتخبان فعلی و پایش و ارزیابی عملکرد آنها و پرداختن جدی 
به مقوله فساد در ابعاد وسیع چه در کشور و رصد عملکرد 
کسانی که با حمایت نهاد اصلاح طلبان به نهادهای انتخابی 
راه خواهند یافت، نیز با حساسیت زیادی در آیین نامه جدید 

لحاظ شد. «
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، او بیان اینکه با تشکیل 
نهاد اجماع ساز،فعالیت های شورای عالی و جبهه هماهنگی 
اصلاحات بلا موضوع تلقی شد،اضافه کرد: قانون احزاب 
را برای اینکه بتوانند در بیش از یک ائتلاف شرکت کنند، 
در  تواند  نمی  حزب  یک  عمل  در  است،ولی  گذاشته  آزاد 
بیش از یک ائتلاف حضور داشته باشد. با این نگاه با شکل 
گیری نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان عملا فعالیت شوراها  و 

جبهه های گذشته متوقف شد.
حضور بهزاد نبوی در رأس این سازوکار نیز نقطه امیدوار 
کننده دیگری است که می تواند تا حد زیادی هم به بدنه رأی 
اصلاح طلبان پیام مثبت ارسال کند هم طیف های مختلف 

اصلاح طلبی را حول یک شاقول جمع کند.
اصلاحات  جریان   98 اسفند  برخلاف  می رسد  نظر  به 
عزمش را برای حضور تمام قدر در انتخابات جزم کرده است و 

نمی خواهد به سیاق انتخابات گذشته تماشاچی باشد. 

آیا بهزاد نبوی،قدرت ایجاد وحدت در بین اصلاح طلبان را دارد؟

بازگشت چریک پیر اصلاحات
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ازدواج کردن ، از سنّت من است . پس هر 
که به سنّت من عمل نکند ، از من نیست . 

ازدواج کنید ؛ زیرا من به افزونیِ شما بر دیگر 
امّت ها می بالم .

 شنبه -دهم اسفند 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5225

سنن ابن ماجة : ج ١ ص 592 ح ١846

طرح:محمدعلی رجبی

ضیافت یک سالگی کرونای چینی با مهمان ناخوانده انگلیسی!
حمله شدید علی کریمی به کنایه معاون وزیر 

جمله مهدی علی نژاد روی جلد روزنامه ایران ورزشی خودنمایی می کند که وزارت ورزش از هیچ یک از کاندیداهای 
ریاست انتخابات فدراسیون فوتبال حمایت نخواهد کرد و رییس بعدی فدراسیون فوتبال باید به وزارت ورزش و جوانان 
وام بدهد!به گزارش تابناک ورزشی، این طعنه واضح علی نژاد به ارقام درآمدزایی موجود در برنامه مصطفی آجورلو بود که 
با واکنش تند اسطوره قرمزها مواجه شده است.در واکنش به این جملات علی کریمی که خودش کاندیدای انتخابات 
فدراسیون فوتبال است، با انتشار استوری در صفحه شخصی اینستاگرامی اش به صحبت های معاون وزیر ورزش 
واکنش نشان داد و در پایان حرف هایش، دوباره از هشتگ فوتبال پاک استفاده کرد. او پرسیده است این وام از فوتبال را 
کجا می خواهند خرج کنند؟! مهدی علی نژاد در واقع به برنامه های درآمدزایی برخی کاندیداها کنایه زده و مدعی شده 
اگر این برنامه ها، فوتبال را به درآمد برساند، فدراسیون فوتبال نه تنها خودکفا می شود بلکه می تواند به وزارت ورزش وام 
هم بدهد. وزارت ورزش مدعی است هیچ دخالتی در انتخابات ندارد اما در فضای فوتبال این شایعه به گوش می رسد 

که کیومرث هاشمی گزینه وزارت در انتخابات فدراسیون فوتبال است.

 متولدین ۱4۰۰ سهامدار بورس می شوند
 نمایندگان مجلس دولت را مکلف کردند یک درصد از یک دوازدهم هزینه های شرکت های دولتی را به متولدین سال 
1400 جهت خریداری واحدهای صندوق های سرمایه گذاری در بورس اختصاص دهد. نمایندگان در نشست علنی 
نوبت دوم روز -شنبه-در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه سال 1400، با الحاق یک بند به ماده واحده این 
لایحه در راستای حمایت از جمعیت و خانواده موافقت کردند.هدف از این اقدام، کمک به تحقق سیاستهای جمعیتی 
کشور و تشویق خانواده ها برای فرزندآوری اعلام شده است.مطابق ماده واحده الحاقی دولت مکلف است به ازای هر 
فرزند که از ابتدای سال 1400 متولد شود، ده میلیون ریال از محل یک درصد از یک دوازدهم هزینه های شرکت های 
دولتی را به صورت بلاعوض صرفا جهت خریداری واحدهای صندوق های سرمایه گذاری پذیرفته شده در بورس به 
سرپرست فرزند تخصیص دهد.آیین نامه اجرایی این بند توسط هیأت دولت تهیه و به تصویب مجلس شورای اسلامی 

می رسد.

نامه سیدمحمد خاتمی به رهبر انقلاب
 یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره جزئیات نامه سیدمحمد خاتمی به رهبر انقلاب گفت: این نامه تقریباً  برای دو ماه 
گذشته است و در مجموع 37 صفحه است. در خصوص دغدغه ها و آینده انقلاب و کشور با رهبری صحبت کرده اند و برای 
دهه پیش رو راه حل هایی ارائه کرده اند. محمدجواد حق شناس در گفت وگو با ایلنا در خصوص جزئیات نامه سیدمحمد 
خاتمی به رهبر انقلاب، اظهار کرد: خبر نامه سیدمحمد خاتمی خطاب به رهبری را شنیدم که البته تقریباً  برای دو ماه 
گذشته است و در مجموع 37 صفحه است.این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: در این نامه در خصوص دغدغه ها و آینده 
انقلاب و کشور با رهبری صحبت کرده اند و برای دهه پیش رو راه حل هایی ارائه کرده اند.وی بیان کرد: به نظر من وجود 
ارتباط مستمر و برنامه ریزی شده و بدون انقطاع با رهبر انقلاب یکی از نیازهای جامعه و جریان اصلاح طلب است چرا که از 

آنجایی که رهبری مسئولیت عام نسبت به جامعه دارد نمی تواند از دیدگاه های جریانات مختلف بی نیاز باشد.

خداحافظی شهاب حسینی از فضای مجازی 
 شهاب حسینی با انتشار متنی از فضای مجازی خداحافظی کرد و نوشت؛ »درست می گویید. وصلم. اما نه به آنجا 
که پندار شماست. به ریسمانی که به آن چنگ زدم تا پراکنده و متلاشی نشوم.« ، شهاب حسینی با انتشار نوشته ای 
به شکل ضمنی به انتقادات چند وقت اخیر درباره واکسن زدن در آمریکا پاسخ داد و از شبکه اجتماعی اینستاگرام 
خداحافظی کرد.حسینی دیروزدر صفحه اینستاگرام خود نوشت:  »سنگی که طاقت ضربه های تیشه را ندارد به 
تندیسی زیبا بدل نخواهد شد.در این پیام آمده است: می بخشید اگر الگویی نبودیم که مقبول نظر افتد چون اصلا الگو 
نبودیم. کی گفت که بودیم؟ در جهانی که زیستگاه مردان و زنانی بزرگ بوده، ما را چه به الگو بودن؟ همواره خود جوینده 

الگوی بودیم تا رمز جاودانگی بیاموزیم.

کاهش مجازات  حکم محمود صادقی 
 محمود صادقی از کاهش مجازات های خود در حکم قبلی از سوی شعبه 69 دادگاه تجدیدنظر استان تهران خبر 
داد . این نماینده پیشین مجلس در توییتر نوشت: پس از پذیرش تقاضای اعاده دادرسی اینجانب، شعبه 69 دادگاه 
تجدیدنظر استان تهران، ضمن تأیید حکم قبلی مجازات ها را کاهش داد؛ 3 ماه حبس بابت اهانت به رییس سابق قوه 

قضاییه، 8 ماه بابت تمرد در برابر مأموران دادستانی و 4 میلیون جزای نقدی بابت نشر اکاذیب.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم  خبرداد:

مشاهده فلامینگوی کوچک برای نخستین بار در قم

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: برای نخستین بار در قم فلامینگوی کوچک در 
تالاب مره مشاهده شد که این یک رکورد کم نظیر در کشور است.

محمدرضا عابدی مقدم در سخنانی اظهار داشت: در سال های گذشته با ارتقاء سطح حفاظتی تالاب 
مره به »منطقه شکار ممنوع« و آبگیری مناسب این تالاب، مهاجرت پرندگان به این زیستگاه ارزشمند 

افزایش چشمگیری داشته است.
وی با بیان اینکه تا کنون 95 گونه پرنده در تالاب های استان قم مشاهده و رصد شده است، خاطرنشان 
کرد: برای نخستین بار در قم، پرنده کمیاب »فلامینگوی کوچک« توسط دو نفر از دوستداران طبیعت 

آقایان رحیمی و اکبری در تالاب مره مشاهده شد که این یک رکورد کم نظیر در کشور است.
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم در ادامه افزود: بر اساس اعلام کمیته ثبت پرندگان ایران، 
فلامینگوی کوچک به غیر از سال گذشته در تالاب شادگان خوزستان، آخرین بار 116 سال پیش در 
تالاب های سیستان و بلوچستان مشاهده شده و این پرنده مهاجر یک گونه جدید برای قم و سومین 

ثبت این گونه در ایران است.
وی در پایان بر ضرورت تأمین حقابه های زیست محیطی تالاب ها و رودخانه های استان قم تأکید 
کرد و گفت: تالاب های قم در کریدور مهاجرتی پرندگان قرار گرفته و تأمین حقابه تالاب های قم، علاوه 
بر مقابله مؤثر با پدیده گرد و غبار در مرکز کشور، موجب بهبود وضعیت و حفاظت هرچه بهتر از این 
زیستگاههای طبیعی می شود. »فلامینگوی کوچک« با قد حدود 85 سانتیمتر و منقار تیره و گردن و زیر 

دم صورتی به عنوان گونه متمایز از فلامینگوی بزرگ )با قد 130 سانتیمتر( محسوب می شود.
»تالاب مره« یکی از تالاب های ارزشمند استان قم است که در کویر مرکزی کشور و در کیلومتر 
 ـگرمسار واقع شده  و بیش از 33 هزار هکتار وسعت دارد. این تالاب ارزشمند که دارای  50 جاده قم 

گونه های غنی گیاهی و جانوری است، از سال 1398 به عنوان منطقه شکار ممنوع اعلام شده است.

کارشناس هواشناسی استان قم ؛

افزایش دمای هوای قم در روزهای آینده
کارشناس هواشناسی استان قم با اشاره به افزایش دمای هوای استان در روزهای آینده گفت: حداقل 

دمای هوای دوشنبه 4 درجه و حداکثر دمای هوا 18 درجه خواهد بود.
علی ترابیان  اظهارداشت: هوای استان قم در روز یکشنبه صاف به تدریج همراه با افزایش ابر و گاهی 
همراه با وزش باد و در روز دوشنبه قسمتی ابری در برخی ساعات همراه با بارش باران در ارتفاعات 
می باشد. کارشناس هواشناسی استان قم با اشاره به افزایش دمای هوا افزود: حداکثر دمای هوای شنبه 
15 درجه، حداقل دمای هوای یکشنبه صفر درجه و حداکثر دمای هوا 17 درجه و حداقل دمای هوای 
دوشنبه چهار درجه و حداکثر دمای 18 درجه سانتی گراد خواهد بود. وی گفت: سرعت وزش باد امروز 
و یکشنبه بین 20 تا 35 کیلومتر بر ساعت با جهت شرقی و دوشنبه بین 20 تا 35 کیلومتر بر ساعت با 

جهت غربی است.
 

اداره کل استاندارد قم اعلام کرد؛ 

جعل علامت استاندارد دو محصول
اداره کل استاندارد قم از همشهریان خواست از خرید محصولات غیر استاندارد با دو نام تجاری 

اجتناب کنند. 
به گزارش اداره کل استاندارد قم در بازرسی های به عمل آمده، نشان استاندارد، کد ده رقمی و نشانی 
تولید کننده فرآورده های سرکه با نام تجاری ستاره قزوین و رویال قزوین  جعلی است و مطابق با ماده 40 

و 43 قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد با مرتکبان جرم برخورد خواهد شد.
بر اساس این گزارش تمرکز و عرضه  این دو فرآورده در سراسر کشور ممنوع است.اداره کل استاندارد قم 
در ادامه از همشهریان خواست برای حفظ سلامت خود، از خرید و مصرف این محصولات غیراستاندارد 
خودداری و کسبه نیز نسبت به جمع آوری و جلوگیری از عرضه و فروش آن اقدام کنند.شهروندان گرامی 
می توانند در صورت مشاهده  عرضه  این دو محصول موارد را با شماره تلفن های 02538151720 و 

02538151710 به اداره کل استاندارد استان قم اطلاع  دهند.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

بسته بندی کالاها نیازمند بازنگری است 
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت :در بسته بندی 
بازنگری و روش های اصلاحی در کاهش پسماند  به  نیاز  اقلام و کالا ها 

هستیم.
سیدعبدالله میرابراهیمی اظهارداشت: مدیریت پسماند، یک سلسله 
زنجیره و فرآیندی است که از ابتدا باید روی آن برنامه ریزی و ساماندهی اتفاق 

بیفتد و برای حلقه ابتدایی و انتهایی آن، تمهیداتی اندیشید.
او افزود: اگر در مدیریت پسماند به یک سری از حلقه ها پررنگ پرداخته و 
سایر حلقه ها رها شود به پیشبرد اهداف در این عرصه آسیب وارد می کند و 

در نهایت به یک فرآیند غیر زیست محیطی تبدیل می شود.
این است که در  بر  تاکید  نیز  بیان کرد: در سطح جهان  میرابراهیمی 
برنامه ریزی ها، نگاه پیشگیری از تولید پسماند اتفاق بیفتد تا از آلودگی و آثار 

مخرب زیست محیطی جلوگیری شود.
او تصریح کرد: اگر پسماندی تولید نشود، دیگر به دنبال مرتفع کردن 
آسیب ها نیستیم، اما اگر پسماندی تولید شد باید نگران نحوه جمع آوری 
و حمل و بازیافت و دفن آن باشیم و همه این ها مستلزم انجام هزینه های 
کلانی است. سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم عنوان کرد: از 
این رو اولین شاخصه در مدیریت پسماند، کاهش تولید زباله در سطح شهر 

از طریق آموزش و فرهنگ سازی است.
میرابراهیمی گفت: کاهش تولید پسماند در سطح شهر به دو قسمت مهم 
تقسیم می شود که یک قسمت مربوط به زیرساخت ها در تولید محصولات و 

دیگری خرید هوشمندانه است.
او ادامه داد: گاهی تولیدکنندگان، محصولاتی را به دست مصرف کننده 
می رسانند که تولید پسماند فراوانی می کند که باید چنین رویه ای اصلاح 
واقع  در  گفت:  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  سرپرست  شود. 
کارخانه و واحد صنعتی که محصول را تولید می کند بسته بندی را به دلیل 
شکیل  و جذاب بودن و یا حتی مولفه های بهداشتی، بسیار حجیم و متنوع 
انجام می دهد که بخش زیادی از محصول خریداری شده تبدیل به پسماند 
می شود. میرابراهیمی افزود: متاسفانه این آسیب هر سال بیش از گذشته 
در بسته بندی محصولات و کالا ها دیده می شود و در افزایش تولید پسماند 

و زباله بسیار موثر است.
او بیان کرد: برای نمونه در گذشته محصولی، چون تخم مرغ را به صورت 
فله ای خریداری می کردیم و شانه های تخم مرغ توسط صاحبان اصناف 

جمع آوری می شد و دوباره به چرخه تولید باز می گشت.
امروز  کرد:  تصریح  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  سرپرست 
محصول تخم مرغ با کاور های پلاستیکی و حجیم تحویل مشتری داده 
می شود که این بسته بندی در نهایت به پسماند خانوار در منزل افزوده 
خواهد شد، به نظر می رسد در بسته بندی اقلام و کالا ها نیاز به بازنگری و 

روش های اصلاحی در کاهش پسماند هستیم

رئیس مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع طبیعی استان قم :

نگاه کارشناسی موجب تحول در 
فضای سبز قم شده است

رئیس مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع طبیعی استان قم با تاکید بر اینکه 
چهره فضای سبز قم تا حد زیادی متحول شده است گفت: مدیریت شهری 
در سال های اخیر پروژه های عمرانی و فضای سبز را خیلی خوب پیش 
می برد و جای خوشحالی است که اینقدر خوب در حوزه فضای سبز در شهر 

قم کار شده و تیم بسیار تخصصی در این زمینه در حال فعالیت است.
محمدرضا نائینی با بیان اینکه به خود می بالیم که طی 5 سال گذشته 
شهری قم به دست متخصصین و کارشناسان افتاده است اظهار کرد: 
مدیریت شهری در سال های اخیر پروژه های عمرانی و فضای سبز را خیلی 
خوب پیش می برد و جای خوشحالی است که اینقدر خوب در حوزه فضای 
سبز در شهر قم کار شده و تیم بسیار تخصصی در این زمینه در حال فعالیت 
است. وی با تاکید بر اینکه چهره فضای سبز قم تا حد زیادی متحول شده 
با تولیداتی که در سازمان پارک ها صورت گرفته در فصول  است گفت: 
مختلف شاهد جلوه گل آرایی بسیار جذابی در شهر هستیم به گونه ای که 

مردم نیز بیش از پیش ترغیب شده اند که در خانه گل و گیاه پرورش دهند.
رئیس مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع طبیعی استان قم بیان کرد: 
تاکنون فضای سبز در قم فضای مرده ای بود و کسی به آن توجه نمی کرد و 
مردم چون در سطح شهر فضای سبز خوبی نمی دیدند در خانه هم تمایلی 
به این کار نداشتند و امروز شاهدیم این فضا با نظر کارشناسی و تخصصی 
تغییر کرده و مردم هم احساس نیازی بیشتری کرده اند. وی با تقدیر از 
اقدامات سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری در توسعه فضای سبز کیفی 
و مطلوب در شهر خاطرنشان کرد: در مرکز تحقیقات استان هم گونه های 
جدیدی در سطح شهر تست شده که از آن جمله کنار، پائولونیا، صنوبرهای 
هیبرید و… است. از حدود 75 گونه  که روی آنها تحقیقات شده گونه های 

زیبا و قوی شناسایی شده که می تواند چهره  شهر را تغییر دهد.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم:

نوسازی حمل و نقل عمومی نیازمند 
انتشار اوراق مشارکت ۲۰۰ میلیاردی

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از مدیریت استان خواست 
نسبت به پیگیری تمدید مهلت انتشار اوراق مشارکت 200 میلیارد تومانی 

برای نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی استان اقدام کند.
 عباس ذاکریان با ابراز خرسندی از موافقت اخیر وزارت کشور و سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی برای انتشار اوراق مشارکت از سوی شهرداری قم و با 
هدف ساماندهی ناوگان حمل و نقل عمومی اظهار کرد: پیشنهاد انتشار این 
اوراق به ارزش 200 میلیارد تومان بوده است. وی افزود: البته آخرین مهلت 
اعلام شده برای این موضوع و در موافقت نامه اخیر، پایان سال جاری اعلام 
شده است که باید گفت با توجه به ادامه این مسیر از طریق سیستم بانکی و 
فرصت اندک باقیمانده، عملا امکان تحقق این موضوع در این فرصت وجود 
ندارد. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم همچنین اضافه کرد: بر این 
اساس، درخواست تمدید این مهلت از بیست و نهم اسفند ماه سال جاری به 
سی و یکم خرداد ماه سال 1400 به مدیریت استان ارسال شده تا پیگیری 
های لازم از طریق مسؤولان به انجام برسد. ذاکریان در پایان ابراز امیدواری 
کرد با توجه به اولویت توسعه حمل و نقل عمومی در نقشه راه تدوین شده، 
تمدید این مهلت بتواند فرصت جدیدی برای مدیریت شهری در راستای 

ساماندهی ناوگان حمل و نقل عمومی شهر مهیا سازد.
 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:
اتمام هرس زمستانه  ۳۵۰۰۰ اصله درخت 
و  درختان  زمستانه  هرس  اتمام  از  قم  شهرداری  چهار  منطقه  مدیر 

درختچه های زینتی سطح منطقه چهار خبر داد .
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اقدامات انجام شده زمستانه در حوزه 
بر  این طرح علاوه  در  اظهار داشت:  به ویژه هرس درختان  فضای سبز 
درختانی نظیر زیتون تلخ ، توت، ون و …. هرس درختچه های زینتی نیز 
در دستور کار قرار دارد . مدیر منطقه چهار شهرداری قم ابراز کرد: در طول 
مدت این طرح بیش از 35 هزار  اصله درخت و حدود 70 هزار مترمربع 

درختچه های زینتی هرس شدند.

بسیاری از طرح های توسعه ای بلاتکلیف است
 شهردار قم گفت: عدم توجه راه و شهرسازی به 
به  بی اعتمادی  سبب  مصوبات،  و  تعهدات  برخی 
مدیریت شهری قم شد و واگذاری اراضی 32 و 48 
هکتاری به طرح مسکن ملی بسیاری از طرح های 

توسعه ای قم را بلاتکلیف گذاشته است.
سید مرتضی سقائیان نژاد در گفت وگو با خبرنگاران، 
با اشاره به رسالت سنگین مدیریت شهری در قبال 
پروژه های مختلف علی رغم برخی بی مهری ها اظهار 
باید  و  داشت: نگهداری شهر وظیفه مهمی است 

دستگاه های اجرایی در رفع موانع تلاش کنند.
و  راه  توجه  عدم  متأسفانه  افزود:  قم  شهردار 

سبب  مصوبات،  و  تعهدات  برخی  به  شهرسازی 
بی اعتمادی به مدیریت شهری قم شد، درحالی که 
انتظار می رود همراهی بیشتری در توسعه و آبادانی 

شهر اتفاق بیفتد.
وی با بیان اینکه بسیاری از مسائل کلیدی در قم 
از سال های قبل تاکنون در حوزه مدیریت شهری 
کرد:  تصریح  است،  حل نشده  دستگاه ها  دیگر  با 
دراین باره 20 مسئله مهم را احصاء کرده ایم که برخی 

در ارتباط با استان قم و برخی ملی است.
سقائیان نژاد عنوان کرد: برخی از این مسائل ناشی 
از ده درصد تبصره 6 ماده ١١قانون زمین شهری و 
سهم شهرداری از اعمال ماده ١0١ شهرداری و 20 

درصد ورودی به محدوده است.
وی با تأکید بر اینکه اگر شهرسازی و شهرداری در 
کنار باشند، می توانند شهر را بهتر از ساخته و به مردم 
خدمت رسانی کرد، تصریح کرد: دراین باره مسائلی از 
منطقه پردیسان از سال 90 باقی مانده و حل نشده 
است. شهردار قم خاطرنشان کرد: یکی از این مسائل 
پیرامون 25 درصدی تجاری های پردیسان است، قرار 
بود با قیمت سال 90 تعداد 25 درصد از تجاری ها 
به شهرداری واگذار شود که همان زمان باید انجام 
در  جلسه  آخرین  برگزاری  به  اشاره  با  وی  می شد. 
اردیبهشت سال 99 و دستور از سوی وزیر ابراز کرد: 
با گذشت زمان باید با تعرفه روز، هزینه های شهرداری 
در نظر گرفته شود و قیمت زمین برای تجاری ها، 
زمان حال باشد و این امر اعمال و تهاتر انجام شود، 

اما در اسفندماه قرار داریم و اتفاقی نیفتاده است.
به  هکتاری   48 و   32 اراضی  واگذاری  از  انتقاد 
طرح مسکن ملی   سقائیان نژاد اضافه کرد: در مورد 
سکونتگاه های  معوض  که  پردیسان  هکتاری   32
غیررسمی بود و در سال 86 هیئت دولت تصویب 
کرد که برای تملک املاک در حریم دکل های برق 
بلاتکلیف  همچنان  شود،  واگذار  شهرداری ها  به 
باقی مانده است. وی با بیان اینکه با وجود چنین 
تصمیماتی، یک دفعه اعلام شد 32 هکتاری برای 
اعتبار  چرا  کرد:  عنوان  شود،  واگذار  ملی  مسکن 
این دو موضوع 32 هکتاری و 48 هکتاری را از بین 
بوده  این دو موضوع در حافظه مردم قم  می بریم، 
و یک شبه برای آن تصمیم گرفته می شود. شهردار 
قم تصریح کرد: بیش از 500 میلیارد ریال عوارض 
و حق تفکیک و برای آماده سازی هزینه کردیم که 
یک دفعه به مسکن ملی تبدیل شد، اعتقاد ما این 
بود برای مسکن ملی هر متر زمین بیش از 7 میلیون 
بودیم.  مخالف  مسئولان  همه  و  می شود  تومان 
با  صورت جلسه ای  یک  اما  کرد:  خاطرنشان  وی 
حضور وزارت راه و شهرسازی در قم امضا و قرار شد 
پروژه های 48 هکتاری تعریف شود و یک مرتبه این 
مسئله نیز معلق ماند، این مسائل مدیریت شهری را 
نگران کرده است. سقائیان نژاد اظهار داشت: در 48 
هکتاری پردیسان مقرر شد ویژه معوض بافت های 
فرسوده و توسعه حرم قرار بگیرد اما تبدیل به مسکن 

ملی شد و این امر دغدغه هایی ایجاد کرد.

شهردار قم:

دستگاه های اجرایی موانع نگهداری شهر را رفع کنند

استاندار قم با بیان اینکه محدودیت های کرونایی 
آبی  شرایط  های  محدودیت  همان  کماکان  قم 
است گفت: کرونای انگلیسی در قم تحت کنترل 
است و تدابیر لازم را نیز در ستاد استانی کرونا اتخاذ 

می کنیم .
بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی 
مبارزه با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن 
شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران در پاسخ 
به سئوالی مبنی بر چگونگی اعمال محدودیت های 
کرونایی با توجه به شناسایی 2 مورد بیمار مبتلا به 
ویروس جهش یافته انگلیسی در این استان اظهار 
نظارت ها،  تا  دادیم  دستور  زمینه  این  در  داشت: 

غربالگری ها و آزمایش ها را بیشتر کنند.
وی با تاکید بر تحت کنترل بودن ویروس جهش 
یافته در قم  خاطرنشان کرد: تمام افرادی که احتمال 

می دادیم با این 2 بیمار شناسایی شده در ارتباط 
باشند نیز مورد آزمایش و بررسی قرار می گیرند.

طبق  اینکه  به  اشاره  با  همچنین  قم  استاندار 
به  کرونا  ملی  ستاد  جلسه  در  شده  ارائه  گزارش 
علت  به  که  خوزستان  شهرهای  برخی  استثنای 
ویروس جهش یافته وضعیت قرمز دارند در کل کشور 
یک روند نسبی با ثباتی حاکم است گفت: وجود 
ویروس جهش یافته در خوزستان برای استان های 
علامت  یک  زیارتی  های  استان  بویژه  و  همجوار 
هشدار و خطر است. وی همچنین تصریح کرد: در 
صورتی که مراقبت های لازم در قم صورت نگیرد با 
توجه به بعد زیارتی این استان می توانیم شاهد شکل 
گیری موج چهارم کرونا باشیم. وی با اشاره به اینکه 
تاکیدهای صورت گرفته در این جلسه ستاد ملی 
کرونا ناظر به کنترل ورودی خروجی مرزهای کشور 

بود افزود: در این جلسه مقرر شد کلیه محدودیت 
و در  نوروزی تدوین شود  برای سفرهای  های لازم 
جلسه های آینده مورد بحث و بررسی قرار بگیرد. 
سرمست با قدردانی از مردم فهیم و شریف قم برای 
نهایت همکاریشان در طول یکسال گذشته یادآور 
شد: در این مدت اقشار مختلف از جمله بازاریان و 
اصناف همکاری خوبی داشتند و در آستانه سال نو 
و ایام پایانی سال که به طور معمول با جنب و جوش 
و  محدودیت ها  داریم  انتظار  نیز  است  همراه  بازار 
رعایت پروتکل ها را بیش از پیش جدی بگیرند که 
نشویم.  جدید  های  محدودیت  اعمال  به  مجبور 
با اعلام ستاد ملی مقابله با کرونا، وضعیت شیوع 
ویروس کرونا در استان قم از 15 دی از وضعیت قرمز 
به نارنجی، در 6 دی  از نارنجی به زرد و در 20 دی ماه 

جاری از زرد به »آبی« تغییر کرده است.

اینکه مسائل شهری  بر  تأکید  با  قم  استان  کاربردی  دانشگاه جامع علمی  رئیس 
چندوجهی و چندبعدی است، گفت: نگاه دانشگاه علمی کاربردی استان سؤال و پاسخ 
شفاف به ابعاد مختلف این مسائل است، چراکه ما نیازمند فرهنگ سازی در حوزه های 

مختلف به ویژه مسائل شهری هستیم.
محمدحسن نادری در آیین اختتامیه نخستین رویداد شتاب تخصصی)استارتاپی( 
محیط زیست و خدمات شهری که در سالن جلسات شهرداری قم برگزار شد، ضمن 
تقدیر از دانشگاه علمی کاربردی شهرداری در برگزاری این رویداد اظهار داشت: برگزاری 
این چنین رویدادهای علمی در کنار ثمرات علمی و فنی برای شهر قم تأثیرات فراوانی 
دارد. وی با بیان اینکه دانشگاه علمی کاربردی حامی کامل برگزاری این رویدادهاست، 
ابراز کرد: شهردار قم، مدیران شهری و مدیران استانی تعامل و همکاری خوبی با دانشگاه 
علمی کاربردی شهرداری قم در برگزاری این برنامه داشتند که امیدواریم ایده های دریافت 

شده برای شهر قم ثمربخش باشد.
رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم ادامه داد: هماهنگی بین دستگاهی 
بسیار سخت است ولی این رویداد توانست گام های مؤثری در حوزه محیط زیست شهری 
در قم بردارد. وی با تأکید بر اینکه مسائل شهری چندوجهی و چندبعدی است، تصریح 
کرد: نگاه دانشگاه علمی کاربردی استان سؤال و پاسخ شفاف به ابعاد مختلف این 
مسائل است، چراکه ما نیازمند فرهنگ سازی در حوزه های مختلف به ویژه مسائل شهری 
هستیم. نادری خاطرنشان کرد: بخشی از فعالیت های دانشگاه در داخل کلاس ها و 
بخشی در حوزه فرهنگ سازی برای کمک به جامعه است، چراکه جامعه و دانشگاه باید 

با همفکری مسائل را حل کرده و به نتایج مثبت رسید و هرچقدر این رویدادها در دوران 
دانشجویی بیشتر شود نقش بالاتری در فرهنگ سازی دارد.

ثبت ۴۳ ایده در نخستین رویداد شتاب محیط زیست و خدمات شهری
رئیس دانشگاه علمی کاربردی شهرداری قم دربخش دیگری ازسخنان خود گفت: 43 
ایده مناسب در نخستین رویداد استارتاپی محیط زیست و خدمات شهری ثبت شد که سه 

ایده برتر مورد تقدیر قرار گرفتند.
ملایی با تقدیر از مجموعه مدیریت شهری قم و دانشگاه جامع علمی کاربردی استان 
برای هماهنگی و همکاری در برگزاری این رویداد اظهار داشت: این رویداد علمی از 

ابتدای دی ماه آغاز به کار کرد.
وی با بیان اینکه 45 پوستر برای برگزاری این رویداد طراحی شد، ابراز کرد: به علت 
شیوع کرونا و رعایت شیوه نامه های بهداشتی، 15 وبینار به صورت مجازی با حضور ایده 

پردازان و مشارکت کنندگانی از شهرهای مختلف برگزار شد.
رئیس دانشگاه علمی کاربردی شهرداری قم با تأکید بر اینکه  این وبینارها با حضور 
45 استاد از مدیران استانی، شهری و نخبگان دانشگاهی برگزار شد، یادآور شد: بیش از 
210 نفر در این رویداد علمی ثبت نام کرده و 450 نفر نیز از طریق وبینار شرکت کرده اند.

وی با اشاره به بارگذاری 15 ساعت ویدئوی این رویداد در سایت ها و فضای مجازی 
عنوان کرد: 43 ایده مناسب در این رویداد ثبت شد که در مرحله نخست 23 ایده، در 
مرحله دوم 11 ایده و در نهایت 8 ایده به مرحله پایانی راه یافت که سه ایده برتر مورد 

تقدیر قرار گرفتند.

استاندار قم:

ویروس جهش یافته انگلیسی در قم تحت کنترل است

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم :

مسائل شهری نیازمند فرهنگ سازی است

با  :همزمان  گفت  قم  استان  دادگستری  کل  رئیس 
سالروز میلاد با سعادت حضرت علی )ع( و روز پدر آیین 
جشن گلریزان برای کمک به خانواده های زندانیان جرائم 
غیر عمد قم برگزار و طی آن هفت میلیارد ریال جمع آوری 

شد. 
 حجت الاسلام و المسلمین علی مظفری در این آیین 
ضمن تبریک میلاد حضرت علی )ع( و گرامیداشت ایام 
البیض و روز پدر اظهار داشت: ایام ماه رجب به ویژه ایام 
البیض و روزهای اعتکاف بهترین زمان است برای بهترین 

کار خیرکه شما انتخاب کرده اید و چه کار خیری بهتر از 
این که بخشی از اموال خود را در راه خدا و در این روزها 
جهت کمک به خانواده زندانیان و آزادی زندانیان جرایم 
غیر عمد هزینه نمایید این عمل ارزشمند شما هم در این 
دنیا و هم در آخرت پاداش بس فراوانی برای شما به همراه 

خواهد داشت.
طرح های  قضائیه  قوه  ریاست  درایت  با  افزود:  وی 
جدیدی در حال اجراست که در سال های آتی شرایط به 
گونه ای باشد که نیاز به چنین جلسه هایی برای محکومان 

مالی و جرایم غیر عمد نباشد و از کمک های خیران در 
بخش های دیگری بهره مند شویم .

جنایی  سیاست  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  مظفری   
اسلام بر مبنای اقتدار گرایی و مشارکت بنا گذاشته شده 
است یعنی در عین حالی که خود نظام باید متکلف به امور 
است به لحاظ این که رافت اسلامی و زمینه برای تعاون و 
مشارکت مردم در ایفای نقش حکومت و اقتدار گرایی آن 
از بین نرود باید شرایطی فراهم شود تا مردم هم نقش خود 

را ایفا کنند.

رئیس کل دادگستری استان قم :

کمک هفت میلیاردی به خانواده های زندانیان جرائم غیر عمد 


